
številka 9 • leto XXXVIII • cena 17 din Celje, h marca 1984 
NOVI TEDNIK JE GLASILO OBČINSKIH ORGANIZACIJ SZOL CELJE, LAŠKO, MOZIRJE, SLOVENSKE KONJICE, ŠENTJUR, ŠMARJE PRI JELŠAH IN ŽALEC 

Vrtine 
v Konjiško 
goro 

Občinska raziskovalna j 
skupnost Slovenske Konji-
ce bo letos v okviru svoje 
dejavnosti izvajala tiste na-
loge, ki bodo pomembne z 
vidika gospodarskega raz-
voja in prostora v občini. 
Zastavljen program je izre-
dno pester in zanimiv. Ena 
takih zanimivosti, ki se je 
nameravajo lotiti pri raz-
iskovalni skupnosti, je raz-
iskovanje vode v Konjiški 
gori. Da je le-ta bogata z vo-
dnimi viri, pričajo že stari 
dokumenti, ki navajajo celo 
toplo vodo in kakor je osta-
lo zapisano v njih, so nekdaj 
pod Konjiško goro bili zgra-
jeni kopalni bazeni. 

Slovenske Konjice se kot 
mesto hitro razvijajo in tu-
di število prebivalcev se ve-
ča, zato je dolgoročno ra-
zmišljanje o zadostnih virih 
zdrave pitne vode še kako 
umestno. In če bodo na vrta-
li Konjiško goro, se bo 
najbrž kmalu izkazalo, da 
se tudi v prihodnosti v Slo-
venskih Konjicah ni bati za 
vodo. MP 

Toplega obroka ni za vse 
Velike razlike so pri prehrani med Oelem že v občinah, še večje na celjskem 
območju 

Zlatemu načelu »zagotoviti topli obrok med delom za 
vse delavce in za vsak delovni dan«, za katerega si zlasti 
sindikati nadvse prizadevajo, so še najbližje v šmarski 
občini. Da drugod ni tako, je razlogov veliko, tako veliko, 
kot je razlik med posameznimi delovnimi organizacijami 
in med občinami. 

Kljub že kar splošni ugoto-
vitvi, da je za prehrano med 
delom bolje poskrbljeno, kot 
je bilo pred leti, je slabosti 
mnogo. V tem času, ko sku-
šajo tako delovne organizaci-
je kot posamezniki privarče-
vati čim več, je njihove inte-
rese težko uskladiti. Delovne 
organizacije kažejo brezbri-
žen odnos do prehrane de-
lavcev, saj nadomestila za 
prehrano zadoščajo za vedno 
manj dni oziroma blokov, ob 
tem pa se delavci, če le imajo 
možnost, raje odpovejo mali-
ci, kot da bi razliko do cene 
malic za vse delovne dni do-
plačali. V številnih organiza-
cijah takšno ravnanje mirno 
dopuščajo in pri tem očitno 
pozabljajo, da delavec potre-
buje energije za normalno 
delo, za zdravje, če že ne za 
ustvarjanje normalnih pre-

hranskih navad. Nobena po-
sebnost ni, da so tople mali-
ce marsikomu nadomestile 

Razlike, predvsem med 
prispevki, ki jih prispevajo 
za malice delavci neposre-
dno, so odvisne najbolj od 
tega, kje se hranijo. Najnižji 
prispevki so tam, kjer ima-
jo lastne obrate družbene 
prehrane, višje tam, kjer jih 
vozijo iz drugih obratov, 
najvišje tam, kjer se hranijo 
v gostinskih obratih (z izje-
mo Žalca, kjer je dražja ma-
lica, ki jo pripeljejo od dru-
god). Zanimivo različne so 
tudi cene malic z izjemo Ce-
lja, kjer so dogovorjene. 

zajtrk in kosilo, tako da je 
škoda takšne prehrane večja 
od koristi. Razumljiva pa je 

težnja delavcev, da bi bile za-
radi tega malice čim obilnej-
še, saj se takšen prihranek 
pozna v sredstvih družine -
na zdravje pa seveda ob tem 
ne mislijo. 

V vseh občinah pa pozab-
ljajo na strokovne podlage, 
ki so jih izdelali v republiki. 
Malice naj bi bile drugačne 
za lahko, srednje težko, tež-
ko in zelo težko delo, različni 
bi bili tudi stroški in prispev-

ki. Razlogov je več, nekateri 
so čisto človeški. Večina se 
namreč ne more sprijazniti s 
tem, da bi irnela drugačno 
malico kot drugi ali da bi za-
njo morala prispevati več. Se 
največ, kar so pri tem dose-
gli, je uveljavljanje dveh vrst 
malic - za srednjetežko in 
težko delo. Tega je še največ 
v celjski občini. 

(Naprej na 3. strani) 

Namesto daril - za 8. marec 
posteljice za novorojenčke 
Kar lep čas že zbiramo denar za pomične posteljice 
za novorojenčke v celjski porodnišnici, a ga še vedno 
ni dovolj, da bi jih kupili in tako omogočili novoro-
jenčkom, da bi prve dneve svojega življenja preživ-
ljali ob materah. Zato je pobuda celjskih sindikatov, 
da denar, ki bi ga sicer porabili za proslavljanje ali 
celo povsem nesprejemljiva darila ob 8. marcu, v 
organizacijah združenega dela namenijo za te poste-
ljice. 

Prostovoljne prispevke lahko nakažete na žiro ra-
čun Ljubljanske banke Celje 50700-603-31161 - tozd 
Zdravstvenega varstva žena, s pripisom: za poste-
ljice. MBP 

V obratu družbene prebrane celjskega Ema pripravijo za njihove delavce vsak dan prek 
2500 obrokov. Delavci lahko izbirajo med tremi meniji. Kako pa je drugod v obratih 
družbene prehrane, preberite v temi tedna. 

Foto: Edi Masnec 

Se enkrat o tem, čigavo 
bo Grobelno 
Različna tolmačenja postopka za 
izločitev te KS iz občine Šmarje in za 
priključitev k občini Šentjur. Str. 5. 

Razkošja prt pluženju cest bo konec 
Če bodo pozimi manj plužili, bo več denarja za obnovo 
cest. Stran 6. 

Sreča nI podarjena, vsakdo si Jo ustvari 
sam 
Invalidka Nadja Kacin iz Celja izpolni vsakdan z delom, 
glasbo in pesmimi. Stran 12. 

Živahna pustovanja 
Karnevali bodo v Mozirju, Celju, na 
Vranskem In Se kje 

Tudi letošnji pust bo pri-
ložnost, da na svoj način 
obeležimo, ožigosamo in 
osmešimo vse resne zgode 
in nezgode, ki smo jih pre-
stajali vse leto. Veselo bo 
povsod, najbolj pa v krajih, 
kjer pripravljajo pustne 
sprevode. 

V Celju sporočajo, da bo 
karneval »Celjska pustijada« 
kar se da živahen. V akcijo 
pripravljalnega odbora, ki na 
pobudo OK SZDL deluje pri 
Zavodu za kulturne priredi-
tve, so se tvorno vključile de-
lovne organizacije, društva 
in posamezniki. A vseeno se 
pozna, da nekaj let karnevala 
ni bilo in da je treba začeti 
znova. Povorka bo krenila z 
Jurčičeve in Malgajeve ulice 

v torek ob 15. uri, v njej pa 
bo okoli petdeset skupin. 
Čez Šlandrov trg, Gregorči-
čevo, Levstikovo, Aškerčevo 
ulico, Titov trg in Prešerno-
vo, bo sprevod prišel na 
osrednje prizorišče na Trgu 
V. kongresa. Posebnega spo-
reda ne bo, dogajanje pa bo 
komentiral pustni reporter. 
Karneval bo prenašal tudi 
Radio Celje, ki za pustni to-
rek pripravlja še posebno 
pustno oddajo, ki bo irajal 
od 8. do 18. ure. Tudi sicer bo 
živahno, saj bo veliko pusto-
vanj po različnih lokalih, v 
hali Golovec, po mestu pa 
bodo tudi igrali zabavni an-
sambli. 

Zelo skrbno se na pustova-
nje pripravljajo tudi v mozir-
ski občini. 

Prireditev z uradnim na-
slovom »Olimpijska pustna 
medvedijada Mozirje 84« se 
uvrščali tudi v koledar turi-
stičnih prireditev. 

Tudi generalko bodo ime-
li, kar sicer ni običajno, izda-
li pa bodo tudi časopis 
»Pustni koren«, v katerem 
bo poleg zgodovine mozir-
skega Pusta tudi precej »za-
beljenih«. Ob tradicionalni 
otroški maškaradi, ki bo v 
nedeljo 4. marca, ter »ofira-
nju«, povorki pustne godbe 
in pustnakov Pusta mozir-
skega, ki od hiše do hiše vo-
šči krajanom srečnega pusta, 
bo osrednja prireditev v to-
rek. Tega dne bo že ob 5. uri 
budnica, zatem pa bo Pust 
prevzel občinsko vlado, ter 
se podal na vsakoleten obisk 
po delovnih organizacijah. 
Program osrednje prireditve 
se bo ob bogato opremljeni 
sceni pričel ob 15. uri na trgu 
v Mozirju. 

Vnaprej so nam izdali le 
nekaj skrivnosti. To, da ima 
vsaka olimpijada svoj komi-
te, pa maskoto, ter seveda 
prižiganje olimpijskega og-
nja. In še nekaj iz programa: 
predstavitev turistične vasi, 
pokopa vanje mozirske ko-
njenice, otvoritev atomske 
centrale, smučarski skoki, 
kot poslastica pa še volitve 
miss. Ce bo Bernarda Marolt 
prisotna, niso hoteli izdati. 

Sicer pa so tudi na celjsko 
območje pustni utrip že pri-
nesli kurenti z Dravskega 
polja, ki jih je v svoj objektiv 
v Celju ujel Edi Masnec. Ku-
renti so obiskali vse večje 
kraje na Celjskem, bili so tu-
di na Vranskem, kjer doma-
če turistično društvo pri-
pravlja karneval že v nede-
ljo. 



Nespremenjeno vodstvo 
sindikata 

Kandidati za nosilce vodilnih funkcij v občinskem svetu 
ZSS v Celju so: za predsednika Franci Vrbnjak, za pod-
predsednika Jože Zimšek in za sekretarja Miro Medved. 
Vsi trije te dolžnosti opravljajo že v sedanjem mandatu, 
odbor za kadrovska vprašanja in predsedstvo občinskega 
sveta pa sta soglasno ocenila, da so doslej pokazali pri 
opravljanju nalog veliko mero odgovornosti, prizadevnosti 
in uspešnosti ter dokazali, da zahtevne naloge poznajo in 
obvladajo. Že v evidentiranje se je vključilo tudi predsed-
stvo republiškega sveta ZSS, ki je prav tako predlagalo, da 
bi sedanjim nosilcem podaljšali mandat. 

O oceni bodo spregovorili še na letni seji občinske orga-
nizacije, ki bo 27. marca. Zaradi neprekinjenosti dela pa bo 
nujno, da bodo na volilni seji izvolili v članstvo sveta 
oziroma predsedstva takšne člane, ki bodo po razrešitvi 
nosilcev sedanjih funkcij te lahko prevzeli. MBP 

Priprava na volilno konferenco 
Konjiški komunisti usodno ocenjujefo gospodarsko dosežka 

Dinamika in vsebina 
družbeno-ekonomskega raz-
voja občine Slovenske Ko-
njice je imela za posledico 
tudi aktivno, odločujočo in 
bistveno vlogo občinske or-
ganizacije ZK in njenega 
članstva, so menili člani ob-
činskega komiteja na svoji 
zadnji seji, ko so obravna-
vali poročilo o delu za lani. 

Osrednja razprava o druž-
benopolitičnih, samouprav-

nih in ekonomskih razmerah 
je bila namenjena kritični 
oceni doseženih rezultatov v 
preteklem letu. Občinska or-
ganizacija ZK kot celota, in 
tudi večina osnovnih organi-
zacij ZK, so bili v središču 
politične bitke za socialistič-
ne odnose, za politiko eko-
nomske stabilizacije in na-
predek družbe. 

Gospodarski rezultati v 
konjiški občini so bili lani 

spodbudni. Sicer pa v občini 
že nekaj let dosegajo nad-
povprečne rezultate, kar ka-
že na to, da so se sklepi naj-
višjih organov ZKJ in ZKS 
odražali v povečanem izvo-
zu, iskanju dolgoročnih reši-
tev in medsebojnem povezo-
vanju združenega dela. Ko-
munisti so bili nosilci števil-
nih aktivnosti, seveda ob 
podpori vodstev družbeno-
političnih organizacij in ob-
činske skupščine. 

V občini ni organizacije 
združenega dela, ki bi poslo-
vala z izgubo, le nekaj tozdov 
je doseglo bolj skromne re-
zultate. Pri tem se v občini 
zavedajo, da večletno poslo-
vanje na meji rentabilnosti 
onemogoča tehnološki raz-
voj in napredek ter ogroža 
trajnejšo socialno varnost za-
poslenih delavcev, zato je v 
teh okoljih potrebna večja 
aktivnost komunistov in 
vseh delovnih ljudi. 

Zaostrene gospodarske 
razmere trenutno ne dovo-
ljujejo večjih investicijskih 
posegov, a takšno stanje je le 
prehodno in izkoristiti ga je 
potrebno za intenzivno pri-
pravo razvojnih programov, 
ki jih bo mogoče realizirati, 
ko bodo za to pogoji zreli. 

Komunisti so na seji ob-
činskega komiteja Zveze ko-
munistov obravnavali tudi 
problematiko zdravstva in 
šolstva, mladine, delovanja 
osnovnih organizacij ZK, 
itd. Ocena in analiza pa sta 
sestavni del gradiva, ki ga 
bodo obravnavale osnovne 
organizacije ZK v pripravah 
na programsko volilne kon-
ference. 

SAŠO ŠMALC 

Pričeli z izbiro 
kandidatov za 
MBA 

V žalski občini so že priče-
li z izbiro kandidatov za 
mladinske delovne akcije. 
Letos bi se naj mladi iz te 
občine udeležili zvezne de-
lovne akcije v Vipavski doli-
ni in po vsej verjetnosti prav 
tako zvezne delovne akcije v 
Kruševcu. Več o tem nam je 
povedala sekretarka OK 
ZSMS Žalec Irena Terglav: 

»Z izbiro kandidatov za 
MDA so v naši občini pričeli 
takoj po zimskih počitnicah. 
Lanski odziv ni bil posebno 
zadovoljiv, ker smo premalo 
pozornosti posvetili moral-
nemu liku brigadirjev. Zato 
bomo letos gledali na to, da 
bodo kandidati vzorni pri 
opravljanju delovnih nalog 
na delovnih mestih, če so 
učenci ali študentje, bodo 
morali imeti dober šolski 
uspeh, sodelovati pa bodo 
morali tudi pri različnih in-
teresnih in samoupravnih 
aktivnostih na šoli. Prednost 
bodo imeli kandidati, ki so s 
svojo družbenopolitično ak-
tivnostjo že dokazali zrelost 
za udeležbo na MDA.« 

T.TAVČAR 

Glavno je preprečevati nepravilnosti 
Težnje po spremembi or-

ganiziranosti delovnih or-
ganizacij, motnje v poslova-
nju organizacij združenega 
dela, neuresničevanje zako-
na o stanovanjskih razmer-
jih, slabo delo samouprav-
ne delavske kontrole in šte-
vilna vprašanja delavcev s 
področja, ki so jim družbeni 
pravobranilci samouprav-
ljanja lani in jim bodo tudi 
letos namenjali na Celj-
skem območju največ po-
zornosti. 

Družbeni pravobranilci sa-
moupravljanja na Celjskem 
območju so v letu 1983 
uspešno uresničevali svojo 
vlogo, vendar svojih nalog 
ne morejo opraviti dobro 
brez sodelovanja vseh tistih, 
ki delujejo na področju varo-
vanja družbene lastnine in 
samoupravnih pravic delav-
cev. Sodelovanje z nekateri-
mi med njim, zlasti sindikati, 
je tesno, medtem ko se še 
vedno zapleta v temeljnih 
delovnih okoljih. To je potr-

dila tudi razprava na seji 
medobčinskega sveta zveze 
sindikatov. 

Težnje po spremembah or-
ganiziranosti organizacij 
združenega dela so vse bolj 
pogoste, še zlasti po ukinja-
nju temeljnih organizacij in 
njihovega združevanja v 
enovite delovne organizaci-
je. V Žalcu so spremenili or-
ganiziranost v štirih organi-
zacijah združenega dela, v 
Celju na primer v Topru, tež-
nje so tudi v Libeli. Pričaku-
jejo, da bo letos tega še več. 
Kadar so za to objektivne 
osnove, družbeni pravobra-
nilci drugačne organizirano-
sti, ki je neodtujljiva pravica 
delavcev, ne žele ovirati, pre-
prečiti pa žele reševanje 
obrobnih in lažnih proble-
mov na tak način. 

Vse številnejše so organi-
zacije združenega dela, pri 
katerih se pojavljajo motnje 
v poslovanju. Ustreznih do-
ločil v samoupravnih aktih, s 
katerimi bi opredelili more-

bitne motnje in načine reše-
vanja, če se pojavijo, imajo le 
redki in tudi nasveti družbe-
nih pravobranilcev so v glav-
nem naleteli na gluha ušesa. 
O motnjah v poslovanju v or-
ganizacijah združenega dela 
običajno razmišljajo in ukre-
pajo šele takrat, ko jih te pri-
vedejo v velike izgube, izgu-
bašev pa je vse več. 

O delu in vplivu samo-
upravne delavske kontrole 
na območju skoraj ne more-
mo govoriti. V Žalcu na pri-
mer ugotavljajo, da ni kolek-
tiva, kjer bi delavska kontro-
la delovala, da sega njen 
vpliv le do nepomembnih 
vprašanj, kot so kilometrina 
ali stilistični popravnik zapi-
snikov, dlje pa jim poslovo-
dni delavci ne dovolijo. Da 
vzpodbud za reševanje ne-
pravilnosti od delavskih 
kontrol ni bilo, ugotavlja tu-
di družbeni pravobranilec iz 
Celja za pet občin, za katere 
dela. To bo mogoče preseči 
le ob trdni podpori komuni-
stov in sindikata delavskim 

kontrolam, pogoj za njihovo 
boljše delo pa je tudi kadro-
vanje najboljših delavcev va-
njo. 

Nalog je za družbene pra-
vobranilce samoupravljanja 
veliko, uspešni pa bodo le, 
če bodo še naprej usmerjeni 
predvsem v preprečevanje 
nepravilnosti s strokovno 
svetovalskim delom in sode-
lovanjem z drugim. 

MILENA B. POKLIC 

Dolgoročni razvoj je tesno 
povezan s kadrovsko politiko 

Vpetost kadrovske politike v dolgoročno načrtova-
nje gospodarskega razvoja je tista stalnica, ki ji da-
jemo vse več poudarka, čeprav še ne dosega neke 
stopnje pomembnosti kot jo imajo ostali deli dolgo-
ročnih in srednjeročnih načrtov. Ob vsej zahtevnosti 
vprašanj, ki so povezana z dolgoročnim razvojem 
kadrovskega področja, pa ne gre pozabiti na prak-
tična vsakodnevna, a še kako pomembna vprašanja, 
ki se v tem času pojavljajo v organizacijah in orga-
nih, ki jim je skrb za oblikovanje, usposabljanje in 
smotrno (produktivno) razporejanje kadrov stro-
kovna in samoupravnopolitična naloga. 

Tako bi lahko strnili obsežno razpravo, ki se je ra-
zvila na seji predsedstva OK SZDL Celje, ko je to 
ocenjevalo izvajanje družbenega dogovora o kadrovski 
politiki. 

Sistem usposabljanja kadrov, ki bi bil resničen odraz 
ne le kratkoročnih potreb gospodarstva, še vedno ni 
razvit, so dejali, zato se v Celju srečujemo z vrsto zagat 
pri štipendiranju, vpisu, pripravništvu. Vedno več je 
primerov, da mladi strokovnjaki ostajajo brez dela, da 
smo zadovoljni z delovno prakso, ki prepogosto to ni, 
štipendisti, zlasti tisti, ki ne dobivajo štipendij iz zdru-
ženih sredstev, ne vidijo perspektive zaposlovanja, pri-
pravniki pa po opravljenem pripravniškem stažu osta-
jajo brez dela. Vse preveč je še organizacij, ki iz tehno-
loških razlogov iščejo nekvalificirano delovno silo. 

Posebej dolgoročna opredelitev mora v okviru priza-
devanj kadrovskih služb, zlasti pa vseh načrtovalcev 
gospodarskega razvoja premagati tiste še vedno pri-
sotne silnice, ki obstoječe stanje vzdržujejo oz. nočejo 
ali ne morejo videti vitalne soodvisnosti kadrovske 
funkcije v celovitem načrtovanju. 

Gotovo pa je mogoče realnost kadrovskih aktivnosti 
in njene funkcije kot sestavino gospodarjenja meriti 
zlasti v sedanjem trenutku predvsem skozi gospodar-
nost zaposlovanja. Temu izhodišču daje poseben po-
udarek tudi projekt prestrukturiranja celjskega gospo-
darstva, ko govori o potrebah prestrukturiranja in po-
vezovanja kadrov za obvladovanje novih, obetavnejših 
proizvodnih programov. 

B. R. 

Delo šentjurskih 
komunistov na rešetu 
Danos: programsko- vol H na konferenca 

Šentjurski komunisti so s 
svojim delom v glavnem za-
dovoljni. Se vedno pa v svo-
jih vrstah opažajo pojave le-
žernosti in oportunizma. Za-
to se zahteva po večji odgo-
vornosti ne uveljavlja v to-
likšni meri kot bi bilo glede 
na razmere nujno. Komuni-
sti zapadajo tudi pod nega-
tivne vplive, ki so tuji zvezi 
komunistov. Do tega prihaja 
zaradi nesposobnosti in 
neaktivnosti članov v posa-
meznih sredinah. Takšne po-
jave so skušali razbiti, ven-
dar niso bili vedno uspešni. 

Poleg tega so premalo na-
redili za kakovostno izbolj-
šanje delovanja delegatske-
ga sistema. Se vedno so v 
občini takšne osnovne orga-
nizacije, ki se niso otresle 
formalnega delovanja in se 
ne spopadajo samoiniciativ-
no s težnjami razvrednotenja 
samoupravnega sistema. Tu-
di pri uveljavljanju odloča-
nja delovnih ljudi o pogojih, 
sredstvih in rezultatih dela, 
niso dosegli bistvenega na-
predka. Pri svojem delu so 
se pogosto srečali z nezado-
voljstvom in pasivnostjo sa-
moupravnih organov v posa-
meznih delovnih organizacir 
jah. 

O tem, kakor tudi o uspe-
hih preteklega obdobja, bo-
do razpravljali na današnji 
programski volilni konferen-
ci. Obravnavali bodo tudi 
predlog programskih usme-
ritev za prihodnje obdobje in 
predlog potrebnih kadrov-
skih zamenjav. Programsko 
volilne konference se bodo 
poleg šentjurskih komuni-
stov udeležili še predstavni-
ki Centralnega komiteja 
Zveze komunistov Slovenije 
in predstavniki Medobčin-
skega sveta iz Celja. 

V.E. 

Pravobranilec potrebuje 
pomočnika 

Družbeni pravobranilec samoupravljanja občin 
Titovo Velenje in Mozirje, Drago Blagus, bo moral v 
tem letu dobiti strokovnega sodelavca ali namest-
nika, sicer zaradi velikega obsega dela ne bo mogel 
uspešno opravljati zastavljenih nalog. 

Obremenitev pravobranilca po številu zaposlenih in 
številu samoupravnih subjektov obeh občin je namreč 
veliko večja, kot je to primer v ostalih slovenskih 
občinah. 

Tako so sklenili na izvršnem svetu skupščine občine 
Mozirje, kjer so ocenjevali delo družbenega pravobra-
nilca samoupravljanja, ki opravlja to funkcijo dobro 
leto dni. Po regijskem dogovoru v decembru leta 1982 
naj bi imele skupščine občin Titovo Velenje, Mozirje in 
Žalec skupnega pravobranilca. Ne glede na le delno 
uresničen dogovor, Žalec se namreč glede takšnega 
predloga še ni opredelil, so v Mozirju podprli predlog, 
da pravobranilec dobi pomočnika, na eni prihodnjih 
skupščin pa bodo obravnavali tudi predlog o organiza-
ciji in zagotovitvi pogojev za delo družbenega pravo-
branilca samoupravljanja. Pričakujejo pa tudi, da se 
bodo o predlaganem regijskem dogovoru opredelili 
tudi v Žalcu. R. P. 

Več tvornega sodelovanja 
Med delavci upravnih organov premalo kreativnosti 

Upravni organi skupščine 
občine Mozirje so lani po 
oceni izvršnega sveta še kar 
dobro opravili svoje naloge. 
Še vedno pa med delavci 
upravnih organov ni dovolj 
kreativnosti, slabša je tudi 
organiziranost. Temu, pa 
tudi slabši samoupravni or-
ganiziranosti v veliki meri 
botruje Zvezni zakon o si-
stemu državne uprave. 
Slavko Rozenstein, sekre-
tar SO Mozirje je o tem po-
vedal: »Ze ob sprejemu za-
kona smo ugotavljali, da ta 
premalo upošteva specifiko 
manjših občin in da je torej 
predlagana samoupravna or-
ganiziranost neustrezna. V 
celotni upravi nas je zaposle-
no 86, le za manjši tozd reci-
mo, ki smo razdeljeni v se-
dem delovnih skupnosti. 

Možnosti samoupravljanja 
so ob takšni majhnosti seve-
da zožene. V času, ko smo 
bili še združeni v eno delov-
no skupnost, smo porabili 
veliko manj časa. Republiki 
je sicer enkrat spodletelo, da 
bi s posebnim členom uspela 
doseči, da bi bile uprave 

manjših občin organizirane 
kot enotna delovna skup-
nost, vendar sedaj poteka na 
zvezni ravni ta akcija še en-
krat. Upajmo, da bo 
uspešna.« 

Kako pa je s kreativnost-
jo kadrov v upravnih orga-
nih? 

»Ze dalj časa opažamo, da 
so delavci vse preveč izvrše-
valci predpisov s področja 
svojega dela. Vendar, želeli 
bi, da bi tudi tvorno sodelo-
vali pri oblikovanju politike 
na področjih, za katera odgo-
varjajo, ter da bi dajali tudi 
več pobud za spreminjanje 
predpisov, ki vplivajo na nji-
hovo delo, učinkovitost. Na-
ši občani bi tako lažje uresni; 
čevali svoje pravice, stvari bi 
potekale hitreje in učinkovi-
teje. R.PANTELIČ 



Toplega obroka ni za vse 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

V Celju pogoji so -
uspeha nI 

V celjski občini je dovolj 
zmogljivosti, da bi lahko 
pripravljali kvalitetne 
obroke za vseh 40.000 delav-
cev, ki imajo na svojo pre-
hrano med delom tudi nepo-
sreden vpliv. Tu so prehran-
ski odbori v delovnih organi-
zacijah in prehranski svet pri 
občinskem svetu ZSS, kjer 
se lahko usklajujejo vsi in-
teresi in kjer tudi določajo i 
cene malic. Pripravili so tudi 
samoupravni sporazum o re-
dnem zagotavljanju prehra-
ne delavcem med delom. 
Podpisnikov sporazuma je 
malo, cene so zamrznjene, 
stališča sveta pa so jasna, ta-
ko kot sindikalna. 

V občini želijo letos z re-
gresom pokriti 70 odstotkov 
cene malice. Lastni delež je 
sedaj različen. V organizaci-

jah z lastnih obratom druž-
bene prehrane prevladuje 10 
dinarjev, tam, kjer se hranijo 
v gostinskih obratih od 30 do 
65 dinarjev. Doseči žele po-
enotenje lastnega deleža, ki 
naj ne bi presegel 25 dinar-
jev. 

Množično se je uveljavila 
navada, da delavci prejema-
jo le toliko blokov, kolikor 
jih lahko dobe brez lastnega 
deleža - to pa pomeni pone-
kod 16, drugod le še 10 blo-
kov v mesecu, za ostale dne-
ve se znajde vsak po svoje. 
Ravno zaradi tega je temelj-
no izhodišče vseh prizade-
vanj v občini hrana za vse 
delavce za vse delovne dni. 
V Celju predlagajo, da bi ta-
koj po odmrznitvi cen uve-
ljavili nove cene malic - za 
lažji obrok 85 dinarjev in za 
težjega 107 dinarjev. Sedanje 
cene - 65 din in 85 din na-
mreč že resno ogrožajo vse, 
ki pripravljajo hrano za de-
lavce med delom. 

Drage m a i S c s v 
Žalcu 

V žalski občini je res zad-
nje čase s prehrano med de-
lom malo bolje, a vsi delav-
ci še nimajo toplih obrokov. 

Največ malic pripravljajo 
v Hmeljarju, Nami in hotelu 
Prebold, od koder malico tu-
di vozijo v obrate. Udeležba 
delavcev je različna - od 13 
do 65 dinarjev. Cene malic so 
namreč visoke, pretežno 
okoli 100 dinarjev, pa tudi 
več. Kljub temu se priprav-
ljalci hrane spopadajo z izgu-
bami. Regres, ki je bil doslej 
v glavnem 900 dinarjev na 
mesec, bodo v občini skušali 
povečati na 1800 dinarjev, 
dokler ne bodo objavljeni 
podatki o povprečnih oseb-
nih dohodkih v Sloveniji za 
lani. Potem bodo regresirali 
enotno v višini 10 odstotkov 
teh dohodkov. Seveda pa tu-
di to ne bo rešilo prehrane 
vseh delavcev. Večina dopla-
čuje razliko med bloki in ce-
no malice sproti, v družbe-
nih dejavnostih pa dobe toli-
ko blokov, za kolikor zado-
šča regres. 

V Mozirju za 
Izenačenje 

V mozirski občini se zav-
zemajo za izenačenje regre-
siranja prehrane med de-
lom v proizvodnih in druž-
benih dejavnostih- Zaen-
krat so na boljšem delavci 
večjih organizacij združene-
ga dela, ki doplačujejo k pol-
ni ceni obroka od 8 do 20 
dinarjev. To jim omogoča re-
gres v višini 1400 dinarjev. V 
družbenih dejavnostih je re-
gres še vedno le 900 dinarjev, 
predlagajo pa, naj bi v druž-
benih dejavnostih za družbe-
no prehrano namenili 7- od-
stotkov lanskega republiške-
ga osebnega dohodka. 

Strah pred 
odmrznltvljo cen v 
Šentjurju 

Šentjurčani so zadovoljni 
z družbeno prehrano v de-
lovnih organizacijah. Večje: 

Kmetijski kombinat, Alpos, 
Tajfun in druge imajo lastne 
kuhinje. Cene za topli obrok 
so različne, gibljejo se od 10 
do 40 dinarjev za en obrok. 
Tako ugodne cene si delovne 
organizacije lahko privoščijo 
zato, ker krijejo razliko z ma-
terialnimi stroški. 

Nekoliko drugače je z 
manjšimi obrati in delovni-
mi enotami kot so: PTT, 
SDK, Ljubljanska banka in 
druge. Delavci teh obratov 
in enot imajo podpisan sa-
moupravni sporazum z Mer-
xovim motelom. Ker so cene 
visoke, se del podpisnikov 
že preusmerja k privatnim 
gostincem. Cena za topli 
obrok je 85 dinarjev, če ima 
koristnik blok, drugače pa 
95 dinarjev. Čeprav je cena 
dokaj visoka, v motelu le s 
težavo zagotavljajo zahtevan 
jedilnik. Problem je v tem, 
da nimajo nikakršnih olaj-
šav, kljub temu, da zagotav-
ljajo solidno prehrano pre-
cejšnemu številu šentjurskih 
delavcev. 

Za kvalitetno hrano in pri-
merno ceno skrbi prehram-
beni odbor, ki je sestavljen iz 
podpisnikov samoupravne-
ga sporazuma. Tako tudi 
med zadnjimi podražitvami 
ni upadlo število toplih obro-
kov. 

Dobre malice v 
konjiški občini 

S prehrano med delovnim 
časom so zaposleni v druž-
benem in zasebnem sektor-
ju zadovoljni, vedo poveda-
ti pri Občinskem sindikal-
nem svetu Slovenske Konji-
ce. Seveda gre upoštevati 
pregovor: koliko ljudi, toliko 
okusov. Večina delavcev 
ima med delovnim časom za-
gotovljen topli obrok iz ku-
hinj v delovnih organizaci-
jah, ali pa ga naročajo pri 
Dravinjskem domu ali v Do-
mu teritorialne obrambe. 
Nagodovanj ali pritožb zara-
di slabe kakovosti toplega 
obroka v konjiški občini ni. 
Prej bi lahko rekli, da zaradi 
cene, vendar so tudi te letos 
bolj poenotili, kakor je to 
predvidel republiški sindi-
kalni svet. Toda ponekod de-

lavci prispevajo Is majhen 
delež za topli obrok, spet 
drugod nič, ali simboličnih 
nekaj dinarjev. 

Topla malica velja, na pri-
mer, v Dravinjskem domu 85 
din. Povedano drugače; de-
lavec, ki tam jemlje topli 
obrok, dobi za 900 dinarjev 
10 blokov, ostale dokupi - če 
hoče. Kako pa je s tistimi de-
lavci, ki morajo zaradi različ-
nih bolezni imeti dietno pre-
hrano? V konjiški občini sto-
jijo trdno na stališču, da je 
tem delavcem potrebno 
omogočiti, da poskrbijo zase 
po nasvetih zdravnika, a so 
proti vsakršnim zlorablja-
njem. 

V Velenju brez težav 
V velenjski občini je tre-

nutno 23 tisoč zaposlenih in 
med njimi jih ima kar do-
brih 80 odstotkov preskrb-
ljeno toplo prehrano med 
delom. V osemnajstih naj-
večjih, delovnih organizaci-
jah imajo lastne kuhinje, 
medtem ko drugje hrano vo-
zijo ali pa gredo delavci sami 
po njo, V Nami, restavraciji 
Košaki in gostinskem po-
djetju Paka poskrbijo, da 
imajo delavci ob sredah, ko 
delajo dalj, namesto malice 
kar kosilo, razliko pa dopla-
čajo. Poprečno stane malica 
70 dinarjev. Okoli 2000 de-
lavcev v najmanjših delov-
nih organizacijah in različ-
nih službah dobiva bone ter 
se z njimi hranijo tam, kjer 
jim je najbližje ali pa za bone 
dobijo nadomestno hrano. V 
največjih delovnih organiza-
cijah v velenjski občini RE-
KU in Gorenju poskrbijo tu-
di za dietno hrano, ki jo uži-
vajo tisti, ki jim jo je predpi-
sal zdravnik. Precej se je pre-
maknilo tudi pri zasebnih 
obrtnikih, ki zdaj s svojimi 
vozili hodijo po toplo hrano 
za delavce, ki so pri njih za-
posleni. 

Za vse dni v mesecu 
v Šmarju 

Za občino Šmarje pri Jelšah 
lahko velja ocena, da je druž-
bena prehrana med delom do-
bro urejena. Večina delovnih 
oziroma temeljnih organizacij 
združenega dela ima lasten 

obrat družbene prehrane, torej 
lastno kuhinjo in jedilnico. 
Manjše temeljne organizacije 
se dogovarjajo z večjimi in 
»gostujejo« pri njih. Precej je 
primerov, ko se delavci med 
delom prehranjujejo v zaseb-
nem sektorju, za družbeno pre-
hrano pa v šmarski občini 
skrbi tudi družbeni sektor v 
gostinstvu kot je na primer go-
stišče Šmarski hram v Šmarju 
in ostale Jelšine gostinsko-pre-
hrambene enote. 

Pri občinskem sindikalnem 
svetu občine Šmarje pri Jelšah 
so k akciji resno pristopili že 
pred leti, zato bi danes težko 
našli delovni kolektiv, kjer de-
lavci niso zadovoljni s prehra-
no med delovnim časom. 

V Laškem tople In 
hladne malice 

Na sindikatu v Laškem so 
nam povedali, da ima večina 
delovnih organizacij urejeno 
malico, ponavadi preko last-
ne kuhinje, kjer imajo tople in 
hladne obroke. V nekaterih 
manjših delovnih organizaci-
jah pa so si hladne obroke or-
ganizirali preko trgovin. Parti-
cipacija za družbeno prehrano 
je v oočini za vse enaka in zna-
ša 10 odstotkov od povprečne-
ga osebnega dohodka v Slove-
niji. Cena malic v delovnih or-
ganizacijah, kjer imajo lastno 
kuhinjo, je različna, vendar 
morajo povsod delavci prispe-
vati razliko. V Laškem je edini 
obrat družbene prehrane hotel 
Savinja, kjer stane topla mali-
ca 100 dinarjev. 

Delovna organizacija Jadran 
iz Radeč je edini obrat družbe-
ne prehrane na radeškem ob-
močju, ki s toplimi in hladnimi 
obroki oskrbuje vse večje de-
lovne organizacije na tem ob-
močju. Delo koordinira s po-
trošniškim svetom, v katerem 
so predstavniki vseh delovnih 
organizacij. Tudi jedilnik, na 
katerem je 30 različnih malic, 
sestavljajo skupaj. Na dan pri-
pravijo povprečno 1000 malic, 
od tega do 600 toplih obrokov. 

Malica v Jadranu stane na 
mesec 2300 dinarjev (topli 
obrok je 100 dinarjev, hladen 
pa 90 dinarjev). To pomeni, da 
morajo delavci k bonom, ki jih 
dobijo za hrano, dodati še sami 
okoli 600 dinarjev, če hočejo 
imeti malico vsak dan. To ra-
zliko delavci sami pokrivajo, 
razen v Papirnici Radeče, kjer 
razliko pokrije delovna organi-
zacija. 

Center za socialno medicino in higieno v Celju je ugotovil, 
da je biološka in kalorična vrednost v obratih družbene pre-
hrane ustrezna. Odstopanja so največ 10-odstotna, kalorična 
vrednost pa v večini primerov presega dogovor. Obroki so 
torej obilni ali preobilni, biološka vrednost pa je vsaj glede na 
beljakovine, ogljikove hidrate in maščobe ustrezna. To pa še 
seveda ne pomeni vedno tudi kakovosti izgleda in okusa 
hrane. 

Biološko in kalorično vrednost hrane bi lahko dosegali tudi 
z manjšimi stroški - z več ribami, drobovine, mletega mesa. A 
je že tako, da naše prehranske navade zahtevajo na krožniku 
cel zrezek, sicer malica ne diši. Nobena skrivnost niso prekini-
tve dela, ki so nastale, ker je bilo meso mleto in ga ni bilo od 
daleč videti, čeprav ga je bilo dovolj. Vsako vsiljevanje hrane, 
ki jo večina zavrača, očitno ne rodi željenih sadov. 

Svarilni streli v Zalivu 

PiSe J02E SIRCEU 

Svarilni streli, ki jih je ameriški 
raketni rušilec izstrelil proti iran-
skemu patruljnem letalu v Hormu-
ški ožini, so po svoje in v marsičem 
ponazorilo, da je območje Zaliva, 
od koder dnevno izvozijo v svet 
okoli 600.000 sodov nafte, čedalje 
bolj prizorišče napetosti, ki že 
zdavnaj ni več omejena zgolj na 
Iran in Irak, državi v vojni. 

Iranski ofenzivni sunki, katerih 
namen je očitno presekati poti med 
iraškim glavnim mestom Bagda-
dom in pristaniščem ter drugim 
največjim mestom Basro, so polo-
žaj opazno zaostrili, čeprav ni mo-
goče reči, da so bile ofenzive uspešr 
ne ali da je s tem položaj na boji-
ščih te 41 mesecev trajajoče vojne 
kakorkoli bistveno spremenjen. 
Lahko bi rekli, da se je povečala 
intenzivnost spopadov in da obča-
sno prihaja z obeh strani do bom-
bardiranja civilnih ciljev. Še na-
prej se množe grožnje, in ker je re-
sničnost vseeno manj huda od gro-
ženj - čeprav je ta že sama po sebi 
dovolj krvava - je v tem nekakšna 
tolažba, da do najhujšega (še) ni 
prišlo. 
Kaj bi bilo po grožnjah sodeč naj-
hujše? Da bi iranska vojskujoča se 

stran uresničila grožnjo za primer, 
da bi Irak bombardiral ali celo uni-
čil iranske naftne naprave, zlasti še 
tiste na otoku Karg, glavni izvozni 
luki na nafto. V tem primeru - so 
dali najvišji iranski voditelji že 
večkrat vedeti - bi Iran preprečil 
izvoz vse nafte z območja Zaliva, z 
drugimi besedami, skušal bi zapre-
ti plovbo skozi Hormudško ožino, 
edino pot iz Zaliva na širna morja. 

Irak je te dni poročal o uspešnem 
napadu na Karg, Iran je to poročilo 
zanikal Nobenih nepristranskih 
opazovalcev pravzaprav ni, ki bi 
lahko povedali, kaj se v resnici do-
gaja - in kolikšne, kako nevarne 
razsežnosti ima dogajanje. Od tod 
nujna ugibanja in predpostavke, 
saj si spričo protislovnih vojnih 
sporočil ni mogoče ustvariti zao-
krožene podobe, kaj se dogaja. 

V takšnih okoliščinah je mogoče 
ugotavljati samo očitne, bolj ali 
manj neizpodbitne stvari. Prvič, 
vojna je še naprej pretežno spopad 

med pehoto. In od težjega orožja 
govore topovi in občasno rakete. 
Udeležba letalstva je na obeh stra-
neh sorazmerno skromna in omeje-
na na polete in napade lovcev in 
včasih lovskih bombnikov. Bomb-
nikov, recimo, Irak še ni uporabil, 
čeprav je znano, da jih ima. O zrač-
nih spopadih je možno le redkok-
daj govoriti, pa še tedaj gre za 
manjše in majhne formacije ali ce-
lo samo za posamezna letala. 
Toda vojna je vseeno silovita in 
terja velikansko število žrtev. Zla-
sti na iranski strani. Ta namreč na-
pada, napadalec ima zmerom pra-
viloma več žrtev, toda v primeru 
Irana gre še za uporabo »človeških 
valov«, za množične napade islam-
skih borcev, ki skušajo prodreti čez 
mejo, se približati reki Tigris, dose-
či avtomobilsko cesto Bagdad-Ba-
sra. 

Naftne države ob Zalivu so na 
trnih. Ladjevje in letalstvo super-

fsil in velesil patruljirata v bližini. 
Združene države Amerike so dale 
ponovno vedeti, da bi - same ali z 
zavezniki - po vsej sili skušale pre-
prečiti zaprtje Hormuške ožine. 

V tem smislu bodimo optimisti in 
upajmo, da so bili svarilni streli z 
ameriškega raketnega rušilca na 
iransko vojno letalo samo majhen 
incident, ki mu ne bodo sledili dru-
gi, hujši. 

Rudarji uspešnejši kot lani 
Velenjski rudarji se lahko pohvalijo s prvimi do-

sežki v letošnjem letu. V 47 delovnih dneh (do 
vključno 27. februarja) so nakopali že 896 tisoč ton 
premoga ali poprečno na dan kar 19 tisoč 64 ton. Lani 
so v istem obdobju oziroma s še tretino delovnega dne 
več nakopali 849 tisoč ton ali poprečno 17 tisoč 937 ton 
premoga na dan. Torej je letošnji dnevni izkop višji za 
kar 1000 ton. 

Dobra razprave o zaključnih 
računih v Celju 

Sodeč po večini razprav ob zaključnih računih v celj-
skih organizacijah združenega dela, so bili nanje dobro 
pripravljeni. Razprave so vsebinsko izredno bogate in v 
različnih okoljih različne. V družbenih dejavnostih je bilo 
zaradi omejenega zagotavljanja sredstev precej razprav o 
obremenitvah, kakršne so na primer prispevki za objekte 
posebnega družbenega pomena, za SIS za preskrbo in po-
dobno. 

Zamrznitev cen je skoraj povsod naletela nal veliko neza-
dovoljstvo, ob tem pa je bila najbolj odločna zahteva po bolj 
urejenih pogojih gospodarjenja. Povečanje rezervnih skla-
dov je prav tako vzpodbudilo pripombe, saj je v občini vse 
več temeljnih organizacij s skromnimi skladi skupne po-
rabe, marsikje pa jih sploh nimajo. Na razpravah pa so 
delavci tudi ugotavljali, da še niso izkoriščene vse proiz-
vodne zmogljivosti in da je preveč odsotnosti z dela zaradi 
bolezni, za katere pa vzrokov ne ugotavljajo. MBP 

Tudi v sozdu Mera 
povečujejo izvoz 

SOZD Merx je lani svoje 
izvozne načrte presegel za 
slabih 16 odstotkov, za kar 
gre največje zasluge pripi-
sati Kmetijski zadrugi Ce-
lje. 

Zadruga je največ zaslužila 
z izvozom konj v Italijo. La-
ška kmetijska zadruga je lani 
sicer izvozila svoje prve kun-
ce, vendar dosti manj, kot so 
načrtovali, Konjičani pa so 
dobro izvažali jabolka. Šent-
jurski kmetijski kombinat je 
skupni izvoz presegel za do-
brih 35 odstotkov, Blagovni 
center, tozd Agropromet pa 
je pri uresničitvi svojega 
izvoza ribeza, kislega zelja in 
jabolk ter nekaj krompirja, 
ostal na 56 odstotkih izvoz-
nega načrta. 

Marketinška služba sozda 
Mene si prizadeva povečati 
letošnji izvoz tudi s pridelki, 
ki jih do sedaj niso izvažali. 
To so predvsem beli fižol, 
zmrznjene maline, robide, 
ječmenova kaša, predvsem 
pa pšenični kalčki za nadev 
v potice in drobno pecivo. 

Dogovarjajo se z avstrijsko 
firmo BIO REFORM in Švi-
carji. Agropromet je decem-
bra lani izvozil preko ma-
loobmejnega prometa 30 ton 
krompirja, za letos pa načr-
tuje povečanje na 170 ton. 

Kmetijske delovne organi-
zacije, članice sozda Merx, 
so se zaradi pomanjkanja do-
mačih dušičnih gnojil odlo-
čile, da bodo skupaj uvozile 
840 ton kana. S to količino 
mineralnih gnojil bodo uspe-
le pokriti vse potrebe po tej 
vrsti gnojil. 

Da morajo vse več izvažati 
tudi agroživilske organizaci-
je združenega dela je nuj-
nost, ki ima dva razloga. Naj-
prej morajo prevzemati več-
je deleže izvoznih nalog zara-
di splošnih izvoznih načrtov 
države in republike, po drugi 
plati pa si edino z izvozom 
lahko zagotavljajo nujno po-
trebna devizna sredstva za 
nakup reprodukcijskih sred-
stev. 

MITJA UMNIK 



Zaradi zamrznjenih cen je 
tudi prihodek zamrznjen 
Vsekakor !o res, da je administrativno zamrzovanje cen palica z dvema koncema 

Predvsem dvoje stvari 
povzroča sive lase gospo-
darstvenikom zadnje čase: 
zamrznjene cene, ki ne do-
puščajo nobenega cenovne-
ga manevra niti pri resnič-
no novih izdelkih in dej-
stvo, da so morali mnogi že 
odobrene višje cene poma-
kniti nazaj, na nižje. Hkrati 
pa so z višjimi cenami na-
stopili predstavniki pri-
marne industrije, proizva-
jalci nekaterih surovin in 
reprodukcijskega materia-
la, saj so bili pri njih po-
pravki cen izvršeni pred za-
mrznitvijo in sedaj že slav-
nim sklepom zbora repu-
blik in pokrajin zvezne 
skupščine. Skratka: organi-
zacije združenega dela, ki so 
višje cene že vkalkulirale v 
letošnje načrte prihodka in 
dohodka, imajo sedaj 
opravka z njunim izpadom. 

Nekateri so že naredili 
prve izračune, mi pa smo 
povprašali po občinah, ali 
imajo izvršni sveti podrob-
nejše podatke o negativnih 
posledicah zamrznjenih cen 
in zaradi tega prekinjenih 
blagovnih tokov ali celo uki-
njanju proizvodnje. Pravilo-
ma izvršni sveti nimajo do-
brih ali celo celovitih podat-
kov, ker jim takšnih podat-
kov niso posredovale delov-
ne organizacije, ali pa jih sa-

mi niso zahtevali. Temelj itej-
ša razprava ob zaključnih ra-
čunih za leto 1983 bo gotovo 
navrgla tudi te podatke. 

V šentjurski občini nima-
jo celovite ocene o omenje-
nih vprašanjih, vedo pa po-
vedati, da je zaradi visokih 
cen aluminija v težavah nji-
hova delovna organizacija 
Alpos, ki je že v tozdu Opre-
ma prenehala z izdelova-
njem gospodinjskih in fasa-
dnih lestev. Bistvo problema 
je v razkoraku med cenami 
surovine in končnega izdel-
ka, kar proizvajalcu-finalistu 
namesto dohodka prinaša iz-
gubo. V Alposu računajo z 
izpadom prihodka 20 milijo-
nov dinarjev, če bo takšno 
stanje veljalo še pol leta. Le-
sna industrija Bohor je bila z 
novimi cenami še pravoča-
sna in sedaj tam ne tarnajo, 
kot na primer v gostinstvu v 
obeh sektorjih, zasebnem in 
družbenem, pa v trgovini za-
radi zamrznjenih marž, niti 
ne tako kot v kmetijskem 
kombinatu Šentjur, kjer jim 
pri proizvodnji jajc preti tudi 
izpad prihodka v višini 60 
milijonov dinarjev. 

Tudi v laški občini nimajo 
točnega pregleda nad nega-
tivnimi posledicami zamrz-
njenih cen pri poslovanju or-
ganizacij združenega dela, 
vendar poudarjajo, da je v 
najtežji situaciji BOR Laško, 

ki ima za povrh še družbeno 
varstvo. V tej deloveni orga-
nizaciji predvidevajo, da bo 
izpada za slabih dvajset mili-
jonov dinarjev. 

V konjiški občini pri 
izvršnem svetu nimajo pose-
bej zbranih podatkov, vedo 
pa, da so morali iti navzdol s 
cenami pri Uniorju, težave 
so v LIP Slovenske Konjice, 
Konus pa je prišel srečno 
skozi cenovna rešeta. 

Tudi šmarski izvršni svet 
nima podatkov oziroma toč-
nega pregleda nad izpadom 
pričakovanega prihodka za-
radi zamrznjenih cen, le v 
zdravilišču Rogaška Slatina 
pravijo, da jih bo to stalo naj-
manj 800.000 dinarjev. 

Ker so morali vrniti cene 
na višino, ki je veljala pred 
zamrznitvijo, bodo večje 
probleme v občini Mozirje 
imele delovne organizacije 
Ko vinarstvo Ljubno in 
Smreka Gornji grad ter goz-
darji. Gozdarji predvsem za-
radi poračuna, saj so imeli 
cene dogovorjene na osnovi 
samoupravnega sporazuma, 
v Kovinarstvu pa zato, ker so 
še pred zamrznitvijo imeli 
odobrene višje cene, a jih še 
niso utegnili izkoristiti. Naj-
večji je problem med obrtni-
ki, ki sodelujejo z Gorenjem, 
saj zaradi preniskih cen veči-

na obrtnikov razmišlja o 
tem, da bi sodelovanje z Go-
renjem celo prekinili. 

Tekstilci se utegnejo preu-
smerjati preveč na dodelave, 
kar je sicer izvoz, vendar na 
nižji stopnji, ker preprosto z 
računico med cenami suro-
vin, na primer bombaža in 
poliamidnih vlaken ter svoji-
mi izdelki, ne pridejo skozi. 
Tovrstne težave imajo še po-
sebej v tekstilni tovarni Pre-
bold in v polzelski tovarni 
nogavic. Seveda, če bo 
zmanjkovalo hlačnih noga-
vic, se bo že našel kdo, ki bo 
interveniral, vendar je tudi 
takšno delovanje bolj gaše-
nje, kot pa urejanje cenovnih 
razmerij oziroma nesorazme-
rij. V Žalski občini pa na 
splošno predvidevajo, da bo-
do imeli najmanj za milijar-
do dinarjev izpada celotnega 
prihodka. 

MITJA UMNIK 

Riše Bori Zupančič 

Predali stroj Rade Konfiarju 
Šentjurski POZD Orodje in oprema že sedem let izdeluje stroje za hladno in toplo valjanje 

kovinskih profilov. Vsako leto naredijo enega, ker so za serijsko proizvodnjo premajhni in 
ker ni večjega povpraševanja. Podjetja strojev ne naročajo, kljub temu, da jih v Jugoslaviji 
ne izdeluje skoraj nihče. Še vedno jih raje naročajo iz tujine, ker se kot kaže bolj zanesejo na 
tujo tehnologijo. Pri tem jih ne moti niti to, da so stroji zunaj vsaj dvakrat dražji in da je 
zanje potrebno odšteti devize. Takoje letos SOP Krško, ki potrebuje takšen stroj, odbil 
ponudbo šentjurskega pozda. 

Šentjurčanom dela v sedanjem obsegu proizvodnje, kljub temu ne zmanjka. V torek so 
predali svoj zadnji stroj podjetju Rade Končar iz Zagreba. Stroj ni bil posebno drag, ker so 
se Zagrebčani odločili le za eno izmed možnih operacij. Pozd izdeluje poleg strojev tudi vsa 
potrebna orodja in opremo in skrbi, da nikoli ne zmanjka rezervnih delov. Za serijsko 
proizvodnjo teh strojev se je že zanimala zagrebška tovarna parnih kotlov, ki pa nima 
potrebnega znanja. 

VILI EINSPIELER, FOTO: EDI MASNEC 

Kora izpolnjuje izvozne načrte 
Kora Radeče je v zadnjih 

treh mesecih izvozila 8000 
parov hlač preko Uniteksa 
v Zvezno republiko Nem-
čijo. 

Prvi izvozni poskusi Kore 
slonijo na kooperantskih 
odnosih z zahodnonemškim 
proizvajalcem in računajo, 
da bodo letos izvozili 20 od-
stotkov celotne proizvodnje. 

Z izvozom se bo tudi ta de-
lovna organizacija vključila 
v prizadevanja za večji izvoz 
v občini Laško nasploh. Od 
tovrstnega sodelovanja z za-
hodnonemškim partnerjem 
pa imajo še druge koristi, 
meni direktor Srečko Brilej. 
Gre predvsem za to, da pro-
izvodnja za zunanje tržišče 
zahteva boljšo tehnologijo in 
izkoriščenost delovnega ča-
sa. Zato bo ena osnovnih na-

log Kore v tem letu izboljšati 
tehnologijo in jo prilagoditi 
proizvodnji za izvoz. Drugi 
pozitiven učinek pa je v tem, 
da so Korini izdelki enako-
vredni izdelkom tujega part-
nerja, kar pomeni, da si z 
izvozom ne bodo »prislužili« 
izgubo, kar se marsikateri 
delovni organizaciji dogaja 
zaradi izvoza za vsako ceno. 
To pa obenem pomeni priz-
nanje za Korino konfekcijo, 
ki se je s kvalitetnimi izdelki 
že utrdila na domačem trži-
šču. 

Sicer pa, menijo v Kori, je 
njihova prva naloga skrbeti 
za domače kupce. Zato bodo 
morali povečati proizvodnjo. 
To bodo skušali doseči z 
boljšo izkoriščenostjo last-
nih zmogljivosti, boljšo orga-
nizacijo dela ter razširitvijo 

kooperantske mreže. Tu so 
že veliko naredili, saj sodelu-
jejo s petimi obrtniki in pet-
desetimi šiviljami. 

Razmišljajo pa da bi k te-
mu sodelovanju pritegnili še 
več šivilj. Velike rezerve vi-
dijo pri mladih dekletih v 
manj razvitih območjih la-
ške občine. Kako bodo to ak-
cijo zastavili, je odvisno tudi 
od širše družbenopolitične 
skupnosti, kjer so že sezna-
njeni s Korinimi nameni. 
Pritiski so, da bi Kora v manj 
razvitih območjih odprla še 
kakšen obrat. V Kori pa me-
nijo, da bi take investicije bi-
le predrage, zato se zavzema-
jo za kooperacije ali kakšne 
druge oblike sodelovanja, o 
katerih pa se bodo morali še 
dogovoriti. 
VTOLETA V. EINSPIELER 

Agencija Ljubljanske banke 
ob Vrunčevi v Celju 

Je že tako, da ob vsakda-
nji hitrici spregledamo vča-
sih tudi starega, dobrega 
znanca. Morda se nam je 
tako že nekajkrat zgodilo z 
bančno enoto Ljubljanske 
banke v Celju ob Vrunčevi 
ulici. To je v prostoru med 
avtobusno postajo, ob kri-
žišču Stanetove, Levstiko-
ve in Vrunčeve ulice, v ne-
posredni bližini znanega 
gostišča Branibor. 

Agencija LB ob Vrunčevi 
ulici opravlja vse vrste po-

slov s hranilnimi vlogami in 
deviznimi računi, pri njih 
pa je mogoče urediti še iz-

plačila čekov po tekočih ra-
čunih občanov in vsa di-
narska vplačila. 

V istih prostorih je po-
slovna enota Ljubljanske 
banke za stanovanjsko in 

komunalno gospodarstvo. 
To pomeni, da je mogoče v 
agencijskih prostorih LB 

ob Vrunčevi ulici urediti tu-
di vsa vplačila za stano-
vanjsko varčevanje oziro-
ma plačila posameznih 
obrokov stanovanjskih po-
sojil. 

Agencija LB ob Vrunčevi ulici je odprta 
vsak dan, razen sobote, od 7.30 do 12.00, ob 
ponedeljkih pa od 7.30 do 16.00 



»Sramota Celja« je na vrsti za rušenje 
Zoranim Je že leta 1977 Izgubila status stanovanjske hiše 

Celjski občinski komite za urejanje 
prostora in varstvo okolja je odločil, da 
bodo porušili zgradbo, ki nosi hišno šte-
vilko »Ljubljanska 20«. V hiši bodo da-
nes, to je v četrtek, 1. marca izklopili 
elektriko in vodovod, sedanje stanoval-
ce deložirali in hišo porušili. 

Gre za zgradbo, ki so jo mnogi imeno-
vali kar »sramota Celja« in ki je leta 1977 
izgubila status stanovanjske hiše. Odtlej 
je niso več obnavljali, ker je bila na listi 
za rušenje, in odtlej je tudi postala od-
skočna deska za brezdomce. V zadnjih 
šestih letih je dobilo druga stanovanja 33 

stanovalcev Ljubljanske 20 - samo lani 
se je preselilo v nova stanovanja sedem 
strank iz te podrtije. 

Trenutno tam stanuje še približno 17 
ljudi (številka se vseskozi spreminja), ki 
pa nimajo stanovanjske pravice, kot so 
ugotovili inšpektorji pa živijo v nepri-
mernih, celo nevarnih prostorih, večino-
ma brez urejenih higienskih razmer. Več-
ji del gre za stanovalce, ki so od predho-
dnikov za mastne denarje dobili ključe 
stanovanja in le dva med njimi stanujeta 
tam že dlje časa. 

Delovne organizacije so poskušale 

vsak zase rešiti stanovanjske probleme 
svojih delavcev, ki tam stanujejo, saj so 
jih že v prvi polovici decembra lani (tako 
kot vse stanovalce) obvestili, da se bo 
zgradba porušila. Nekateri so odklonih 
ponujena začasna prebivališča in zahte-
vali (lahko bi rekli tudi izsiljevali) boljša 
stanovanja in povsem verjetno je, da bo 
nekaj stanovalcev ostalo na cesti. Zato bo 
v tej organizirani akciji sodelovala tudi 
služba socialnega skrbstva in poskrbela 
za otroke, ki bo do po deložaciji morebiti 
ostali brez strehe nad glavo. 

S.Š. 

Porodniiia za 
kmetice 

Kmečka žena ima ravno 
tako pravico do porodni-
škega dopusta in nadome-
stila za porodnino, kot de-
lavke. Dejstvo je staro, ven-
dar ga v konjiški občini do 
sedaj še ni bilo moč uresni-
čiti. Pred kratkim so pri za-
drugi organizirali referen-
dum med kmeti, ki živijo 
izključno od kmetijstva in 
ki niso upokojeni, da bi ta-
ko tudi v tej občini dosegli 
tak sporazum s skupnostjo 
otroškega varstva. Ce bo re-
ferendum uspel, ga bodo 
podpisali že aprila. Vendar 
o uspehu ni dvoma, saj se 
je že do sedaj izreklo »za« 
več kot 70 odstotkov kme-
tov. Porodnine za kmečke 
žene bi znašale na mesec 
10.000 dinarjev, to pa krep-
ko odtehta vplačani prispe-
vek, ki je bil lani 1152 di-
narjev, letos pa bo nekoliko 
višji. Konec koncev pa ne 
gre samo za denar, več ve-
lja spoznanje o enakovre-
dnosti kmečke žene z de-
lavko. MP 

Jeseni kulturološki oddelel 
S tem oddelkom bedo v Cel Ju zapolnili veliko vrzel 

Mreža šol na Celjskem bo 
končno dobila kulturološki 
oddelek. Že prihodnje šol-
sko leto se bo v vzgojno izo-
braževalni program splošne 
kulture, smer organizator 
kulture, lahko vpisalo 30 
učencev. 

Ze vrsto let v Celju in na 
širšem območju naše regije 
ugotavljajo, da teh kadrov 
primanjkuje. Potrebe so na-
mreč velike tudi v ostalih 
središčih in zato raje ti, ki so 
končali ustrezno izobrazbo 
drugje, tam tudi ostanejo. 
Poleg tega je občinski svet 
zveze sindikatov že pred leti 
sprejel sklep po katerem naj 
bi na 800 zaposlenih deloval 
en kulturni organizator. Ta 
sklep se počasi uresničuje. 
Tudi tam, kjer organizatorji 
so, v večini primerov nimajo 
ustrezne izobrazbe. 

To je le nekaj utemeljitev, 
ki so vodile akcijo za kultu-

rološki oddelek v Celju. Ne 
moremo pa niti mimo dej-
stva, da imamo v regiji okoli 
200 kulturnih društev s 7000 
amaterskimi člani, kar po-
meni, da je kulturna dejav-
nost na tem območju izre-
dno razvejana in močna. In 
nenazadnje gre tudi za veli-
ko zanimanje med mladimi 
za tovrstno izobraževanje. 
Veliko jih je do sedaj odhaja-
lo v Ljubljano in Maribor. Po 
izkušnjah sodeč, jih verjetno 
večina ne bo prišla nazaj. 

Akciji, ki jo je v Celju vodi-
la srednja družboslovna šola, 
je dala vso podporo tudi ob-
činska kulturna skupnost. 

Pri uvedbi vsakega novega 
oddelka pa se postavlja vpra-
šanje pogojev dela. Tudi tu 
ne bo problemov. Saj se 
predmetnik le malo razlikuje 
od splošne družboslovne 
usmeritve. Tudi kadrovske 
in prostorske možnosti so, 

V osrednjem republiškem 
glasilu Delo je izšel skupni 
razpis za vpis v 1. letnik 
srednjih šol za prihodnje 
šolsko leto. V mreži šol na 
Celjskem ni bistvenih spre-
memb. Z novim šolskim le-
tom bo na novo poleg kultu-
rološkega oddelka v Celju 
še naravoslovno matema-
tični oddelek v Titovem Ve-
lenju. 

Informativni dan na sred-
njih šolah bo v petek 9. in v 
soboto 10. marca. V soboto 
bodo posebej informirali 
tudi kandidate za izobraže-
vanje ob delu in iz dela. 

Prijave za vpis bodo sred-
nje šole sprejemale do 
vključno 28. marca. 

nam zagotavljajo na srednji 
družboslovni šoli v Celju, kje 
bodo jeseni ta oddelek od-
prli. 
VIOLETA V. EINSPIELER 

Tudi na jabolkih 
se je mogoče učiti 

Običajno povezujemo ve-
like medicinske klinike, ve-
lika imena in velike dosež-
ke na področju medicine. 
Dosežki pa so lahko prav ta-
ko veliki v manjših bolniš-
nicah. V celjski na pri mer. 
Za uspešno delo tukajšnje 
urologije že lahko to trdi-
mo, še zlasti za operacijo, 
imenovano transuretralna 
resekcija. Dr. Milan Žuntar 
jo je uvedel pred dobrimi 
desetimi leti. 

NT: Dr. Žuntar, lep ju-
bilej ste proslavili - 3000 
operacij. Kako pa veste, 
da jih je bilo ravno to-
liko? 

M. Žuntar: »Vsako opera-
cijo opišemo. Naredili smo 
3000 operacij, ki so bile prvič 
opisane v Ameriki leta 1936, 
v Evropi pa so se uveljavile 
šele po drugi svetovni vojni 
in to predvsem v Nemčiji in 
Avstriji. To je operacija, pri 
kateri lahko skozi sečno cev 
izrežemo vsak tumor v me-
hurju ali prostati.« 

NT: Kje pa ste se vi 
srečali s to metodo? 

M. Žuntar: »Najprej v lite-
raturi, nato pa v Mariboru, 
kjer jo je uvedel dr. Pirkma-
jer, prvi v Jugoslaviji. Tam 
sem jo videl in želel uvesti v 
Celje. Starejši urologi nad 
njo niso bili navdušeni in 
izredno težko je bilo z njo 
prodreti. Tudi potrebne 
opreme, aparatur, nismo 
imeli. Zatekel sem se po po-
moč k delovnim organizaci-
jam, ki so omogočile nakup 
najnujnejšega.« 

NT: Nov način operira-
nja gotovo ni preprosta 
stvar. Naučiti se ga je 
treba. 

M Žuntar: »Te metode se 
je težko naučiti. Zdravnik 
lahko le gleda, med gledati 
in delati pa je velika razlika. 
Premagati je bilo treba pro-
blem, kako priti do prakse, 
ne da bi škodoval bolniku. 
Izrezal sem mehur iz ploče-
vine in v njem rezal jabolka 
in krompir. Potrebna je bila 
še operacijska soba, inštru-
mentarka, anestezist. Samo 
tako se je bilo mogoče nauči-
ti, kako globoko gre zanka. 
Tako dolgo smo to ponavlja-
li, da so že govorili, da bom 
razrezal ves bolniški krompir, 
vsa jabolka.* 

NT: Na prvo operacijo 
ste bili torej priprav-
ljeni? 

M. Žuntar: »Prvo operaci-
jo smo naredili leta 1973. Ker 
je bilo precej nasprotnikov 
metode, sem bil hvaležen dr-
Pirkmajerju, ki je pri njej 

sodeloval in bi, če bi bilo po-
trebno, tudi nadaljeval z ope-
racijo. Pa ni bilo potrebno. 
Precej časa smo po prvi ope-
raciji še operirali v popol-
danskem času, saj drugače 
za novo metodo še ni bilo 
prostora. Potem pa je šlo hi-
tro naprej. V letu 1973 smo 
naredili 89 operacij, nato 
vsako leto več - lani že 451.« 

NT: Že po številu ope-
racij je očitno, das s to 
metodo uveljavili. 

M. Žuntar: »Prednosti me-
tode je res toliko, da prihaja-
jo k nam bolniki iz cele Ju-
goslavije. Glavna prednost je 
v tem, da lahko na ta način 
operiramo takorekoč vsako-
gar. Pri klasični, odprti me-
todi, ki smo jo v Celju izre-
dno dobro izdelali, je bilo 
precej bolnikov, ki jih zaradi 
obolenja srca ali ledvic in po-
dobno nismo mogli operira-
ti. Bolniki so bili obsojeni na 
stalne katetre, to pa so 
spremljala vnetja, ki so pri-
vedla tudi do odpovedi le-
dvic. Omejitev pri transure-
tralni resekciji takorekoč ni. 

Izrazito krajša je tudi ležalna 
doba po operaciji. Pri klasič-
ni metodi je ležalna doba 
najmanj 16, pa celo preko 20 
dni, pri teh samo pet dni. 
Operiranci lahko vstanejo že 
drugi dan po operaciji, ta-
krat jim že tudi odvzamemo 
kateter. Naključje je bilo, da 
je bolnik, ki smo ga operirali 
kot tri tisočega, bil star 92 
let. Tudi ta je odšel domov 
po petih dneh, brez cevke, ki 
jo je prej moral imeti.« 

NT: Vse to je tako pre-
pričljivo, da je težko ra-
zumeti, da ste se morali 
boriti za uveljavitev me-
tode. Je to v kirurgiji 
običaj? 

M. Žuntar: »Res je običaj-
no, da se metode, ki se je 
naučiš in jo povsem obvla-
daš, težko odrečeš. Nova me-
toda zahteva nov trud. Pri 
tem pa gre za življenja. Tež-
ko se je odločiti, v Celju smo 
se še težje, ker smo imeli za-
res dobro izdelano klasično 
metodo. Zdravnik, ki se od-
loča za drugačno metodo, 
mora uspeti. Zaradi človeka, 
ki ga operira. 

NT: Gotovo bi se tudi 
vi težko odrekli metodi, 
s katero ste dosegli takš-

»• ne uspehe? 

M. Žuntar: »Zaenkrat bolj-
še metode ne poznam. Po-
javlja se sicer kriokirurgija, 
pri kateri zamrzujejo tkiva, 
ki jih je treba odstraniti. Pri 
tem lahko hitro pride do na-
pake. Pri trans uretralni re-
sekciji pa vse delaš ob kon-
troli očesa. Pravzaprav je tu-
di zaradi tega tako natančna 
in zahtevna ter se je je tako 
težko naučiti. Ko pa pridobiš 
izkušnje, ko oko nezmotljivo 
loči zdravo od bolnega, lah-
ko res učinkovito odstraniš, 
kar je potrebno. Zadnjih pet 
let pri nas delamo izključno 
po tej metodi, tako da spe-
cializanti klasične metode 
niti ne vidijo.« 

NT: Pričakovali bi, da 
bi tako uspešno metodo 
uporabljali povsod. 

M. Žuntar: »Zal je zaradi 
zahtevnosti ne. V Sloveniji je 
še najbolj razvita v Celju in 
Slovenj Gradcu, kjer je sedaj 
dr. Pirkmajer. V Beogradu, 
na primer, opravijo takšno 
operacijo le, da pokažejo štu-
dentom, da obstoja. Prepri-
čan pa sem, da bi za naše 
bolnike morali delati samo 
tovrstne operacije. Tudi za-
radi tega bomo v Celju meto-
do ohranili - torej se bo za-
njo moral usposobiti še en 
zdravnik.« 

MILENA B. POKLIC 

Se enkrat o tem, čigavo bo Grobelno 
Odmev! na prispevek, ki Je bil objavljen v Novem tedniku 9. februarja 

Svet za družbenopolitični sistem pri 
občinski konferenci SZDL Šmarje pri 
Jelšah je na svoji seji dne 16. 2. 1984 
obravnaval med drugim tudi članek. 
»Bo Grobelno šentjursko ali šmar-
sko?« avtorja Vilija Einspielerja in 
ugotovil, da je v njem napačno opisan 
postopek za spremembo občinskih 
meja. Ker se že pojavljajo posamezni-
ki, ki se sklicujejo na enostavnost po-
stopka, opisanega v tem članku, je 
svet sklenil, da je potrebno pred zav-
zetjem stališča do spremembe občin-
ske meje opozoriti na iiapako in sezna-
niti javnost, zlasti krajane Krajevnih 
skupnosti Šentvid in Šentjur - okoli-, 
ca, o pravilnem postopku. 

Za spremembo občinskih meja velja 
Zakon o postopku za ustanovitev, 
združitev oz. spremembo območja ob-
čine ter o območjih občin (Ur. SRS št. 
28 z dne 17. 11. 1980, stran 1433), ki v 
članku sploh ni omenjen. 

Po drugem odstavku prvega člena 
tega zakona oblikuje in sprejme pobu-
do za spremembo območja občine ob-
činska konferenca SZDL v občini, na 
katero se nanašajo spremembe, pred-
lagane v pobudi delovnih ljudi in ob-
čanov določenega območja občine. Po 
tretjem členu zakona je potrebna o po-
budi občinske konference SZDL jav-
na razprava na zborih delovnih ljudi in 
občanov v krajevnih skupnostih ter na 
zborih delavcev v TOZD in v delovnih 
skupnostih v roku 60 dni po sprejetju 
pobude s strani občinske konference 
SZDL. Po 4. členu razpravlja o tej po-
budi skupščina občine, na katero se 
nanašajo predlagane spremembe, v 
razpravi pa lahko sodelujejo tudi repu-
bliški organi in organizacije ter telesa 
Skupščine SR Slovenije in njenih zbo-
rov. Po 5. členu oblikuje občinska 
konferenca SZDL predlog v skladu z 
interesi delovnih ljudi in občanov te 
pa pošlje skupščini občine, na katero 
se nanaša predlagana sprememba. 01> 
črnska skupščina predlaga nato Skup-
ščini SR Slovenije izdajo zakona o 
spremembi območja občine. 

V 6. členu je predvidena možnost 
ugotavljanja skladnosti interesov de-

lovnih ljudi in občanov na določenem 
območju z referendumom, kar je pov-
zela tudi šmarska občina v svojem ve-
ljavnem statutu s tem, da je za tak 
primer referendum obvezen. Po dru-
gem odstavku istega člena pa je za 
razpis referenduma pristojna Skupšči-
na SR Slovenije. Ker se predlagana 
sprememba območja občine nanaša 
tudi na šentjursko občino, bi bilo po-
trebno razpisati referendum tudi za 
območje Krajevne skupnosti Šentjur -
okolica. 

Zakon o zemljiškem katastru (Ur. 1. 
SRS št. 16 z dne 26. 4. 1974, stran 845) 
nima posebnih določb glede spre-
membe območja občine, kar je razum-
ljivo, saj pride do njegove uporabe še-
le, ko je Skupščina SR Slovenije že 
sprejela zakon. Pa tudi sama izvršitev 
zakona, za katero je pristojen občinski 
geodetski upravni organ, ni tako eno-
stavna, ker je potrebno spremembo 
območja občine, s tem pa tudi spre-
membo območja katasterske občine, 
opraviti tudi v zemljiški knjigi. Tej 
spremembi bi morala nato slediti še 
sprememba davčnih obveznosti lastni-
kov oz. uporabnikov zemljišč, ki bi 
prešla v drugo občino. Pa tudi do po-
trebnih statusnih sprememb krajanov, 
ki bi prešli v drugo občino, bi moralo 
nujno priti. 

Tako vsekakor drži šmarska trditev 
o dolgotrajnem postopku, ki tudi ne bi 
bil poceni. 

Glede na opisano je avtor dobil na 
Republiškem sekretariatu za pravoso-
dje in upravo v Ljubljani napačno in-
formacijo. BORIS FERLINC 

Šmarski odgovor smo posredovali 
Republiškemu sekretariatu za pravo-
sodje in upravo. V njihovem imenu 
nam je odgovoril Ivan Rau, republi-
ški svetovalec za pravosodje. 

Občina lahko uporabi za spremem-
bo meje tako Zakon o postopku za 
ustanovitev, združitev oz. spremembo 
območja občine (Ur. 1. SRS št. 28), ki 
dejansko zahteva dolgotrajen posto-
pek, kot Zakon o zemljiškem katastru 
(Ur. 1. SRS št. 16), kjer je postopek 

bistveno krajši. Dolgotrajnejši posto-
pek se običajno uporablja, kadar gre 
za večje spremembe, kot je bilo pred 
kratkim problikovanje Maribora, v 
primeru manjših popravkov pa občine 
koristijo Zakon o zemljiškem katastru. 
Kateri zakon bodo uporabili v Šmarju 
je odvisno od njihove pripravljenosti, 
da prisluhnejo krajanom Grobelnega. 
Drži pa njiova trditev, da je potrebno 
pri spremembi meje med katastrskimi 
občinami, vpisati popravek v katastr-
ski operat, spremeniti davčne obvez-
nosti lastnikov oz. uporabnikov zem-
ljišč in spremeniti statut. Toda vse te 
spremembe opravi občinska geodet-
ska uprava in so bolj kot ne formalne-
ga značaja, tako da ne vplivajo bistve-
no na dolžino postopka. 

Ker meje med posameznimi družbe-
nopolitičnimi skupnostmi niso ustre-
zale mejam katastrskih občin in v veči-
ni primerov niso bile v skladu z razvo-
jem nekaterih krajev v zadnjih letih, je 
Zakon o postopku za ustanovitev, 
združitev oz. spremembo območja ob-
čine opredelil, da se območje občine 
določi s katastrskimi občinami, kot 
prostorsko opredeljeno enoto. Takš-
nih sprememb je bilo v Sloveniji v 
zadnjem času 42 in v vseh primerih so 
se občine odločile za krajši postopek. 
Nazadnje so na ta način spremenili 
mejo med Maribor-Tezno in Ptujem 
ter med Slovensko Bistrico in Ptujem. 
Pravkar pa poteka podoben postopek 
med občinama Ljubljana-Bežigrad in 
Ljubljana-Moste. V njihovem primeru 
gre za veliko večje število prebivalcev 
in za nič manj kot 8 hektarov zemlje. 

Še enkrat pa je potrebno povedati, 
da do spremembe ne more priti brez 
pristanka Republiške geodetske upra-
ve, ki vedno presodi upravičenost za-
htev po spremembi meje. Ker gre le za 
hektar in pol zemlje in za nekaj več kot 
150 občanov, je popravek meje v kra-
jevni skupnosti Grobelno upravičen. 
V kolikor so Šmarčani še vedno pre-
pričani, da imajo prav, jih prosimo, da 
svoje trditve preverijo na Republi-
škem sekretariatu za pravosodje in 
upravo. 



na letni konferenci AMD 
Laško združitev avto šoi 
Uspešno poslovanje društva zadnjih desetih let 

Avto moto društvo Laško 
svojim področjem deiova-

ija Zajema precejšen del ob-
ine, razen Radeč, ki ima 
voje tovrstno društvo. 

S svojo aktivnostjo v zad-
jih desetih letih je društvo z 
elikim uspehom premago-

valo težave in se člansko, 
naterialno ter kadrovsko 
iobro izpopolnilo. Tako ima-
;o danes v svoji lasti garažo s 
•etimi avtomobili, enim mo-
ornim kolesom in lastno 
čilnico z vsemi učnimi pri-

pomočki od grafoskopa do 
inoprojektorja, ki jih s pri-
;om uporabljajo ob izvaja-
lju tečajev. Teh se je v zad-
ljih desetih letih udeležilo 

skoraj 1800 tečajnikov, nji-
hov uspeh pa je bil 87 odsto-
ten. 

Vsa ta dejstva so bila lep 
zgled in dober porok nekate-
rim avto šolam v bližnji in 
daljnji okolici, da so se odlo-
čile za priključitev k avto šo-
li pri AMD Laško. Te samo-
stojno ne morejo obstajati, 
če nimajo redno zaposlena 
najmanj dva inštruktorja, če-
sar pa tudi laška avto šola ni 
imela. Tako so se združile av-
to šole Iraškega, Hrastnika, 
Radeč in Zagorja ob Savi. 

Na letni konferenci druš-
tva, ki je bila minuli teden, 
so potrdili samoupravni spo-
razum o združitvi avto šol, ki 
temelji na večji strokovni 
usposobljenosti, enotnosti 
izvajanja učnih programov 
in boljši ter smotrni organizi-
ranosti vseh avto šol, ki so 
doslej delovale kot samostoj-
ne pri AMD. Vse šole, ki so 
se združile, bodo sedaj delo-
vale kot dislocirane enote 
združene avto šole s sede-
žem v Laškem. 

Ta združitev je nedvomno 
velik korak ne samo k bolj-
šemu delu, ampak tudi k 
izmenjavi izkušenj in bolj-
šim odnosom med avto šola-
mi, kar je bilo čutiti že iz sa-
mega usklajevanja in dogo-
varjanja ob priključitvi. 

Na letni konferenci so po-
trdili tudi spremembo pra-
vilnika zaradi združitve in 

pregledali poročilo o delu v 
minulem letu, ki je bilo bo-
gato in uspešno. Poslovali so 
zelo uspešno, saj so se skup-
ni prihodki povečali za 17 
odstotkov, z uspfehi pa se 
lahko pohvali tudi avto šola, 
saj so bili tečaji cestno-pro-
metnih predpisov uspešni. 
Zanimivi so podatki o prere-
zu dejavnosti v zadnjih dese-
tih letih, saj so v 60.000 učnih 
urah prevozili skoraj milijon 
dvesto tisoč kilometrov in 
zanje porabili 110 tisoč litrov 
bencina. 

Velik premik so v zadnjih 
nekaj letih storili na področ-
ju preventivne aktivnosti v 
prometu, kjer gre za tesno 
sodelovanje s Svetom za pre-

ventivo in vzgojo v cestnem 
prometu občine Laško. V so-
delovanju z njimi so obiskali 
večino osnovnih šol v občini 
s prometnimi filmi in kratki-
mi poučnimi predavanji, vo-
dijo pa tudi prometni krožek 
na osnovni šoli Dušana Po-
ženela Laško. Precejšnje šte-
vilo otrok je z njihovo po-
močjo opravilo kolesarske 
izpite in izpite za vožnjo ko-
lesa z motorjem. 

Na letni konferenci so se 
še dogovorili, da bodo oživili 
športno sekcijo, ki je bila 
pred leti zelo uspešna na tek-
movanjih, celo na tujem, po-
tem pa je zaradi spremembe 
vodstva zamrla. 

VLADO MAROT 

Toplo sprejeti 
V nedeljo je dramska 

skupina prosvetnega druš-
tva Braslovče gostovala v 
Smihelu na avstrijskem 
Koroškem. Z društvom ko-
roških Slovencev iz tega 
kraja imajo že dolgo tesne 
prijateljske vezi. Medseboj-
no se obiskujejo, s tem pa 
utrjujejo bratske vezi, saj 
so se pred časom tudi po-
bratili. 

V nedeljo so se rojakom 
predstavili z dramsko igro 
Matura v režiji Karla Briš-
nika. 

Krvodajalska 
akGlja 

Krajevna organizacija 
Rdečega križa Žalec obve-
šča krvodajalce, da bo v pe-
tek, 9. marca 1984 ob 6.30 
do 14. ure odvzem krvi v 
prostorih kluba družbeno-
političnih organizacij Ža-
lec. (nasproti železniške po-
staje). 

Bo Savinja bol] onesnažena? 
Pretekli teden so se sesta-

li delegati Ribiške družine 
Celje za zboru delegatov in 
potrdili obračun dela za la-
ni ter sprejeli program dela 
in ribiško gojitveni načrt za 
letos. 

Predsednik družine Franc 
Vitanc je v poročilu poudar-
il, da so lani imeli štiri večje 
zastrupitve v Savinji, Hudi-
nji in potoku Pirešica ter da 

Nova mlekarna pri Arji 
vasi, ki bo pričela poskusno 
obratovati brez čistilnih 
naprav v aprilu in njene od-
padne vode, ki bodo odteka-
le v Savinjo, povzročajo 
skrbi celjskim ribičem. Zar 
to so na zboru delegatov 
sprejeli sklep, da komisija 
za varstvo voda in okolja 
prevzame vse ukrepe za 
preprečitev katastrofe z di-
rektnim izpustom odpad-
kov in odpadnih voda brez 
čistilne naprave. 

število prekrškov članov 
družine ter krivolovcev nara-
šča. Zato so sklenili, da z bo-
gatim vložkom rib v športne 
vode in povečano kontrolo 
ohranijo ribji stalež. Tako 
bodo letos vložili v Šmartin-
sko jezero 8.500 kg porcij-
skih krapov, v Savinjo in 

Hudinjo pa 12.000 rib različ-
nih vrst in velikosti. Ribe bo-
do zagotovili iz lastnih goji-
tvenih potokov in ribnikov 
na Blagovni, razen mladic li-
pana, ki je naročen pri Zavo-
du za ribištvo v Ljubljani ter 
merskih podusti, ki jih bodo 
dobili iz reke Vipave. 

Preteklo ribolovno sezono 
so celjski ribiči ulovili 36.000 

rib, kar bi na tehtnici poka-
zalo 17.500 kg. Izdali so tudi 
3327 enodnevnih ribolovnic 
za Smartinsko jezero. 

Opozorili so tudi na neure-
jene razmere na Srnartin-
skem jezoru, ki motijo izva-
janje športnega riolova, ter 
slabo sodelovanje z Celjsko 
turistično zvezo. 

F. BOGADI 

Prvo praznovanje 
v KS Galicija 

V krajevni skupnosti Ga-
licija v žalski občini so v 
soboto prvič praznovali 
krajevni praznik. Izbrali so 
si 25. februar v spomin na 
leto 1943, ko je bil ustanov-
ljen prvi odbor OF. 

Osrednja prireditev je bila v 
dvorani zadružnega doma. 
Poleg krajanov so se sloves-
nosti udeležili tudi predstav-
niki občinskih družbenopo-
litičnih organizacij. O pome-
nu praznovanja in načrtih 
dela je govoril predsednik 
KK SZDL Galicija Viktor 
Furman in med drugim de-
jal: »Pred nami je še veliko 
nalog. Tako moramo dokon-
čati dela na cesti v Hramše, 
na šestih avtobusnih posta-
jališčih in igrišče v Veliki Pi-
rešici, pričeti delati igrišča v 
Galiciji in obnoviti vodne 
zbiralnike. Pereč problem 
naše krajevne skupnosti je 
telefonska povezava, saj pre-
moramo le tri telefonske 
priključke. Problem so tudi 
prostori krajevne skupnosti, 
družbenopolitičnih organi-
zacij in društev. Čeprav so 
po programu referenduma 
tudi za našo krajevno skup-
nost bila namenjena sred-
stva za dozidavo zadružnega 
doma, smo danes še vedno v 
teh utesnjenih prostorih...« 

Prvič so podelili krajevna 
priznanja, iti so jih prejeli: 
Ivan Potočnik, Franc Spe-
glič, Rozalija Ašenberger, 
Stanko Verdel, Marija Ja-
zbec in Marija Pohole. V kul-
turnem programu so nasto-
pili mešani pevski zbor iz 
Galicije, ki ga vodi Milica 
Hrovatič, učenci podružnič-
ne šole Velika Pirešica in 
Galicija ter mladinci. 

Med tednom so pripravili 
tekmovanje v namiznem te-
nisu in šahu, praznovanje pa 
so zaključili s Finžgarjevo 
dramo Veriga, s katero se je 
krajanom predstavila doma-
ča dramska skupina. 

TONE TAVČAR 

Uspešni celjski letaSci 
Konec preteklega tedna so se na 

redni skupščini zbrali člani celjskega 
aerokluba. Ocenili so opravljeno delo 
in sprejeli program dela za letošnje 
leto. Ko so ocenjevali dosežene tek-
movalne in delovne uspehe so bili 
enotni, da so bili izjemno uspešni. 

Uspešni so bili modelarji, jadralci in 
motorni piloti. Še bolj pa so zadovolj-
ni, da jim je uspelo zgraditi nov han-
gar. Ce bi imeli boljša jadralna letala, 
bi bili še uspešnejši. Najmlajše jadral-
no letalo je staro že enajst let. Sama 
zasnova in starost teh letal ne dopu-
ščajo večjih uspehov. Vprašljiva pa je 
tudi že varnost letenja. Padalska sekci-
ja žal de deluje več, ker zanjo nimajo 
ustreznega letala. 

Letos jih'čaka težko delo. Želijo na-
daljevati z uspehi, ki so jih v aeroklu-
bu že vajeni. Letos pa bodo še organi-
zatorji republiškega jadralnega prven-

stva in pionirskega modelarskega pr-
venstva Slovenije. Ker se vedno bolj 
srečujejo z zaostrenimi pogoji gospo-
darjenja, zahteva to od njih takšno de-
lovanje, da bodo z zbranimi sredstvi 
dosegli čimbolj še rezultate. Razvijali 
bodo tiste dejavnosti, ki zahtevajo za 
širšo aktivnost sorazmerno manjša 
sredstva. Letos se bo klub priključil 
sistemu obrambe pred točo, kar bo od 
letalcev zahtevalo še večje aktivnosti. 
157 članov bo v treh sekcijah naletelo 
1500 jadralnih in 667 motornih ur ter 
izdelalo 40 letalskih modelov. 

Za vse to bodo potrebovali 5,358.500 
dinarjev. Velik del teh sredstev bodo 
zagotovili sami z lastno proizvodnjo in 
nudenjem različnih storitev. Motorni 
pilot mora za uro letenja opraviti kar 
osem ur v delavnici za strojem, ki dela 
izdelke za Gorenje in Aureo. 

M.BRECL 

Telefoni Pod 
gradom bodo 

V krajevni skupnosti Pod gra-
dom z nestrpnostjo pričakujejo te-
lefonske priključke. Vse napeljave 
so že nekaj časa narejene, tudi slo-
vesna otvoritev je že bila. Le prik-
ljučkov še vedno ni. Razlog je silno 
preprost - ni potrebnih materialov. 
Zato je bilo do konca februarja ob-
ljubljenih samo 40 priključkov, 
medtem ko je bilo sklenjenih po-
godb 133. Vendar tudi pri tistih, ki 
še niso dobili priključkov, ni razlo-
gov za zaskrbljenost, saj obetajo, da 
jih bodo vsi dobili do 1. maja. 

Zamude pri priključkih krajanov 
ne bodo finančno obremenile, saj 
doplačila ne bodo potrebna. Krajani 
so že v letu 1982 in lani poravnali 
vse obveznosti in jih bo priključek 
veljal 36000 dinarjev, sedaj pa stane 
še enkrat toliko. Razen slabe volje 
torej drugih posledic ne bo. 

MBP 

Avgust Božič 
Domala vsak dan je na 

kakšni izmed sej, saj je 
nekajkratni predsednik, 
delegat in član številnih 
komisij. Kadar je doma, 
se ukvarja z drobnimi mi-
zarskimi deli in s hišnimi 
opravili. Ne mara pa po-
mivati posode in govoriti 
o sebi. Bolj zgovoren je, 
ko teče beseda o aktual-
nih problemih današnje 
stvarnosti. 

»Med komunisti se še 
vedno najdejo takšni, ki 
nam naredijo precej poli-
tične škode. Za svoja ne-
komunistična dejanja in 
vedenje nikomurjie od-
govarjajo, ker zaenkrat 

zaostrujemo odgovornost 
le na papirju. Takoj po 
vojni je bilo drugače. Vsi 
smo bili veseli svobode. 
Nihče ni hlastal za pre-
moženjem in mislil le na 
svoje osebne koristi. Na-
ša edina želja je bila, da 
domovino kar najhitreje 
postavimo na noge.« 

Z današnjo mladino je 
zadovoljen. Moti ga le na-
raščajoča nestrpnost med 
mladimi. »Zavedati bi se 

morali, da družba ne mo-
re naenkrat zadovoljiti 
vseh njihovih potreb. Za 
vsako najmanjšo stvar se 
je treba boriti in nikjer na 
svetu ni drugače.« Jezi se 
nqd našim šolskim siste-
mom, ker pedagogi mla-
de še vse preveč obravna-
vajo kot številke in ker jih 
premalo pripravljajo na 
težave, s katerimi se bodo 
morali spopasti v vsakda-
njem življenju. 

Med večje uspehe v živ-
ljenju šteje to, da se je 
odvadil kaditi. Bil je stra-
sten kadilec, na dan je po-
kadil tudi več kot šestde-
set cigaret. Vsem priporo-

ča, naj se čimprej odpove-
do tej razvadi. Žena Mira 
pa pravi: »Bil je ves bo-
lan, suh in zelen. Večkrat 
sem se vprašala, kaj bo z 
mojim Avgustom ? Saj ga 
bo na vsem lepem kar po-
bralo! Znova in znova se 
je skušal odvaditi, pa mu 
ni uspelo. Zelo sem bila 
razočarana. No, pa ga je 
poteno zagrabilo in je ne-
hal. Poglejte ga, kako je 
zdaj lep in kako se je zre-
dil.« 

Kljub temu, da seje ro-
dil in dolgo časa živel na 
Koroškem, se je v novo 
okolje hitro vživel. Prido-
bil si je zaupanje Šentjur-
čanov in vzeli so ga za 
svojega. Jaka Ratajc, 
predsednik SZDL iz 
Šentjurja pravi: »VŠent-
jur je prišel kot upokoje-
nec, toda kljub temu, da 
je že v letih, je še vedno 
poln izvirnih idej. Star 
komunist, ki je lahko s 
svojim življenjem in de-
lom marsikomu za zgled. 
Njegova poštenost, skro-
mnost in tovarištvo ne 
poznajo meja. Če je treba 
in če si s svojim obnaša-
njem to zasluži, pošlje 
vsakega tja, kamor sodi.« 

VUJ EINSPIELER 

Tri dni dela za 
koš 

»Ni ravno takšna kunšt, 
če pa ne znaš, pa tudi ne 
gre,« pove Leopold Polut-
nik o pletenju košev. 

S tem, ki ga ima v roki, ni 
bil kaj prida zadovoljen. Sa-
mo roče je vpletal vanj .nare-
dili pa so ga drugi. Če on 
dela koše, dela prave, takšne 
s pletenim dnom. Za en koš 
porabi kakšne tri dni: da poi-
šče pravi material, ga pripra-
vi in potem še koš naredi. 
Dela jih samo pozimi, da se 
čas ubije. Dela jih doma, k 
sosedom pa pride tudi kaj 
popravit, če je treba: »Ko 
imajo klobase vdimljene, ta-
krat pridem, prej pa ne,« se 
pošali. 

Veliko košev je že naredil. 
Pričel je s trinajstimi leti. 
Doma je videl, kako jih dela-
jo, pa je še sam poskusil. 
Najprej je naredil čajno, po-
tem se je lotil še košev. V 
stari Jugoslaviji je delal po-
sode tudi za Savinfčane, za 
obiralce hmelja. Se zdaj se 
spominja, da je neka ženska 
hotela natančno meter dolgo 
in pol metra široko čajno. 
Zakaj pa ne! 

Ne, košev ni težko delati, 
pravi, je pa pri tem znanje 
najvažnejše. Ce ga ni, tudi 

koša ni. Tudi to, kjer raste 
pravo šibje, je treba vedeti. 
Ravno pravo mora biti, vsa-
ko leto je treba počakati, da 
zraste. Zato malo potrpljenja 

pri tem delu ni odveč. Leo-
poldu Polutniku ga ne manj-
ka, tako kot tudi dobre volje 
ne. 

MBP 



Novo vodstvo tabornikov 
Zveza tabornikov občine Celje ima od ponedeljka 

naprej novo vodstvo. Na volilni konferenci so za 
novega predsednika izvolili Davorina Podpečana-
Maksa, za načelnika pa Petra Mlinarja-Kekca. 

Oba taborniška odreda sta se za uspešno vodstvo 
zveze zahvalila dosedanjemu predsedniku Jožetu Lip-
niku, za vsestransko pomoč pa tudi krajevni skupnosti 
Center. V bodoče si podobnega sodelovanja želijo tudi 
s strani drugih krajevnih skupnosti. 

Na volilni konferenci so tudi sklenili, da bodo tabor-
niki v času počitnic in prostih dni organizirali celo-
dnevna taborjenja šolske mladine, ter s tem poskrbeli 
za otroke, katerih zaposleni starši zanje nimajo ureje-
nega varstva. 

Do torka 
1371 prijav za 
izlet 100 
kmečkih žensk 
na morje 

Za 12. izlet 100 kmeč-
kih žensk na morje, ki bo 
30. in 31. marca mimo 
Postojne, skozi Lipico in 
Portorož do Rovinja v 
hotel Eden ter naslednji 
dan v Pul j, smo do torka 
dopoldne prejeli že 1371 
prijav. 

To pomeni, da bi za vse 
potrebovali 27 petdestse-
dežnih avtobusov. Žal pa 
bo z nami, tako kot ve-
dno, potovalo samo sto 
kmečkih žensk. 

Katere? To bo določil 
žreb, ki bo v ponedeljek 
ob 12. uri v našem ure-
dništvu. Prvi dve potnici 
za naš izlet sta že znani: 
prva se je prijavila Zofija 
Gorjup, Liboje 74, kot ti-
soča pa Terezija Umbreht 
iz Andraža 101, obe pa 
imata po naši tradiciji to 
prednost, da se na izlet 
(seveda če z nami še nista 
bili) uvrstita brez žreba-
nja. 

Pokrovitelja letošnjega 
izleta sta Mene,in Agros, 
potovali bomo z dvema 
Izletnikovima avtobuso-
ma, pri akciji pa bo pri-
sotnih še več drugih de-
lovnih organizacij in po-
sameznikov. 

TV 

52 let vrbenskih 
gasilcev 

Na občnem zboru, že 52. po 
vrsti, so ocenili svoje lansko 
delo prostovoljni gasilci v 
Vrbju pri Žalcu. Se posebej 
uspešno je bilo lansko leto, ko 
so obnovili gasilski dom ter 
kupili več potrebne gasilske 
opreme. Glavna naloga v letoš-
njem letu pa je skrb za preven-
tivo pred požari, udeležba in 
dobra uvrstitev na tekmova-
njih ter še posebej skrb za mla-
de, da bi obnovili svoje vrste. V 
naslednjem obdobju bo vrben-
ske gasilce kot predsednik vo-
dil Matija Bobovnik, poveljnik 
je Anton Cretnik, blagajnik Ol-
ga Krajnc, tajnik pa Miran Mi-
klavžin. 

Razkožja pri pluženju cest bo konec 
Ce bodo pozimi manj plužlll. bo več denarja za spomladansko krpanje cest 

Po nekaj suhih zimah bo letošnja 
rekordna s padavinami. Ni še natanč-
nih podatkov, toda po ocenah zim-
skih služb je v tej zimi zapadlo že 
približno 2 metra snega. Komunalci 
in cestarji so imeli, še posebej v zad-
njih dveh mesecih, polne roke dela, 
sneg pa je načel tudi blagajne komu-
nalnih skupnosti in krajevnih skup-
nosti, ki financirajo zimske službe. 

Prejšnji teden je zapadlo na Celj-
skem od 35 do 70 centimetrov svežega 
snega. Delavci cestnega podjetja, ki 
skrbijo za večino cest na našem ob-
močju, so imeli precejšnje težave, ker 
je zmanjkalo soli, tako da so lahko ce-
ste po pluženju posuli le s peskom. 
Zaradi tega je marsikje nastala na cesti 
tako imenovana snežna deska (steptan 
sneg) in le nekoliko toplejšemu vreme-
nu in vnemi cestarjev gre zasluga, da 
so te nevarne snežne deske kmalu od-
stranili s cest. 

V posameznih občinah pa so s sne-
gom opravili bolj ali manj učinkovito. 
V Slovenskih Konjicah je ceste očisti-
lo tamkajšnje Komunalno podjetje. 
Nekaj težav so imeli, ker že zmanjkuje 
soli, še najbolj pa so tarnali na krajevni 
skupnosti, saj so letošnji stroški za 
zimsko službo že res veliki. 

V Mozirju so sicer imeli nekaj težav, 
ker imajo že staro in iztrošeno mehani-
zacijo, pa tudi soli jim je zmanjkalo. 
Kljub temu so nazadnje solidno očisti-
li ceste, vendar pa pri komunalnem 

podjetju VEZ opozarjajo, da se Mozir-
je razvija, komunala v tem kraju pa 
stagnira in bo nujno potrebno posodo-
biti njihov strojni park. 

V Žalcu in Titovem Velenju je ko-
munalcem začelo zmanjkovati soli, 
vendar so tudi tokrat kar dobro očistili 
ceste. 

V vseh treh kozjanskih občinah skr-
bijo za pluženje večinoma krajevne 
skupnosti same in le nekatere po-
membnejše cestne povezave so na 
skrbi Cestnega podjetja. Ker je na 
Kozjanskem snežna oddeja debelejša, 
so imeli cestarji na nekaterih odsekih 
težave, ker se je ob cestah nabralo že 
preveč snega in so zato morali ta sneg 
odriniti z buldožerji. 

V Laškem skrbi za ceste krajevna 
skupnost, ki je tudi tokrat z dvema 
traktorjema dobro splužila ulice. Slab-
še je bilo na kozjanskem delu občine, 
saj tam plužijo kmetje z lesenimi plu-
gi, zato je bilo tudi nekaj zastojev na 
teh cestah. 

Tudi v šmarski občini skrbijo za 
zimsko službo krajevne skupnosti, ki 
so večinoma sklenile pogodbe z zaseb-
niki. Tudi v samem Šmarju pri Jelšah 
skrbi za zimsko službo zasebnik, tam-
kajšnja krajevna skupnost pa je ena 
redkih, ki ima te dni še dovolj soli za 
posipanje cest. 

V Šentjurju pluži ceste tamkajšnje 
komunalno podjetje, ki pa za zimsko 

službo nima stalne pogodbe. Tako mo-
rajo komunalci ob vsakem sneženju 
čakati na naročilnice, preden lahko 
začnejo plužiti. 

Celjski komunalci so se letos že ne-
kajkrat izkazali, tokrat pa so bile ceste 
slabše očiščene. Komunalcem je 
zmanjkalo soli za posipanje cest, zato 
se je marsikje napravila snežna deska. 
Poleg tega je štab zimske službe me-
nil, da smo letos potrošili že preveč 
denarja za čiščenje snega, zato bo po-
trebno tudi tukaj varčevati. Komunal-
ci so namreč do sedaj porabili za zim-
sko službo približno 16 milijonov di-
narjev, kar je več kot so v začetku zime 
načrtovali in tudi upali, da bodo. Ce bi 
še naprej vztrajali pri »razkošno« oči-
ščenih ulicah in cestah, bi se stroški za 
zimsko službo preveč zažrli v denar, ki 
je predviden za vzdrževanje cest in 
spomladi ne bi bilo mogoče zakrpati 
vseh cest, ki jih je letošnja zima hudo 
načela. 

Sicer pa na komunalni skupnosti v 
Celju že obljubljajo, da bodo za pri-
hodnjo zimo pripravili bolj varčen pro-
gram zimske službe in da se bomo mo-
rali tudi na tem področju sprijazniti, 
da nismo več tako bogati. Ceste bodo 
zato verjetno slabše splužene, kot so 
bile med letošnjo zimo, ko je zimska 
služba res vzorno delala, zato pa bo 
ostalo več denarja za spomladansko 
krpanje cest. 

S. SROT 

Toliko snega kot ga je zamedlo letošnjo zimo v Vitanju že dolgo ne pomnijo. Niti odjuga, 
niti lopate mu ne morejo do ž:vega pravijo Vitanjčani, ki še vedno odstranjujejo ledene 
kupe snega s cest in utirajo pot avtobusom, ki so se prej le stežka prebijali po Vitanju. Tako 
pravi tudi Bernard Bornšek, ki je že 36 let pri Cestnem podjetju. Se nekaj mesecev, pa se bo 
poslovil od cest in se upokojil. MATEJA PODJED 

POHIŠTVENA INDUSTRIJA 
GARANT POLZELA 

komisija za delovna razmerja 
objavlja 
naslednja prosta dela in naloge 

1. Vodenje mehanične delavnice 
2. Več KV mizarjev za vodenje 

avtomatskih strojev 
3. Voznik viličarja - manipulant-

nakladaiec 
4. Več PK ali NK delavcev za delo v 

proizvodnji 

5. Snažilke v upravni stavbi 

Pogoji: 
pod 1 
Tehnična srednja strojna šola, sposobnost konstrui-
ranja manj zahtevnih strojnih sklopov in elementov. 
Dobro poznavanje mehanske obdelave. Želene so 
izkušnje s področja vzdrževanja, odslužen vojaški 
rok. Delovne izkušnje pridobljene v času najmanj 30 

* mesecev. Željeno je, da je kandidat s stalnim stano-
vanjem v bližini naše delovne organizacije. Pred 
sklenitvijo delovnega razmerja bo opravljen preizkus 
znanja, 
pod 2 
KV izobrazba lesne stroke ter 1 leto delovnih izku-
šenj, 
pod 3 
Opravljen tečaj za KV viličarja, eno leto delovnih 
izkušenj. Prednost imajo kandidati, ki imajo tudi izpit 
B kategorije za vožnjo motornih vozil, 
pod 4 
PK izobrazba lesne stroke ali NK delavci z 10-meseč-
nimi delovnimi izkušnjami, 
pod 5 
Končana osnovna šola z 10-mesečnimi delovnimi 
izkušnjami. 

Dela in naloge pod točko T in 2 se združujejo za 
nedoločen čas z 2-mesečnim poiskusnim delom. 
Dela nalooe po^ točko 3 se združujejo za določen 
čas in 1-mesečnim poiskusnim delom. 
Dela in naloge pod točko 4. se združujejo za nedolo-
čen čas z 1-mesečnim poiskusnim delom. 
Dela in naloge pod točko 5 se združujejo za nedolo-
čen čas z 1-mesečnim poiskusnim delom. 

Delo je v drugi izmeni. 

Stanovanj delovna organizacija nima. 
Rok za prijavo je 8 dni na naslov: Pohištvena indu-
strija Garant Polzela. Kandidati bodo pisno obvešče-
ni v roku 30 dni po opravljeni izbiri. 

gorenje 
V decembru 1983 so ob poslopju 
servisa Gorenje na Celjski cesti 1a 
v Titovem Velenju odprli moderen 
razstavno-prodajni center Gorenje 

V prijetno urejenem razstavno-prodaj nem prostoru so 
vam na voljo izdelki vseh temeljnih organizacij Gorenja. 

Zaradi dopoljnjevanja pa tudi nekateri izdelki drugih 
proizvajalcev: veliki in mali gospodinjski aparati, " 
kuhinje, kopalniška oprema, vse do stavbnega pohištva 
in aparatov za varjenje. Nazoren prikaz izdelkov bo 
posebej dobrodošel vsem, ki opremljajo kuhinje ali 
kopalnice. Postregli vam bodo tudi z nasveti za čim bolj 
funkcionalno ureditev prostora. 

Pokličite ali obiščite razstavno-prodajni center Gorenje 
na Celjski cesti 5a v Titovem Velenju. Telefon 852-116. 



Skuštrani maratonci 
Kulturni maraton na srednji družboslovni šoli v Celju je 

široka manifestacija kulturnega ustvarjanja mladih, nji-
hovega odnosa do kulture in njenih konkretnih izraznih 
oblik. 

Odnos mladih ljudi do kulture je pomemben zlasti sedaj, 
ko smo začeli razmišljati in tehtati, koliko nam je kultura 
danes sploh še potrebna, ko smo jo začeli odmerjati na 
grame v širokem spektru najrazličnejših dejavnosti našega 
časa. 

Kulturni maraton bi lahko ovrgel tovrstna razmišljanja in 
strah, toliko bolj, ker so udeleženci te manifestacije mladi 
ljudje, ki smo jih marsikdaj in marsikje že označili kot 
spremljajoče sence našega vsakdana. Pa so pokazali, da so 
dobri organizatoiji, da znajo marsikaj sami ustvariti, po 
svoje izvesti, zlasti pa po svoje razmišljati in čutiti. In tako je 
bilo petkovo dopoldne na srednji družboslovni šoli v Celju 
polno tematskih razgovorov, dramskih igric, recitalov, naj-
različnejših razstav, srečanj z gosti in še marsičesa. 

Ob koncu zapisa še tole, morda malce obrabljeno razmiš-
ljanje, pa toliko bolj iz srca; Ce je bila celotna petkova 
predstava odraz mladih do kulture, potem se nam ni treba 
bati za naš obstoj, sploh pa ne za bodočnost naše mladine, ki 
zna ustvariti in povedati marsikaj, na sebi lasten način, s 
svojo glavo, četudi je ta skuštrana v pramene in premazana z 
briljantino in želejem. 

MARJELA AGREZ 

Mladost v pesmi In igri 
Kaj in kako delajo mladi na kulturnem področju v Šempe-

tru, je domače kultumo-umetniško društvo pokazalo na 
prireditvi, ki so ji dali naslov Mladost v pesmi in igri. Veliko 
število mladih pevcev, recitatorjev in igralcev se je oredsta-
vilo več kot 300 gledalcem, ki so kljub mrzli dvorani z 
zanimanjem spremljali dveurni program. Skupaj so doka-
zali, da kultura še živi v njihovih srcih, kljub temu da imajo 
neprimerno, veliko dvorano, kjer jim samo kurjava pobere 
večino sredstev od lastne dejavnosti in dotacij. Za razvoj 
sekcij pa jim ne ostane dosti denarja in so prisiljeni strogo 
varčevati. Prihodnost vidijo v novi večnamenski dvorani, ki 
naj bi jo dobili z uvedbo krajevnega samoprispevka. 

EDI MASNEC 

Plečnikove medalje 
V Narodni galeriji v Ljubljani so v torek slovesno 

podelili Plečnikova priznanja in medalji za leto 1983. 

Plečnikovo medaljo je prejela tudi skupina strokov-
nih sodelavcev-kustosov Pokrajinskega muzeja Celje: 
Milena Moškon, Lojze Bolta, Vera Kolšek in Vlado 
Šlibar in skupina arhitektov: Marjan Mušič, Tone 
Bitenc, Jure Sadar, Janez Anderluh in Marjan Ocvirk 
- za kompleksno ureditev Pokrajinskega muzeja v 
Celju. 

MP 

»Obvestilo« v SUS 
V Slovenskem ljudskem gledališču v Celju bo v petek, 2. 

marca premiera satire češkega avtorja Vaclava Havla -
Obvestilo. 

To je zanimivo in hvale vredno delo, ki nam duhovito, 
zabavno in mestoma že kar v srhljivi podobi kaže ideološko 
mehanizacijo sveta, kjer so medsebojni odnosi zreducirani 
na zgolj funkcionalno obnašanje in je humanizem samo še 
parola na poti do popolne odtujenosti. Dogajanje je postav-
ljeno v neki urad, kjer uvajajo nov jezik, ki naj bi preciziral 
izrazoslovje in vpeljal v urad totalen nadzor. 

Delo je zrežiral Franci Križaj, dramaturg je bil Janez 
Zmavc, sceno je zasnoval Niko Matul, kostume Anja Do-
lenc. Za jezik je poskrbela Metka Čuk. Igrajo: Miro Podjed, 
Iztok Valič, Borut Alujevič, Zvone Agrež, Jana Šmid, Zvez-
dana Mlakar, Ljerka Belak, Janez Bermež, Matjaž Arsenjuk, 
Bruno Baranovič, Drago Kastelic, Igor Sancin, Peter Bošt-
jančič, Jože Pristov in Vera Pristov. 

85 let kulturnega delovanja na Polzeli 
Konec preteklega tedna so se na obč-

nem zboru sestali člani Kulturno pro-
svetnega društva Svoboda Polzela. Kot je 
poudaril predsednik Stanko Novak, je bi-
lo lansko leto uspešno. V okviru društva 
delujejo gledališka skupina, moški in 
mešani pevski zbor, vokalni kvintet La-
stavka, ansambel Slovenija, mladinski 
vokalno instrumentalni skupini STOP in 
EMBRIO, tamburaši, društvena knjiž-
ica, likovna sekcija, razstavni salon Ko-
menda, baletno plesna skupina, sekcija 
za organizacijo poletnih kulturnih piire-
ditev in kino sekcija. V tem okviru deluje 
tudi šolsko kulturno društvo OŠ Vere 
Šlander s svojimi krožki. 

Kulturni utrip je poživila dramska sku-
pina s satiričnim kabaretom Gostilna pri 
treh klepetuljah, lutkovna skupina, ki de-
luje v okviru šolskega kulturnega druš-
tva, je poskrbela za popestritev obiska 
dedka Mraza, moški pevski zbor, ki je 
slavil 30 letnico delovanja, je priredil ce-
lovečerni koncert, sicer pa skupaj z me-

Na letni skupščini Zveze kulturno 
prosvetnih organizacij Slovenije, ki je 
bila sredi prejšnjega tedna v Ljubljani 
je Stanko Novak, prejel za 21 letno 
uspešno vodenje Svobode na Polzeli 
najvišje priznanje ZKPO Slovenije Od-
ličje Svobode z zlatim vencem. 

šanim pevskim zborom in ostalimi vokal-
no instrumentalnimi skupinami sodelo-
val na vseh prireditvah in proslavah v 
kraju. V razstavnem salonu je bilo šest 
razstav, knjižnico je obiskalo 1972 izposo-
jevalcev, skratka za vsakogar je bilo ne-
kaj. 

Za letošnje leto pa je program priredi-
tev še pestrejši, saj poteka 85 leto kultur-
no prosvetnega delovanja na Polzeli. Pri-
reditve se bodo vrstile skozi vse leto, po-
sebno skrbno pa bodo izbrane in priprav-
ljene za že tradicionalne Poletne kultur-
ne prireditve ter ob žalskem občinskem 
prazniku, ki bo letos na Polzeli. 

TONE TAVČAR 

Po »večeru s plesnim ansamblom Igen« 
Nekaj splošnih informa-

cij: avditorij celjskega gleda-
lišča poln, kar pomeni da ra-
ste zanimanje za ples v tem 
tretjem plesnem centru Slo-
venije. Tudi to je omembe 
vredno, da se je plesna sku-
pina »IGEN«, ki jo vodi v 
okviru klubskih dejavnosti 
mladih IGOR JELEN, oskr-
bela z originalnim gledali-
škim listom, in ga delila obi-
skovalcem brezplačno. 
Vstopnina nasprotno ni bila 
nizka, kar je ob take vrste 
nastopil sporno in najbrž re-
zultat rentnega odnosa od 
skupin s strani gledališke 
uprave v Celju, ki upravlja z 
gledališčem, ki je last in ga 
vzdržuje s podružbljenimi 
sredstvi cela naša skupnost. 

Nekaj manj splošnih ra-
zmišljanj: 
Plesna skupina »IGEN« se 
naziva za plesni ansambel, 
kar seveda ni. Za plesni an-
sambel je potrebnih kar pre-
cej komponent od določene 
stopnje obvladanosti plesnih 
prvin in uglašenosti plesnih 
instrumentov tja do določe-
ne kontinuitete dela in pri-
hajanja pred publiko. Plesna 
skupina »IGEN« pa je dosti 
šolska formacija s tremi sku-
pinami, ki vsaka od njih 
izvaja en del programa; pri 
čemer je znanje plesalcev še 
na razmeroma nizki stopnji. 

Potrebovala bi veliko plesne 
predelave, in tudi sistema, ki 
bi jo vodil po stopinjah v 
osveščena znanja. 

Videli smo kot rečeno tri 
skupine. Prva A skupina je 
v »IMPROVIZIRANIH 
TRENUTKIH Z NAJMLJA-
ŠIMI« pokazala nekaj, kar 
bi bilo blizu razgibalnim 
uram v naših vrtcih. Manj-
kalo ni gibne in animacijske 
radosti (vodstvo giba Betka 
Štrozak); pač pa je manjkala 
osvobojenost otroškega sa-
mostojnega ali sproti prebu-
janega ustvarjanja in njego-
ve neposredne in čarovniške 
fantazije. Skakanje od ene 
do druge teme z nekoliko 
preveč bučnosti je izdajalo 
nervozo - obenem pa smo 
postali vedno bolj prepriča-
ni, da take prezentacije otrok 
v gibanju ne spadajo na fron-
talni in izpostavljeni oder, 
ampak v sredo svojega de-
lovnega prostora, kjer naj bi 
jih prijateljsko obkrožili 
starši in posamezni zaintere-
sirani gledalci. 

Druga plesna točka 
»BARVNI PRELIVI« skupi-
ne srednjega vzrasta (glasba 
Bjelo Dugme in Miha Kralj, 
gib Igor Jelen, Kostumi Na-
non Kocjančič). To je B sku-
pina »IGEN«. Verjetno je to 
najbolj vprašljiv del progra-
ma, ker v njem ni prav nobe-

na stvar rešena. Gibanja so 
izvajalkam (samo deklice 
brez fantov) dana od zunaj, 
telesa jih ne sprejemajo sce-
lega, ampak kot poze, ki naj 
delujejo skupinsko v smislu 
niza, nezahtevno. Barvni 
prelivi so verjetno zamišljeni 
predvsem kot kompozicija 
raznobarvnih trikojev, med-
tem ko ni prelivov prenese-
nih v gibanja zaslediti skozi 
ves plesni dogodek. 

Vkljub neosveščenosti 
gibnih zakonitosti lahko že v 
tem delu večera izluščimo 
posamezne lastnosti, tudi 
potencialne vrednosti in 
kvalitete Igorja Jelena, ki je 
vodja, umetniški vodja in pe-
dagog - o koreografiji kot za-
vestnem aktu selekcije in 
oblikovanja je še malo zgo-
daj govoriti - in mednje na-
štejemo občutek za prostor, 
za gibne nize in minimali-
stično koreografijo, pa za di-
namiko gibnega dogajanja. 
Vrednosti, ki bodo lahko zra-
sle nad gibno plesnim osve-
ščanjem s pridobivanjem 
večjih znanj in nadgrajeva-
njem gibnega prostora. 

Temelj programa je av-
torsko delo »NEGACIJA -
NEGACIJE« Igorja Jelena 
(glasba Dani Bedrač, kostu-
mografija M. Klarer in M. 
Kovač), ki v njem v skupini 
C nastopata celo dve solistki 

(Jasna Tabakovič in Darja 
Kolbič). Scenarij s.ki tekst je 
zapisan v zagonetkah, ki iz 
njih lahko razberemo samo 
to, da gre za iskanje poseb-
nih iz svemogoče mitologije 
sposojenih simbolov (hudič, 
Afrodita, hudičevo in Afro-
ditino ljudstvo, želja po 
osvoboditvi iz oblasti hudiča 
in Afrodite), ki naj bi skoznje 
plesalci povedali, da se želijo 
osvoboditi današnjosti in za-
živeti po svoje, »bolj primi-
tivno«. Veliko je v tem naiv-
nosti, malo domišljenosti, 
veliko otroške zanesenosti. 

Malo plesnega, malo nad-
grajenega. Vse teče v smeri 
praritualov, ki se sproščajo 
ob halucinatornosti ritma in 
gibanja v njem. Toda tudi v 
tem lahko po eni strani raz-
krijemo iste lastnosti, ki so 
bile omenjene: smisel za pro-
stor, nize in za dinamiko v 
gibanju in razporejanju sku-
pine in njenih delov. 

Pa še nekaj: animirati tri 
skupine in držati jih v nav-
dušenju - to je bilo razvidno 
iz oderske intenzivnosti ri-
tualne prvinskosti - je velika 
stvar in dokaz velike energi-
je Igorja Jelena. Mlademu 
zanesenjaku je treba omogo-
čiti dostop do večjih znanj 
plesno gibnega in pedago-
škega polja. Zato sodim, da 
bi bil pravi čas, da si Celje, ki 
razpolaga s potrebnimi kva-
litetnimi kadri, zagotovi traj-
nost študija v plesnem študi-
ju, ki bi bil neke vrste »prac-
ticum« kot dopolnilo ali bazs 
poleg rednega srednjega al 
visokega študija. Primer u 
Maribora, kjer nekaj podob 
nega obstoji, je vsekakoi 
vzpodbuden. 

Za konec pa še tole: ko 
stumski in scensko-likovn 
delež »NEGACIJE - NEGA 
CIJE« je efekten, ne sice 
povsem izviren, vendar vi 
zualno zadovoljiv in vredei 
pohvale. 

MARIJA VOGELNIKOV/ 

S predstave plesne skupine Igen. Foto: E. Masnec 



Dosti moralne a 
premalo resnične 
podpore 

Na drugi seji RK SZDLj 
Slovenije se je kot delegat 
mozirske občine oglasil Loj-
ze Plaznik, predsednik SO 
Mozirje, sicer pa tudi pred-
sednik Gomjesavinjske tu-
ristične zveze. Opozoril je na 
dolgoleten nerešen problem 
v občini, na turistično spanje 
Logarske doline, ki ima se-
daj manj gostinskih zmoglji-
vosti kot pred vojno. Vzrok 
za neizkoriščenost najlepše 
doline v Jugoslaviji, je tudi v 
strogi zaščiti. Ker je to kra-
jinski park 2. in 3. kategorije, 
je pod strogim republiškim 
nadzorom, ki onemogoča ka-
kršnekoli posege v gradnjo 
turistične infrastrukture. To 
je v pristojnosti republiških 
organov, ki do sedaj še niso 
izponili obljub - izdelave ur-
banističnega načrta, na 
osnovi katerega bi se lahko 
lotih konkretnih nalog. Po-
leg tega je Lojze Plaznik 
opozoril tudi na nujnost 
iskanja pravega modela za 
načrtno, sistemsko in dolgo-
ročno združevanje sredstev 
za žičnice, ki nikjer v svetu 
niso akumulativne. Ce smo 
našli sistem za financiranje 
železnic, sisov materialne 
proizvodnje itn., moramo 
poiskati rešitev tudi za žični-
ške sisteme. Še pred sejo re-
publiške konference pa je o 
družbeni klimi do turizma 
dejal: »Zaenkrat je še vedno 
več resolucij skih in papirnih 
prizadevanj, kot resničnih 
dejanj. Pogojev za čim 
uspešnejše izvrševanje 
usmeritev ne krojimo le sa-
mi, marsikdaj je vezano na 
drugačno razreševanje. Aku-
mulativnost turističnega go-
spodarstva in s tem možnost 
pridobivanja dohodka, iz če-
sar seveda sledi možnost sti-
mulativnejšega nagrajeva-
nja, je prenizka. Ce turizmu 
namenjamo prednost, bo po-
trebno tudi na tem področju 
kaj storiti. Podobno velja tu-
di za ureditev statusa turi-
stičnih društev in zvez.« 

R. PANTELIC 

Vloga in mesto nosilcev razvoja 
turizma še premalo opredeljena 
Pri reševanju problemov pozabili na vlogo socialistične zveze 

Še pred torkovo drugo se-
jo Republiške konference 
SZDL Slovenije o nalogah 
socialistične zveze pri na-
daljnjem razvoju turizma, 
so o tem razpravljali tudi v 
občinskih konferencah na-
šega območja. Medtem ko 
so na nekaterih posvetih h 
gradivu za konferenco izo-
blikovali stališča za nadalj-
no razpravo, so ponekod 
spregovorili kar o konkret-
nih aktivnostih za pospeše-
vanje turizma. 

V štirih občinah, Celje, 
Mozirje, Šmarje pri Jelšah in 
Žalcu so si bih enotni, da je v 
turizmu še precej več odpr-
tih vprašanj, kot jih je naka-
zalo ponujeno gradivo Repu-
bliškega komiteja za turizem 
in gostinstvo. Program ak-
tivnosti za pospeševanje do-
mačega in tujskega turizma 
je namreč bolj krojen po me-
ri razvitejših turističnih cen-
trov, področje od Rinke do 
Sotle pa s svojimi naravnimi 
danostmi in lepotami, razen 
nekaterih izjem, še ni našlo 
mesta v organizirani turistič-
ni ponudbi republike. Ven-
dar, vzrokov za zaspanost in 
nepovezanost turizma v regi-
ji ni mogoče pripisati zgolj 
prejšnji trditvi. Še vedno na-
mreč nimamo opredeljenih 
posameznih nosilcev razvoja 
turizma, če pa jih imamo 
vsaj na papirju, je njihova 
vloga, mesto, odgovornost, 
premalo opredeljena. Poleg 
tega še vedno izstopajo eko-
nomski interesi posameznih 

organizacij, tudi občin, četu-
di je jasno, da na tako majh-
nem prostoru ne moremo 
peljati vsak svojega turizma. 
V posameznih občinah se tu-
di zavzemajo za ustanovitev 
posebnih delovnih teles pri 
občinskih skupščinah ali ob-
činskih konferencah SZDL, 
ki naj bi skrbela za hitrejši 
razvoj turizma, zlasti pa za 
enoten nastop na tujem. Še 
en dokaz več, da se gostin-
ske organizacije in turistične 
agencije na posameznih po-

Stališče Sveta za družbe-
noekonomske odnose in eko-
nomsko politiko pri predsed-
stvu OK SZDL Celje je, da ob 
pripravljeni dolgoročni stra-
tegiji razvoja turizma pogre-
šamo v tem času predvsem 
konkretnejših razvojnih pro-
gramov za usklajen nastop ta-
ko v okviru domače kot tudi 
mednarodne ponudbe. Slabo 
se izvajajo konkretne izvedbe 
že sprejetih programov kot so 
Stari grad, Griček, Šmartin-
sko jezero... 
dročjih ne povezujejo ter ne 
dogovarjajo o usmeritvah 
prodajnih aktivnosti na po-
sameznem tržišču, pa tudi 
potrdilo, da poslovna skup-
nost za turizem, ki bi naj bila 
nosilec takšne aktivnosti, ne 
dela dobro. Institucij, orga-
nizacij in tudi raznih refera-
tov za turizem v občinskih 
komitejih imamo dovolj, le 
rezultatov ni pravih. Seveda 
pa vloga socialistične zveze 
ob tem ni zanemarljiva, od 
občinske ravni do krajevnih 

organizacij lahko stalno opo-
zarja na možnosti reševanja 
problemov turizma. 

Turistična društva in nji-
hova zveza, kot so si bih 
enotni v vseh občinah, bodo 
morala biti deležna večje 
podpore, saj le ta za turizem 
delajo z največjim žarom, po-
gosto brez sredstev. S tem 
ko v glavnem skrbe za uredi-
tve krajev, ustvarjajo turi-
zmu osnovo, za katero pa od 
tistih, ki žanjejo te sadove, 
ne dobijo ničesar. Tudi po-
moči pri številnih priredi-
tvah, ki jih pripravljajo, ni-
majo. Gostinci se na takšni 
prireditvi pripravljeni sode-
lovati le v toliko, da postavi-
jo svoj gostinski obrat in pol-
nijo blagajno. Turistično 
društvo Žalec, organizator 

V Šmarju so ocenili, da sta 
Zdravilišče Rogaška Slatina 
in TTG-jeva temeljna organi-
zacija Atomske toplice v zad-
njem času sicer pokazali dolo-
čeno zanimanje za skupno de-
lo in nastop na domačih in 
tujih trgih, vendar še vedno 
izstopa posamičen ekonomski 
interes. Šmarsko turistično 
ponudbo bo treba še bolj poe-
notiti, so menili udeleženci 
posveta. 

Žalske noči, ki jo je lani obi-
skalo blizu 60 tisoč obisko-
valcev, je imelo le stari mili-
jon dinarjev dobička. Po-
dobno je tudi drugod, zato ni 
čudno, da se nekatere prire-
ditve vse bolj spreminjajo v 
veselice. Le tako lahko na-
mreč turistična društva pri-
dejo do kakšnega dinarja. 

Nosilec gostinstva in turi-
zma v občini Žalec naj bi bila 
delovna organizacija Gostin-
stvo pri sozdu Hmezad, ki pa 
se, kot večina naših gostin-
skih organizacij, srečuje z ve-
likimi problemi, saj družbena 
prehrana, ki predstavlja 80 
odstotkov prometa te DO ne 
daje zadosti akumulacije. 
Kljub temu nameravajo v pri-
hodnjih letih obnoviti večino 
od svojih šestnajstih lokalov. 
Za obnovo vseh potrebujejo 
4,5 milijarde dinarjev. 

Republiški program aktiv-
nosti mora, kot so sklenili v 
Celju, dobiti občinske in tu-
di regijsko zasnovano nada-
ljevanje, ob katerem bo po-
trebno temeljito oceniti do-
sedanje delo vseh nosilcev in 
institucij s tega področja. 

RADO PANTELIC 

Uspešno v Bistrici In Kozjem 
Pri turističnem društvu Kozje so se na občnem zboru dogo-

vorili, da bodo letos poskrbeli za še lepši izgled kraia in 
pomagali tudi pri urejanju načrtov za njegov razvoj. Se te-
sneje se bodo povezali s spominskim parkom Trebče, organizi-
rali vsaj eno predavanje, pripravili več prireditev, predvsem 
pustovanje in martinovanje. Oživili bodo tudi sodelovanje s 
pododbori v Bučah, Lesičnem in Podsredi, ter zagotovili vsem 
interesentom vodstvo za izlete po Kozjanskem. V sodelovanju z 
delovnima organizacijama Metka in Dekor bodo do naslednje 
zimske sezone zgradili vlečnico na Vetmiku, oživili delo turistič-
nega krožka na šoli, ter ob ocenitvi urejenosti kraja podelili 
krajanom priznanja za najlepše urejena okolja in najlepše cvet-
lice. V septembru bodo sodelovali pri izvedbi prireditev v ok-
viru praznovanja krajevnega praznika. 

Z dobrim delom se lahko pohvalijo tudi v Turističnem druš-
tvu Bistrica ob Sotli. Poskrbeli so za lepo ureditev kraja, pripra-
vili tudi zanimivo predavanje o kmečkem turizmu in ekskurzijo 
z ogledom kmečkega turizma v Gornje Savinjski dolini. V turi-
stična prizadevanja za lepšo ureditev kraja so uspešno vključili 
tudi šolo. Na občnem zboru je Stane Cujež, predsednik Celjske 
turistične zveze predal Francu Božičku, dolgoletnemu predsed-
niku TD Bistrica ob Sotli zlati znak TZ Slovenije, Frideriku 
Degenu pa je v imenu Turistične zveze Slovenije izročil srebrni 
znak. 

Z. V. 

PESTRI PUSTNI DNEVI 
Če boste na pustno soboto izbrani za najboljšo masko na Veliki 
maikaradl v hotelu Dobrna boste postali lastnik zlatega prstana. 
Pripravili smo tudi vrsto tolažiinih nagrad, prijetno glasbo z 
ansamblom Venus in obilo kulinaričnih dobrot. Vstopnina in 
konzumacija je 400 din. 

Za otroke je maškarada najlepše doživetje. Na pustno nedeljo bo v 
Dobrni ob 14.30 otroška pustna povorka in pustno rajanje 
najmlajših v Zdraviliškem domu. Tudi najmlajše čakajo lepe 
nagrade. 

Pustni bal v Zdraviliškem domu z ansamblom Cmok, nagradami za 
najboljše maske in obilo zabave pa smo pripravili na pustni torek 
ob 20. uri. Vstopnina je 200 din. 

DAN ŽENA 
Idilično okolje Dobrne je še posebej primerno za prijetne trenutke 
v dvoje. Ples, družabna srečanja in praznična jedila jih bodo še 
posebej popestrili. 

Vabimo vas: 
- v četrtek, 8. marca ob 20. uri na ples v hotel Dobrna. Zabaval 

vas bo ansambel CMOK 
- v soboto, 10. marca ob 20. uri v Zdraviliški dom, kjer se boste 

zavrteli ob glasbi ansambla VENUS 
- v nedeljo, 11. marca v narodno restavracijo hotela Dobrna na 

bogato izbiro prazničnih jedil ob prijetnih zvokih dua 
GRADIŠNIK. 

Prostor vam domo rezervirali v recepciji Zdravilišča ali po 
telefonu (063) 778-000 ali 778-111. 

ZKZ MOZIRJE 
TOZD TRGOVINA IN 
GOSTINSTVO 
nudi 
v novem Kmetijsko preskrbovalnem centru v Ljubiji 
pri Mozirju 

- gradbeni material 
- vodovodni material 
- toplovodni material 
- umetna gnojila 
- krmila 
- orodja in stroje za kmetijstvo 
- specialna orodja za obrt in industrijo 
- stroje za obrt in industrijo 
- elektro material 
- belo tehniko 
- akustiko 
- delovna zaščitna sredstva 
- rezervne dele za kosilnice in molzne stroje 
- repro-material za potrebe vrtnarstva in 

cvetličarstva 

V samopostrežni prodajalni se lahko oskrbite z 
živili, tekstilom, gospodinjskimi potrebščinami in 
gospodinjskim plinom. 

V kratkem bomo pričeli s prodajo tehničnih plinov 
kisik-acetilen in C02-
Za ogled in nakup se priporočamo! 

i 0d Stranic do Socke 
[ Od našega izhodišča vozijo avtobusi v 
I Slovenske Konjice, vendar vsi ne stoje na 

vseh lokalnih postajah. S Frankolovega je 
pot malo daljša, a lahko izstopimo v Belem 
potoku. Tudi od tam je označena pot na 
Lindek, kamor smo namenjeni tudi mi, ven-

" dar jo najprej mahnemo po cesti do spome-
nika, kjer je na višini 412 metrov smerna 

~ tabla za Konjiško planinsko pot. 

Od spomenika gremo le par korakov po 
^ cesti in zavijemo levo z nje proti peskokopu, 

ter gremo desno nad njim do jase. Krenemo 
desno po gozdnem kolovozu na travnik in 
po njem do domačije, Stranice 64, ter čez 
dvorišče na vozno pot do soseda, ki ima na 
fasadi marmorno tablico z letnico 1452. Kre-
nemo levo po kolovozu, čez mah klanček 
mimo peskokopa pri Dolarju. Levo se kon-
ča asfaltna cesta, ki pride z glavne ceste. Mi 
jo mahamo po cesti v breg. Napis GRAD 
nas opozori, da krenemo levo, čez potoček 
in po kolovozu dalje. Ko pridemo iz gozda 
pod Sodinom, krenemo takoj levo, ob kraju 

_ gozda po travniku v goščavo. Pazimo na 

redke markacije m dalje po gozdu pridemo 
na sedlo pod električnim vodom. Tu krene-
mo desno, na grajsko pot do razvalin gradu 
Lindek. Hodih smo dobre pol ure. Smo pri 
grajskih razvalinah, ki stoje na zelo razgle-
dnem mestu. Vidimo Konjiško goro, Posav-
sko hribovje, Veliko Kozje, Kopitnik, Malič, 
Smohor, značilni Gozdnik, Mrzlico in vse 
do Velike planine. Pod nami je Celjska kot-
lina. Nič ni torej čudnega, da so se borci za 
to koto tako borih. Na grajskih razvalinah je 
spominska plošča: 16. FEBRUARJA 1944. 
XIV. DIVIZIJA SE SRDITO BORI PROTI 
NEMŠKI PREMOČI ZA POLOŽAJ LIN-
DEKA IN LINDEŠKEGA GRADU. 

Planinsko društvo Vitanje ima tudi lično 
izdelan žig, ki žal še ni nameščen na gradu. 
Z gradu se spuščamo po zahodnem pobočju 
nad Belim potokom. Onstran potoka se dvi-
ga Kislica (994 m, na nekaterih kartah tudi 
Kozjek) in na njenem severovzhodnem po-
bočju vidimo kapelo, mimo katere bomo šli. 
Za električnim drogom je označeno razpot-
je. Stopili smo na cesto, mimo križa in med 
cipresama nadaljujemo pot v Lindek. Hodi-
mo ob Belem potoku navzgor. Pri novi gara-

ži zavijemo levo proti hiši in pred njo na 
novo cesto, ki obide "Kislico (Kozjek) po 
severovzhodnem pobočju. Tu gremo mimo 

i prej vidne kapele. Ko se obrnemo proti za-
hodu in gremo po južnem pobočju čez malo 
sedlo, je desno nekaj tis. Dalje nadaljujemo 
pot po gozdnih poteh. Kmalu stopimo na 
vozno pot in desno po nji (ne v dolino!) 
gremo mimo lovske visoke preže k domačiji 
na Lipi. Lik ob hlevu je korito z napisom: 
Socka 1 h, l indek 1 h. Smo nekako na sredi 
poti. Gremo navzdol skozi sadovnjak, nato 
levo in v gozd, po katerem se pot strmo 
spušča. Prišli smo v Selce. Za zadnjo hišo z 
veliko hpo je lep pogled na Posavsko hri-
bovje, Menino, Goro Oljko, Savinjske Alpe. 
Po sadovnjaku se spustimo do grabna, ki ga 
prestopimo in pod sosednjo hišo, Selce 4, 
krenemo desno po dobri cesti navzdol. Mi-

'mo zadnje hiše pod cesto gremo po južnem 
pobočju Grebena (na topografski karti piše 
Kozjak) do Senegaškega mlina. Prišli smo v 
dolino Hudinje in smo na nadmorski višini 
350 metrov. Na mostu je napis: BASALI-
SČE, LINDEK-LIPA. Smo na asfaltni cesti 
za Vitanje. Gremo desno, po nji do spomeni-
ka: NA TEM MESTU JE V NOCl 15. NA 16. 
FEBRUARJA 1944. LETA IZVRŠILA 
PREBOJ XIV. UDARNA DIVIZIJA. 

Za hojo sem ah nazaj porabimo okoli 2 uri 
in 20 minut. Naprej lahko gremo do avtobu-
sne postaje v Socki, od koder se odpeljemo 
v Celje, navzgor po cesti pa lahko gremo v 
Vitanje in dalje v Slovenske Konjice. 



Skrb za 
neobdelano 
zemlio 

Plodna zemlja v konjiški 
občini ni v celoti obdelana, 
ali pa je ponekod slabo ob-
delana. Takšne so ugotovi-
tve Kmetijske zemljiške 
skupnosti Slovenske Konji-
ce in kmetijske inšpekcije, 
ki sta lani kontrolirali in 
ugotavljali obdelanost zem-
ljišč v občini. 

Podatki so pokazali, da je 
zemljo zanemarilo 32 lastni-
kov zemljišč. Zato je ostalo 
neobdelanih ali slabo obde-
lanih nekaj več kot 150 hek-
tarjev zemlje. 

Podrobnejše analize pa ka-
žejo, da leži večina te zemlje 
v višinskih predelih in da je 
v ravninskem delu slabo ob-
delane zemlje približno 14 
hektarjev. V večini primerov 
gre za travnike in pašnike in 
manj za njive, sadovnjake in 
vinograde. 

Kljub vsemu pa je število v 
primerjavi z letom 1982, ko 
so v občini ugotovili le 7 pri-
merov neobdelanih zemljišč 
in 10 slabo obdelanih, precej 
večje. To pa je že podatek, ki 
narekuje ukrepanje in skup-
no akcijo. O teh aktivnostih 
je tekla beseda tudi na zadnji 
seji izvršnega sveta skupšči-
ne občine. Ker je marsikje 
povod za takšno stanje bole-
zen ali ostarelost na kmetih, 
bo Kmetijska zemljiška 
skupnost sklicala vse evi-
dentirane lastnike zemljišč 
in jim predlagala najboljši 
način, kako se rešiti teh te-
žav. Nad njimi pa bo bdela 
tudi pospeševalna služba pri 
Kmetijski zadrugi Sloven-
ske Konjice, ki bo skušala 
proučiti, kakšno so možnosti 
za intenzifikacijo neobdela-
nih ali slabo obdelanih zem-
ljišč. 

MP 

Rodna zemlja ob asfaltu 
Mlada gospodarja na kmetiji v Dobrnežu 

Na dobri zemlji zdaj go-
spodarita Kristina in Vojko 
Faktor iz Dobrneža v kra-
jevni skupnosti Tepanje. 
Njej je 26 let, njemu 29. Po-
sestvo sta prevzela od tete 
pred štirimi leti in takoj 
krepko poprijela za delo. 

Marskikaj je bilo potrebno 
obnoviti. Začela sta načrtno. 
Tako tudi nadaljujeta. Iz ko-
zolca sta uredila hlev, pomla-
dila čredo v hlevu, uredila 
svinjak ; pa še farmo za 15 
tisoč piščancev sta postavila. 
Brez kreditov kajpak ni šlo, 
brez nasvetov in pomoči 
strokovnjakov tudi ne. Fak-
torjeva sta kooperanta Kme-
tijske zadruge Slovenske 
Konjice in kooperanta- Pe-
rutnine Ptuj. 

»Zdaj imamo na kmetiji 
vsakega po malo,« se razgo-
vori mladi gospodar, če ga 
povprašate, kako je usmeril 
svoje kmetovanje. »V hlevu 

je 20 glav živine, v svinjaku 
20 ali tudi 50 svinj. Veliko 
dela je tudi s piščanci. 600 
litrov vode popijejo pri enem 

Kmetija, ki jo pravzaprav 
obdaja asfalt, ima 10 hek-
tarjev plodne zemlje, ki je 
bila še pred leti razdroblje-
na in močvirna. S poljedel-
skimi stroji in raznimi prik-
ljučki, nekatere si kmetje 
sposojajo tudi v strojni 
skupnosti, je delo na rav-
nem polju lažje. Lažje pa je 
tudi zato, ker sta Faktorje-
va še mlada, ker nista ner-
gača, ampak se zavedata, da 
bosta obnovo kmetije ven-
darle zmogla. 

napajanju. Skrbno je treba 
bdeti nad piščančjo jato, kaj 
lahko se zgodi, da ti pripelje-
jo že okuženo. Potem je ves 

trud zaman. Na kmetiji skrbi 
ne zmanjka«, še pristavi. 

Najprej sta poskrbela za 
gospodarske objekte, šele 
potem bo prišla na vrsto nju-
na domačija. Pod isto streho 
živi v majhni hiši zdaj 6 ljudi: 
sinova Jakec in Vojkec, teta 
in mama ter mlada gospo-
darja. S hišo vred, tako pra-
vijo pri Faktorjevih, pa so 
»podedovali« še Franca Un-
gerja. Pravzaprav je brezdo-
mec, ki spi v hlevu, jč pa za 
isto mizo z ostalimi. Nekoč je 
tudi on bil trden kmet. Daleč 
naokoli ni bilo take kmetije. 
Pet otrok je odšlo zdoma, 
kmetijo je, tako pravijo, pog-
nal po grlu. Toda to je že dru-
ga zgodba. Kdo bo skrbnik 
Ungerjevega Frančka, ki 
zdaj na Faktorjevi kmetiji 
kaj malega postori? O tem 
bo moralo zadnjo besedo re-
či najbrž socialno skrbstvo. 

MATEJA PODJED 

Ločeno nagrajevanje 
spodbuda kooperantom 
V Šentjurju bodo kmetje razpolagali z 
ustvarjenim dohodkom 

Šentjurski TOK je razde-
ljen na pet proizvodnih 
enot in sicer na Ponikvo, 
Dramlje, Šentjur, Planino 
in Slivnico. Lani se je kom-
binat odločil za ločeno na-
grajevanje delavcev TOK, 
glede na proizvodne rezul-
tate, ki jih bodo dosegali v 
posameznih proizvodnih 
enotah. 

Za ločeno nagrajevanje so 
se odločili zato, ker prej ni-
koli niso vedeli, koliko je 
kdo ustvaril in ker so se po-
samezni kmetje pritoževali, 
da ne morejo vlagati dohod-
ka tako, kot želijo sami. 

Rezultati so zdaj znani in 
kmetje bodo prvič razpola-
gali z ustvarjenim čistim do-
hodkom. Vse proizvodne 
enote so poslovale pozitivno 
in bolje kot prejšnja leta. 
Ustvarile so 1.250.000 din či-
stega dohodka. Ze s tem je 
dosežen osnovni namen, ki 
so ga imeli v kombinatu, ko 
so se odločili za ločeno na-
grajevanje. Postavlja pa se 
vprašanje, kam z dohodkom 
in kaj s tistimi, ki so sicer 
bolje gospodarili kot prejš-
nja leta, vendar še vedno 
slabše kot drugi. 

Strokovni delavci kombi-
nata so kmetom predlagali, 
da namenijo pridobljeni do-
hodek za regresiranje obrest-
nih mer za umetna gnojila in 
semena in za prispevek za in-
validsko pokojninsko zava-
rovanje. Večina kmetov, ki 
so v zadružnem svetu, je 
sprejela pobudo strokovnih 
delavcev. Najbolj so se zain-
teresirali za regresiranje 
obrestnih mer, ker jim kro-
nično primanjkuje umetnih 
gnojil. Med njimi pa so tudi 

takšni, ki hočejo, da jim 
kombinat izplača ustvarjeni 
dohodek na roko. Kombina-
tu namreč ne zaupajo, da bo 
vsak dobil toliko gnojil in se-
men kot je ustvaril in vložil 
sredstev. Med kmeti izven 
zadružnega sveta bo takšnih 
nezaupljivcev verjetno še 
več, zato usoda čistega do-
hodka še ni znana. 

Ko so se v kombinatu od-
ločili za ločeno nagrajevanje, 
so se najbolj bali, da bodo 
najmanj ustvarile manj ra-
zvite proizvodne enote. Re-
zultati gospodarjenja pa so 
pokazali, da je bila bojazen 
odveč, kajti Slivnica, ki je 
gotovo ena najmanj razvitih 
proizvodnih enot, je dobro 
gospodarila. Najslabše je go-
spodarila proizvodna enota 
Dramlje. Tako delavci kom-
binata kot kmetje zadružne-
ga sveta so mnenja, da so 
slabše gospodarili zaradi ob-
jektivnih težav. Zato so se 
odločili, da jih tokrat ne bo-
do prikrajšali pri delitvi do-
hodka. 

VILI EINSPIELER 

Gospodarno kmetovanje 
Piše Franc Potočnik, dipl. kmet. Inž. 

Kako organiziramo pitanje prašičev (1) 
Pitanje je končna faza prireje prašič-

jega mesa. Organizacijsko in tehnolo-
ško poteka enako ne glede na dvo ali 
trofazni sistem prireje mesa. 

Pitanci prašičev prevzemajo tekače v 
teži 20 do 25 kilogramov in jih pitajo do 
končne teže okoli 100 kilogramov. To 
pitanje poteka običajno na osnovi kom-
pletnih tovarniških krmnih mešanic. 
Rejcem, ki običajno nimajo veliko njiv-
skih površin, pomeni pitanje dopolnilno 
dejavnost na kmetiji. Tako pridobivajo 
dodaten dohodek in jim ni potrebno 
iskati dopolnilnega zaslužka v industriji 
ali kateri drugi dejavnosti. Kmetij, ki bi 
lahko množično pitale prašiče na osno-
vi domače krme, v celjski regiji prak-
tično ni, ali pa so že usmerjene v inten-
zivno govedorejsko proizvodnjo in za 
prašičerejo pri njih ni več prostora. Ra-
zumljivo pa je, da lahko del koncentra-
tov zamenjamo z domačo krmo in tako 
pocenimo prirejo mesa. V praksi se je 
predvsem pokazalo gospodarno pitanje 
na osnovi koruzne storžne silaže. Pri ta-
kem načinu pitanja moramo dokupiti z 
beljakovinami bogato dopolnilno krmno 

mešanico (beljakovinski superkoncen-
trat). Prav tako močno pocenimo pita-
nje, če lahko vključujemo tudi v krmni 
obrok za pitance pomije, pivske tropine, 
sirotko in podobno. 

Za pitanje prašičev so razširjeni tip-
ski hlevi, v katerih je možno pitati 200 
prašičev v enem turnusu. Pojavljajo se 
tudi hlevi s 400 stojišči. Tako lahko na 
takih obrokih spitajo letno pri 2,5 krat-
nem obroku črede 500 ali 1000 stokilo-
gramskih prašičev. 

Prednost dajemo hlevom z 200 stoji-
šči. Takšen obseg pitanja daje kmetiji že 
zadovoljiv dodaten vir dohodka. Vklju-
čevanje domačih krmil ali odpadkov iz 
gostinskih obratov ter stranskih proiz-
vodov živilske industrije je lažje kot pri 
večji koncentraciji prašičev. Prav tako je 
bolj učinkovit nadzor nad zdravstvenim 
stanjem živali. Rejec se lahko bolj posve-
ti posameznim živalim in tudi na ta na-
čin poveča gospodarnost pitanja. Najpo-
membnejši činitelj zaradi katerega da-
jemo prednost takim hlevom pa je eko-
loški vidik. * 

(Se nadaljuje) 

Predavanja za kmete 

Hmezad, Kmetijska za-
druga Savinjska dolina Ža-
lec, je v teh zimskih dneh 
pripravila vrsto izobraže-
vanj za kmete kooperante. 
To pri njih ni novost, ven-
dar pa so sedanja predava-
nja izredno dobro uspela. 

Martina Kranjc, ki med 
drugim skrbi pri KZ Savinj-
ska dolina tudi za izobraže-
vanje, nam je o tem poveda-
la: »Same priprave so se pri-
čele že oktobra, da nam je 
uspelo do začetka januarja 
pripraviti vse predavatelje. 
Predavanja so iz različnih 
tem. Eno od teh je letošnjo 
zimo zelo dobro uspelo. To je 
bilo v sodelovanju tovarno 
SIP Šempeter in sicer o nji-
hovih strojih, vzdrževanju in 
pravilnem ravnanju z njimi. 
Predavanja na to temo so bi-
la izredno dobro obiskana, 
saj skoraj nikoli ni bilo na 
njih manj kot šestdeset kme-
tov. Vseh predavanj bo kar 
sto šestdeset iz osemnajstih 
tem. Največji poudarek daje-
mo tisti proizvodnji, ki je 

najbolj pomembna, to je 
hmeljarstvo, potem živinore-
ja, za kar sta dve predavanji 
in sicer o higieni pridobiva-
nja mleka in krmljenju ple-
menske živine. Ker je veliko 
govora o koruzi, je bilo tudi 
to predavanje dobro obiska-
no. Dvodnevni tečaji iz 
škropljenja bodo v nasled-
njih dneh, predvsem za mlaj-
še kmetovalce, ki škroplje-
nje opravljajo tudi ostalim 
kooperantom. Mislim, da bo-
mo do sredine aprila končali 
z letošnjimi predavanji. Ni-
smo pa pozabili tudi na naše 
kmečke žene, saj smo zanje 
organizirali dvoje predavanj 
in tudi ta so bila zelo dobro 
obiskana. Želimo si le, da bi 
bilo tako tudi naslednjo 
zimo.« 

TONE TAVČAR 

Delovni mladi 
zadružniki 

V žalski občini je kmečka 
mladina povezana in deluje 
v sedmih aktivih mladih za-
družnikov. Čeprav imajo na 
kmetijah polne roke dela 
najdejo čas tudi za aktivne 
družbeno delo. Njihov kordi-
nator je Tilka Potočnik, o na-
črtih za tekoče leto pa nam je 
povedala: 

»Po uspešnem kvizu Ka; 
veš o kmetijstvu se ekipa Ta-
bora, ki je osvojila prvo m e 
sto, pripravlja na regijske 
tekmovanje, ki bo 25. marci 
v Mozirju. V zimskem času 
tečejo različna predavanja 
spomladi bomo imeli občin-
sko in regijsko tekmovanje \ 
oranju, čaka pa nas zelo za 
htevna priprava republiške 
ga traktorskega tekmovanja 
Poleg tega se bomo udeležil: 
kmečkih iger na Vranskem 
ki pa so bolj zabavnega zna 
čaja.« 

T.TAVČAF 

Kombinat In gozdarji nimajo 
posluha za čebelarje 

Čebelarsko društvo iz Šentjurja združuje čebelarski 
družine iz Dramelj, Ponikve, Planine in Šentjurja. Družim 
dobro sodelujejo s krajevnimi skupnostmi in z veterinarski 
službo. Prešibka pa je poveznost s Kmetijskim kombina 
tom, ki ne kaže večjega razumevanja za sodelovanje, čepra1 

sodi tudi čebelarstvo v sklop kmetijstva. Tudi gozdarji se n< 
pogovarjajo s čebelarji, čeprav tako sečnja kot pogozdova 
nje znatno vplivata na uspehe čebelarstva. 

Na območju društva je registriranih 118 čebelarjev, k 
čebelarijo s 1584 panji različnih sistemov Največ je A* 
panjev. Letos bodo dobili iz sredstev za pospeševanje kme 
tijstva 60.000 din dotacije in sicer: 30.000 za nakup zdravi 
proti varoozi, 30.000 pa za druge izdatke. Denar za zdravila ji 
potreben, ker je v zadnjih dveh letih varooza preplavil 
Slovenijo in imajo šentjurski čebelarji z njo nemalo težav 
Razen učinkovitih zdravil jim primanjkuje tudi praktičneg 
dela. 

E. REČNII 



Namesto rešilca 
taksi 

8. januarja sem okrog 6. 
ure zjutraj telefonično pokli-
cal Zdravstveni center Celje 
- Reševalno postajo, zaradi 
prevoza žene v bolnišnico. 
Prevoz je bil nujen, ker je 
bila žena tik pred porodom, 
sam pa prevoznega sredstva 
nimam. Po telefonu sem do-
bil odgovor, da prevoz ni 
mogoč, ker bi zanj moral biti 
nalog. »Pokličite taxi!«, se je 
slišal še odgovor. Takoj sem 
poklical dežurno ordinacijo 
ZC Celje, kjer pa mi je dežur-
na sestra odgovorila, da za 
prevoz nalog ni potreben, 
ker se le-ta napiše po konča-
nem prevozu. Sestra je bila 
toliko prijazna, da je hotela 
prositi dežurnega zdravnika 
za obisk na domu, vendar je 
po mojem pojasnilu tudi sa-
ma menila, da je obisk nepo-
treben, ker je bila stvar zelo 
nujna. Končno sem se obrnil 
na taxi službo celjskega 
Izletnika in že nekaj minut 
po klicu je bil taxi pred hišo. 
S pomočjo sosede smo ženo 
komaj pripeljali v bolnišni-
co, saj je že nekaj minut po 
prihodu rodila. 

Menim, da takšno ravna-
nje pristojne delavke na Re-
ševalni postaji ni bilo v skla-
du z načeli človeške etike. 
To potrditev sem dobil tudi 
od sestre dežurne ambulan-
te. Sprašujem se, kako bi se 
stvar končala, če se taxi ne bi 
tako hitro odzval? Morebiti 
je bila prednost, da stanuje-
mo v Celju. Ne morem pa si 
predstavljati, kako bi se po-
čutil očka, ki ne bi bil v Celju 
in bi mu zaradi kratkega od-
govora pristojne službe žena 
rodila kar na hodniku. 

Ob vsem se iskreno zahva-
ljujem Izletniku - taxi služ-
bi, ki se je na klic odzvala 
prijazno in vozilo poslala v 
nekaj minutah. 
RADO VUKOSAVLJEVIČ, 

Celje 

»Niswa lilapca!« 
Oče mi je hudo zbolel in po 

zdravnikovem nasvetu sem 
pri Reševalni službi v Celju 
takoj naročila reševalni avto-
mobil. Ob naročilu sem še 
posebej poudarila, da je od 
postajališča za avtomobile 
do hiše, kjer leži oblnik, 10 
minut hoje. 

Zgodilo se je v petek, 10. 
februarja ob 10. uri, ko je re-
ševalni avtomobil z registr-
sko številko CE 150-182 s 
spremljevalcem prispel do 
postajališča. Tu sta bila šofer 
in spremljevalec obveščena, 
kje je hiša bolnika, ki ga je 
potrebno z nosili prenesti. 
Tedaj je spremljevalec od-
klonil prenos z besedami: 
»Nisva hlapca, da bova bol-
nika nosila. Ko ga boste 
spravili do sem, pokličite 
znova.« Nato sta se odpelja-
la. Naj omenim, da je telefon 
le v Šentjurju, kar pomeni z 
Rifnika 45 minut hoje. Zara-
di taksnega odnosa reševal-
cev in zaradi hude bolezni 
očeta, ki je moral kar najhi-
treje v bolnišnico, smo ga 
njegovi domači kar brez no-
sil prenesli v lasten osebni 
avtomobil in ga odpeljali v 
Celje. 

Vodstvo Reševalne službe 
sprašujem, kakšna je zavest 
reševalcev, saj ne moremo 
razumeti, da se je kaj takega 
sploh lahko zgodilo. 

IRENA MAČEK, 
Celje 

Kako do 
pravice? 

Pismo Jožeta Žagarja; iz 
Sedraža, v katerem vali kriv-
do na občinski odbor ZZB 
NOV Laško ni resnično in ne 
odgovarja resnici. Prizadeti 
je 5. julija 1966 pri skupščini 
občine Iraško vložil zahtevek 
za ugotovitev posebne dobe 
in navedel priče, ki pa so 
neugodno pričale. 

Komisija pri občinskem 
odboru ZZB NOV Laško je 
novembra istega leta njegov 
zahtevek obravnavala in 
sklenila, da se mu za časa od 
1. junija 1944 do 15. 5. 1945 
prizna aktivno sodelovanje 
za NOV enojno. Jože Žagar 
je med postopkom za dvojno 
priznanje 2. februarja 1966 
umaknil zahtevek v celoti na 
skupščini občine Laško, za 
kar je bil izdan sklep in mož-
nost pritožbe, ki pa je ni upo-
rabil. 

Jože Žagar je 8. oktobra 
1980 vložil na občinski odbor 
ZZB NOV zahtevek, da se 
mu izda karton, s katerim je 
oproščen plačila participaci-
je pri zdravstvenih storitvah. 
Zahtevku nismo mogli ugo-
diti, ker nima priznane dvoj-
ne dobe. Takšna je resnica o 
Jožet Žagarju in krivec je-
sam, ker se ni potrudil, da bi 
dokazal aktivno delo v NOV 
oziroma dobil priče, ki bi do-
kazale resničnost aktivnega 
dela in upravičenost dvojne-
ga štetja. 

JOŽE KREŽE, 
predsednik OO ZZB NOV 

Laško 

0 Slomšku In 
njegovem času 
Predvsem bi rad tovarišu(i-
ci) P. Z. iz Šmartna v Rožni 
dolini zagotovil, da me zara-
di (ne)znanja o škofu Slom-
šku, krivoversko zapisanega 
v mojem feljtonu o razbojni-
ku Guzaju, nikakor ni sram, 
ker preprosto ne gre zanj, 
pač pa le na opozorilo o ne-
čem dragem: o političnem in 
socialnem stanju našega 
kmetiča v tisti dobi in o 
odnosu gosposke do njega. 
Vse to, kar P. Z. meni, da ne 
vem. seveda vem, vendar -
še enkrat - to ni bil predmet 
mojega pisanja. Narodno-
prebujevalna vloga, opisme-
njevanje slovenskega kmeti-
ča, za katero smo seveda 
škofu Slomšku še dandanaš-
nji hvaležni, je segala do tja-
kaj, do koder je bilo s Slom-
škovega, torej tudi s stališča 
uradne cerkve dovoljeno - in 
nič dalj. Denimo - ne tako 
daleč kot je šel Prešeren s 
svojim delom in še kdo Pre-
šernovega preporodovskega 
kroga. 

Ker pa je že tako, da si je 
dovolj udobno ustvariti o ne-
čem podobo za vse večne ča-
se (takih podob bržkone ni), 
prilagoditi zgodovino skozi 
določen svetovni nazor (od-
miki seveda niso zaželjeni), 
je najbrž tudi heretično o ne-
kem pojavu ah človeku spre-
govoriti še kako drugače. 

Da je imel škof Slomšek 
tudi nekoliko drugačne po-
glede na omiko slovenskega 
naroda, povedo tudi raziska-
ve naših literarnih zgodovi-
narjev. S stališča P. Z. bo 
bržkone spet šlo za herezijo, 
toda to naj bo za spremembo 
tokrat kdo drug, ne jaz, ki 
»pišem izkrivljeno resnico«, 
resnice, ki jih literarna zgo-
dovina pozna že lepo vrsto 
let. 

Stanko Janež piše o škofu 
Slomšku v svoji knjigi Zgo-
dovina slovenske književno-
sti tole: »Leta 1848 je bil 
Slomšek na strani kontrare-
volucije, spoznal je, da so se 
zamajali temelji tedanjega 
družbenega reda. S svojim 
pastirskim pismom je revo-
lucijo označeval za »hudiče-
vo delo« in pozival k miru in 
pokorščini do cerkvene in 
posvetne gosposke (kaj je 
uporni kmetič takrat zahte-
val, P. Z.-ju ne bom našteval, 
op. p.) Teh njegovih pozivov 
marsikod niso hoteli poslu-
šati in so mu jih štajerski 
kmetje zelo zamerili.« 

Prešernoslovec Anton 
Slodnjak Slomška kot pisa-
telja in narodnega preporo-
dovca visoko ceni, hkrati pa 
razčleni tudi njegov odnos 
do posvetne gosposke, kme-
ta in - razumljivo - cerkve: 
». . . bil je (Slomšek, op. p.) 

pesniško nadarjen, vendar je 
zavestno odklanjal avtono-
mno pesniško ustvarjanje 
ter hotel biti le narodni raz-
svetlitelj in verski vzgoji-
telj.« 

Skupina avtorjev, ki je se-
stavila leksikon Cankarjeve 
založbe Slovenska književ-
nost, o Slomšku piše, »da se 
je že v šolah usmeril v naro-
dno-prerodno delo,« in da je 
»pozneje v okviru cerkve-
nih interesov (podčrtal av-
tor) organiziral smotrno na-
rodno-prerodno delo, ki je 
doseglo vrh v cerkveno-poh-
tičnih prizadevanjih zadnjih 
let. To smer je družil s kon-
servativnim družbenopoli-
tičnim stališčem, zlasti v re-
voluciji 1848 in po nji. Tem 
ciljem je služilo tudi njegovo 
pesniško, pisateljsko in ure-
dniško delovanje.« 

Med te cilje pa sodi tudi 
moja »ugotovitev«, da »naj 
kmet obdrži plug in moti-
ko«, torej naj se raje oprime 
tlake in ne rovari proti njej in 
gosposki, posvetni in cerk-
veni. Da je bil škof Slomšek 
kljub njegovemu velikemu, 
plemenitemu in za narod 
vsekakor pomembnemu de-
lu, zagovornik tlake in abso-
lutne pokorščine, vemo. To-
liko o teh »spornih« zade-
vah. 

Se kar se tiče »črtanja iz 
seznama naročnikov« tova-
riš P. Z., težko boste našli 
kakšen časopis, ki bi vam bil 
pisan popolnoma na kožo 
ali, ki bi pisal natanko tako, 
kot hočete vi, odnosno, ki bi 
interpretiral zgodovino ah 
pojave po vaši meri. Bržkone 
boste morah odjaviti vse ča-
sopise! In še ena stvar: začu-
do, izsiljevanje na takšen ali 
podoben način nekako po-
staja praksa. 

IvULENKO STRASEK, 
Celje 

Težave s pošto 
Na osnovi pisma »Težave s 

pošto«, ki je bilo objavljeno 
v NT 2. februarja dajemo Pe-
tru Vodišku naslednji odgo-
vor: 

Po zakonu o PTT storitvah 
poznamo tri dostavna po-
dročja - ožje, kjer se opravlja 
dnevna dostava, širše, kjer 
se opravlja trikrat tedensko 
in najširše, kjer se dostava 
opravi najmanj enkrat te-
densko. 

Naselje Olešče je v najšir-
šem dostavnem področju, pa 
je vseeno uvedena posredna 
dostava tri krat tedensko. 

Odgovorni delavec za do-

stavno službo v tozd za PTT 
promet Celje se je po objavi 
pisma oglasil pri vseh gospo-
dinjstvih v tem naselju in se 
dogovoril, da bodo izpostav-
ljene predalčke predstavili 
na primernejše mesto, ki so 
ga skupno dogovorih. Pisca 
žal ni našel doma, ker je bil 
ta dan v službi, zato se je po-
govoril s sorodniki. Dostava 
na dom v tem obdobju ni 
možna, ker je cesta težko 
prevozna, tedensko je le de-
set pošiljk, v glavnem časo-
pisov, z gorivom so stroge 
omejitve, krajani pa imajo 
možnost dviga svojih pošiljk 
ob poti iz službe. 

Predalčnike smo s šole že 
prestavili na avtobusno po-
stajo. Sodimo, da je ta loka-
cija primerna in da ne bo po-
trebno odpovedovati časopi-
sov. 

IVAN SLAMNIK, 
Direktor tozd za PTT promet 

Poredni mladinci 
Čeprav je bila v Celju za 

mlade med počitnicami bo-
gata ponudba prireditev, se 
nekateri mladi iz Medloga 
teh gotovo niso udeležili. Se 
zlasti ne z Ložnice številka 
13, 21 in še nekateri. Imeli so 
namreč svoj počitniški pro-
gram. 22. januarja so pozno 
zvečer s snegom povsem za-
suli glavna vhodna vrata v 
mojo stanovanjsko hišo. Ko 
so končali, je zazvonil hišni 
zvonec. Seveda nisem mogel 
odpreti vrat in izstopiti. To je 
naša mladina. Menim, da ni 
sama kriva, da je njen odnos 
do starejših krajanov na tako 
nizki stopnji. 

FRANC JAGER, 
Babno 

Kdo ve, zakai 
Prosim za odgovor na na-

slednje vprašanje. Danes je 
inkasant pobiral stanarino za 
februar 1984. Do 1. februarja 
smo na istem računu plače-
vali tudi prispevek za zemlji-
šče. Z današnjim računom je 
to ukinjeno s pripombo, da 
se ta prispevek zviša. Spra-
šujem ah se lahko zviša pri-
spevek za uporabo občinske-
ga zemljišča, če so cene za-
mrznjene od 22. 12. 1983 da-
lje. 

A. B., Laško 

Uredništvo: 
Laške občinske inšpekcij-

ske službe prosimo za 
ustrezno pojasnilo naši 
bralki. 

Zavod Golovec organizira 

VELIKO PUST0VANJE 
v soboto, 3. marca ob 20. uri 
Nastopajo: - ansambel KARAMELA s pevcem Oliverjem 
Antauerjem - štajerski narodno-zabavni trio - nagrade izvirnim 
maskam - srečolov - disco 

PUST0VANJE, v torek, 6. marca ob 20. url 
Zabavati vas bodo: 
- ansambel Ottavia Brajka - Nela Eržišnik - nagrade izvirnim 
maskam - disco 

VABILO OB »DNEVU 2ENA« 
V petek, 9. marce ob 20. uri, vas vabimo na prireditev ob Dnevu 
žena v dvorano Golovec. Povabite žene in sodelavke In |lm 
čestitajte k njihovemu prazniku. 

Zabavah vas bodo: - ansambel ADGNIS - Tomislav Ivčič - Neda 
Ukraden - Aska - disco - žrebanje vstopnic 

Za vse prireditve je predprodaje vstopnic pri blagajni bazena. 
Vabljeni! 

Slovensko ljudsko gledališče Celje 
Četrtek, 1. marca ob 19.30: Vaclav Havel: OBVESTILO. 

Abonma četrtek in izven. 
Petek, 2. marca ob 19.30: Vaclav Havel: OBVESTILO. Pre-

miera. Premierski abonma in izven. 
Sobota, 3. marca ob 19.30: Vaclav Havel: OBVESTILO. 

Abonma sobota in izven. 
Ponedeljek, 5. marca ob 12.: Vaclav Havel: OBVESTILO. 

Abonma Pedagoški šolski center. 
Ob 19.30: Vaclav Havel: OBVESTILO. Abonma Žalec in 

izven. 
Torek, 6. marca ob 19.30: Vaclav Havel: OBVESTILO. 

Abonma torek in izven. 
Četrtek, 8. marca ob 19.30 Vaclav Havel: OBVESTILO. 

Abonma Tehniška šola in izven. 

Kulturni dom Šmarje 
V kulturnem domu v Šmarju bodo v sredo, 7. marca gosto-

vali člani gledališkega ansambla iz Celja. Predstavili bodo delo 
Miloša Mikelna Moralno politične kvalifikacije tovariša 
Gubca. Predstavi bosta ob 17. in 20. uri. 

$ ¥ l ž r » o n a d R a d e č a m i 
V osnovni šoli bodo v soboto, 3. in v nedeljo, 4. marca 

uprizorili komedijo Brani slava Nušiča Žalujoči ostali. S kome-
dijo se bodo predstavili člani dramske sekcije Kulturno pro-
svetnega društva Svibno. V soboto bo predstava ob 19. uri, v 
nedeljo pa ob 15.30 uri. 

Hotel Dobrava Zreče 
V sredo, 7. marca bo ob 20. uri v hotelu Dobrava Zabavni 

veseli program, ki ga bodo izvajali mariborski feltonisti: Mi-
lena Muhič, Anica Sivec, Janez Klasinc in Voja Soldatovič. 

V četrtek, 8. marca bo ob 20. uri v hotelu Dobrava v okviru 
praznovanja dneva žena večer najlepših opernih arij v duetu. 
Nastopili bodo operni solisti Milena Morača, Sonja Hočevar, 
Rajko Koritnik, Ladko Korošec, Milan Stante in Marčel Kosta-
ševski. 

V petek, 9. marca ob 20. uri pa bo plesna revija v hotelu 
Dobrava, ki jo bo izvedla plesna skupina Tine Rožanc iz Ljub-
ljane. 

V vseh večerih bo po končanem programu ples z ansamblom 
Veriga. 

Z d r a v i l i š č e D o b r n a 
V restavraciji hotela Dobrna bo danes zvečer ob pol devetih 

za goste zdravilišča družabni večer, na katerem bo za zabavo 
skrbel ansambel Cmok. 

V dvorani Zdraviliškega doma pa se bo v petek, torej jutri ob 
19.30 uri na samostojnem koncertu predstavilo kulturno umet-
niško društvo Kajuh iz Dobrne. Prisluhnili boste lahko mo-
škemu pevskemu zboru in si ogledali nastop folklorne sku-
pine. 

V nedeljo, 4. marca bodo v avli hotela Dobrna odprli razstavo 
ročnih del Marjane Rataj iz Šentjurja, odprta pa bo do 18. 
marca. 

K n j i ž n i c a E s f y a r d a K & r d g i f a C e l j e 
V študijskem oddelku knjižnice Edvarda Kardelja na Muzej-

skem trgu je odprta razstava z naslovom Literatura NOB. 
Ogledali si jo boste lahko do ponedeljka, 5. marca. 

Pokrajinski muzej Celje 
V Pokrajinskem muzeju v Celju je odprta razstava z naslo-

vom Zene na podobah celjskega muzeja, ki jo sestavlja izbor 
depiniranih zbirk v Pokrajinskem muzeju. 

Razstavni salon Rogaška Slatina 
V Razstavnem salonu bo jutri ob 19. uri odprtje razstave 

umetnostne zgodovinarke in slikarke Mire Mareš. Ob otvoritvi 
bo krajši kulturni program, v katerem bodo nastopili pevci 
moškega pevskega zbora Zdravilišča iz Rogaške Slatine. Raz-
stava bo odprta do 28. marca. 

Narodni dom Celje 
V veliki dvorani Narodnega doma v Celju bo v ponedeljek, 5. 

marca ob 19. uri Veseli večer ob dnevu žena, ki ga pripravljajo 
sekcije Centra za klubsko dejavnost iz Celja. 

Kulturni dom Vojnlk 
V kulturnem domu v Vojniku bo v soboto, 3. marca ob 19. uri 

koncert ansambla Francija Zemeta. 

Pionirski dom Cvetke Jerlnove Celje 
V Pionirskem domu Cvetke Jerinove je odprta razstava 

likovnih del učencev COS Fran Roš. Razstava bo odprta do 9. 
marca. 

Pustovanja 
V soboto, 3. marca bo ob 20. uri v domu krajanov v Zagradu 

tradicionalna pustna prireditev, na kateri bo igral ansambel 
Francija Pogladiča. 

V kulturnem domu Trnovlje bo tradicionalna pustna priredi-
tev z zabavnim programom v soboto, 3. marca ob 20. uri. Igral 
bo ansambel Flosarji. 

V hotelu Dobrna bo velika maškarada v soboto, 3. marca ob 
20. uri. Igral bo ansambel Venus. 

V nedeljo bo velika otroška maškarada s pustno povorko v 
restavraciji Zdraviliškega doma na Dobrni. Pričela se bo ob 
14.30. 

V hotelu Dobrava v Z reč ah bo v soboto, 3. marca ob 20. 
pustna prireditev, igral bo ansambel Veriga. Velika maškarada 
bo tudi v torek, 6. marca, gost večera bo pevec Miro Ungar. 

V Celju bo v torek, 6. marca s pričetkom ob 15. uri Pustni 
karneval po mestnih ulicah in z osrednjim programom na Trgu 
V. kongresa, pokop pusta pa bo v sredo, 7. marca ob 17. uri na 
Tomšičevem trgu. 

Kino Vojnlk 
V kinodvorani v Vojniku bodo predvajali v nedeljo, 4. marca 

ob 17. in 19.30 uri ameriško dramo Rocky II. 



Sreča ni podarjena, 
vsakdo si jo ustvari sam 
Invalidka Nadja Kacin Iz Calla zapolni vsakdan z dolom, glasbo In pesmimi 

Ko sem se odpravila k Nadji Kacin na obisk, sem bila pripravljena, 
da bom srečala zagrenjeno invalidko, priklenjeno na voziček, čudaki-
njo, ki si je okoli sebe ustvarila svoj svet in iz njega ne vidi ne na desno 
ne na levo. 

Srečala sem čisto drugačno bitje, nasmejano, delavno, osemindvaj-
setletno dekle, ki polno živi in se sooča z enakimi težavami, ki tarejo 
nas navadne državljane. Tegobe, ki izvirajo iz njene invalidnosti 
vzame kot same po sebi umevne, jih popopra s ščepcem humorja in se 
odpre... Življenje ji pomeni darilo, ki ga je vredno vzeti v roke, 
sprejeti takega kot je in ga olepšati z delom, glasbo, pesmijo. 

Rojena z napako 
Mati Rafaela Kacin je povi-

la Nadjo, zadnjo hčerkico, že 
s prirojeno srčno napako, za-
to jo je zdravnik napotil k 
specialistu za srce. Vse do 
prvega razreda je bila mala 
Nadja normalen otrok, ki je 
tekal naokoli, pravilno sho-
dil, govoril, le da se je Nadja 
velikokrat utrudila in ustni-
ce so ji modrele. 

Temeljit pregled je opravil 
doktor Košak, ko je bila Na-
djica v prvem razredu in 
ugotovil, da je potrebna nuj-
na operacija. Materi je dejal: 
»Ce hočete, da bo vaš otrok 
dočakal šestnajst let, ga mo-
ramo operirati.« Mati se ni 
dolgo obotavljala, podpisala 
je operacijo. Dolgotrajna je 
bila in še posledice je pusti-
la. Nastopila je zračna embo-
lija, ki je povzročila ohromi-
tev nog in leve roke. Nadjica 
je bila leto in pol v bolnišni-
ci, potem jo je mati dobila 
domov. Poleg treh otrok, ki 
so že bili doma, je morala 
skrbeti še za invalidko. Kako 
ji je bilo pri duši, vedo le ne-
me stene sobe, za katerimi je 
ostal njen jok in so na srečo 
ostale tihe. Kadar je bridkost 
preveč huda, jo želimo skriti. 
Kadar srce krvavi ostanejo 
ustnice neme. 

Mati Rafaela je bila trplje-
nja vajena, prekalila jo je 
zadnja vojna. Šest članov 
njene družine je bilo v parti-
zanih, ona sama tri leta, še 
prej pa enajst mesecev v za-
poru. Za svoje delo, ki ga je 
položila na oltar domovine, 
je bila odlikovana z medaljo 
za zasluge in z medaljo za 
hrabrost. 

Ko se je soočila z Nadjino 
usodo, je nabirala moči za 
naslednjo... 

Šolanje v Kamniku 
In vrnitev v Celje 

Hroma Nadja šolanja v Ce-
lju ni mogla nadaljevati, zato 
so jo dali v Kamnik, kjer v 
zavodu za invalidno mladino 
šolajo invalide. Tu je Nadja 
napravila štiri razrede 
osnovne šole, potem pa se je 
učila za krojačico in se v tem 
poklicu tudi izšolala. Zal ga 
opravljati ni mogla, ker ji le-
va roka ni služila. Danes 
spretno suče šivanko z de-
sno, ko izdeluje prtiče in ve-
like vezene garniture. A to je 
delo, ki ne rabi opore z levo 
roko, zato ga zlahka zmore in 
je v njem uspešna. 

V Celje se je Nadja vrnila 
leta 1971, istega leta ji je 
umrl tudi oče. Pred njo je bil 
širen svet praznine, mladi 
razcvetajoči popek je iskal 
prostor, da se razpne. Kam? 

Z bratom in sestrama so se 
stiskali v majhnem in nepri-
mernem stanovanju na Jože-
fovem hribu v Celju. Šele na 
intervencijo, ki je prišla iz 
kabineta maršala Tita, je 
družina dobila stanovanje v 
bloku ob Ljubljanski cesti, 
kjer Nadja še danes živi z 

mamo. Ostali otroci so sfrča-
li iz domačega gnezda, brat v 
Srbijo, dve sestri sta v Celju, 
stiki z domačimi pa so ostali. 

Nadjo sem našla v osmem 
nadstropju. Za njeno invali-
dnost je prevažanje z dviga-
lom kaj neprijetno, tudi vozi-
ček mora puščati spodaj. Po 
malem stanovanju, ki sestoji 
iz kuhinje in sobe, se Nadja 
giblje tako, da se oprijemlje z 
desno roko. Ne ustvarja vi-
deza invalidke, ker tega no-
če. To je dosegla z neomajno 
voljo in življenjskim optimi-
zmom, ki odseva z njenega 
obraza. Ves čas obiska se 
smeji. Smeh ni pritajen. 
Zdrav je kot dren, pomešan z 
zvedavostjo, nenehnimi 
vprašanji, le zakaj ji name-
njamo prostor v časopisu, 
ker tega ne zasluži. Ko se či-
sto odpre, ko mi dovoli, da 
pokukam v kamrico njenega 
srca, je smeh otožen, a še ve-
dno smeh.. . 

Glasba In pisma 
Mislim, da je Nadja najbolj 

zvesta poslušalka radia Ce-
lje. Zlasti se razume s kole-
gom Vedenikom, s katerim 
najraje pokramlja. Svet glas-
be je Nadji najljubši, preko 
njega se je povezala z mnogi-
mi pevci, slovenskimi in ju-
goslovanskimi. Z vsemi se 
dopisuje, oni pa ji pošiljajo 
slike in pesmi. Nadjin naj-
ljubši pevec je Džo Maračič-
Maki, veliko pa ima še dru-
gih simpatij. Ko je pisala 

Edvinu Fliserju ga ni bilo 
doma, zato ji je v njegovem 
imenu odgovorila fliserjeva 
mama in na pismo napisala, 
ker je izgubila Nadjin na-
slov: Invalid na vozičku, pro-
sim pismonošo, da jo poišče. 
In ker v Celju ni veliko tako 
podjetnih deklet, ki bi toliko 

pisale, zlasti pa ne invalidk, 
jo je poštar res našel in ji 
pismo izročil. Ne mislite, da 
se Nadja zadovolji samo s pi-
sanjem in poslušanjem plošč 
in kaset, katerih se je nabra-
lo res že veliko. Pogumno se 
s prijateljicami odpravi na 
koncerte zabavne glasbe in 
pobere podpise pevcev. Dve 
beležnici je že napolnila in 
mi jih ponosno pokazala. 

»Ker sem na vozičku ve-
dno v prvi vrsti, mi ne more-
jo uiti,« se nagajivo nasmeji. 

Strašansko rada ima tudi 
šport. Z vsem je na tekočem, 
najraje ima košarko, navija 

za Jugoplastiko, v rokometu 
je pravi ekspert, ljubi smu-
čarske skoke in smučarijo 
nasploh. V času olimpiade je 
skoraj ves čas presedela 
pred televizorjem, tako, da ji 
je zmanjkalo časa za dnevno 
časopisje, ki ga sicer prebere 
do zadnje vrstice. Spet je 
prvi na vrsti šport. 

Rada prebira tudi romane. 

Ljubezen Je sreča, Je 
tudi gorje 

Šivanje prtov, poslušanje 
glasbe, dopisovanje s pevci, 
branje, shajanje s prijatelji-
cami, ki jo tudi popeljejo na 
sprehod. To je Nadjin svet, 
ki ga v najintimnejših tre-
nutkih dopolni z lastnimi pe-
smimi. Poln zvezek jih je na-
brala, 157 jih je napisala do 
zdaj. Dovolila je, da poku-
kam tudi v njen notranji 

svet, ki ga sicer skrbno skri-
va za zadovoljnim obrazom. 
Privolila je, da jih nekaj ob-
javim. 

Pesmi mladega dekleta so 
to, pesmi, ki se ne razlikujejo 
od njenih sovrstnic, če izvza-
mem resnost, ki se zrcali v 
njih. Verz je včasih okoren, a 
kadar ima opraviti s čustvi, 
je gladko tekoč. 

Na papir prenešene misli 
so kakor zveneče kapljice 
vode, kakor trkljajoči biseri, 
kakor v zboru žvrgoleče pti-
ce, kakor da sliši jokati svoje 
srce. -

»Pesmi pišem, kadar ob-
čutim nekaj takšnega, kar ne 

morem povedati. Oh, saj to 
niso pesmi, le verzi so...« 

Dobri, neobrušeni verzi! 
In za hipec resen obraz, po-
tem pa sonce, uokvirjeno v 
temne lase in bistre oči. 

Ves čas pogovora z Nadjo 
in njeno mamo gostoli ka-
narček, ki prepeva tako kot 
bi pelo deset Andersenovih 
slavcev. 

Vse do zdaj je obilno dopi-
sovanje s pevci in prijatelji-
cami ter pisanje svojih ver-
zov Nadja opravljala lastno-
ročno. 

Z varčevanjem ji je prav-
kar uspelo kupiti pisalri 
stroj in pravi, da ji pisanje 
nanj gre že dobro od rok. Pi-
še seveda samo z desno roko, 
zato pa je s to bolj spretna. 
Tako, kot pri vseh drugih 
stvareh. 

S pomočjo tajnice v kra-
jevni skupnosti Savinja se 
bori za očetovo pokojnino, ki 
ne bo velika, a bo stalna. Tu-
di zdaj ni bila čisto brez last-
nega denarja, dobivala je so-
cialno podporo, za katero je 
zelo hvaležna, a raje bi po-
kojnino, ker ji ta pripada. 

Njena mama skrbno obrne 
vsak dinar predno ga izda. 
Tudi njen mesečni dohodek 
ni velik. »Nekaj mora ostati 
za Nadjo, zato ima dva hra-
nilnika, večjega in manjšega. 
Iz manjšega jemlje zase, rada 
ji napravim s kakšno kuplje-
no ploščo, veselje. Drugi, 
večji je za čase, če bo ostala 
Nadja sama.« 

V maminih očeh se zale-
skečejo solze, Nadja se na-
smeji z nasmehom, polnim 
hrepenenja. 

ZDENKA STOPAR 
Foto: EDI MASNEC 

»Na cesti, ko sem v invalidskem vozičku in me 
pelje mama ali prijateljica, ne morem skriti, da sem 
invalidka. Nakupujem največ v Teju, predvsem plo-
šče, ker se je samo v to trgovino mogoče pripeljati. 
Tudi v kinu Metropol mi gredo na roko, ker me že 
poznajo. Drugje si ne morem ogledati filmov, ker ni 
»klanca«, po katerem bi se z vozičkom lahko pripe-
ljala. Zelo so uslužni tudi v hali Golovec, kamor 
zaidem na koncert, največ s prijateljicami. Kar poz-
najo me že, zelo zelo sem jim hvaležna. Sploh je na 
svetu toliko dobrih ljudi! Polni so razumevanja, ne 
samo usmiljenja. Tega ne maram. Ponižujoč je.« 

Nadja pri šivanju in v razgovoru z Izidoro 

Kamen 
Odhajam! 
In ti ne rečeš mi besede do, 
ne mahaš mi v slovo 
samo stojiš in gledaš. 

Vračam se. 
Ne mahaš mi v pozdrav 
ne rečeš mi besede tople 
samtp stojiš in gledaš. 

Postojte ljudje 
Postojte ljudje! 
Mar ne slišite krikov ranjen 
umira ljudje... 
To ni ptica, to sem jaz -
njegovo dekle. 

Usmilite se me 
ljudje, iztrgajte mi srce 
iz prsi, 
vrzite mu ga pred noge, 
ukažite mu, naj ga potepta. 

Sredi j 
se razi 
Stanko Kotnik skrb I 

Ko sva s Stankom Kotnik 
Nive, naju je objel oster m 
svet na Dobrovljah pa je 
hribčkih okrog doma borce 
bile kot v pravljici in prav 
Dobrovlje pogreznjene v gl< 
tudi pozimi. Človeka prešel 
Precej kilometrov cest je, I 
naokrog. Tudi cesta iz BraJ 
njem, tako da lahko šolski i 
in nazaj. 

Velik ljubitelj ptic 
Stanko Kotnik ima domai 

hrib. Od ceste do domačije 
kakšnih deset minut peš ho 
kakšnih petih minutah hoje 
doma prebudilo petje ptic. 
stopila v pravo pomlad. Bolj 
ževala domačiji, bolj je bilo 
vanje ptic. Ko pa sva prispel 
zagledal kakšnih deset utic 
ptic. V hišicah je bilo poli 
sončnic, na bližnjih drevesi 
loj. Stanko je velik ljubite! 
skrbi tudi sredi najhujše zin 

Hiša, kot je bila neke 
Ljudje z Dobrovelj pravijo 

njihovih domačij slišati ved) 
jega petja. Kot da so se vse f 
h Kotnikovi domačiji, ki je 
dobesedno propadla, potem 
ko odkupil in obnovil. Ne, 
kakršne si običajno predsta 
ko Kotnik iz Žalca je propa 
obnovil v slogu, kakršen je 
velja tako za zunanjost kot 1 
njost objekta. Ko sva vstopil, 
zal prostore: kuhinjo, hišo, 
mre. Najprej je seveda odpr 
v katerem so nekoč gospoda 
membne stvari. Tudi slivov 
ček domače se je sredi najh 

V sredini Nadja, v ozadju mama Rafaela in nečakinja Izidora, okoli Nadje še ostali njen svet 
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Pavlaka sta se naveličala sedenja ob peči 
Dffvet desetletij trdote, lepote In veselja življenja Je za Nežo In Vlncenca Sevška preveč 

Kako srečen je človek, menimo, če doča-
ka visoko starost. Zakonca Neža in Vin-
cenc Sevšek s Klanca nad Dobrno sta jo 
dočakala. Neža je že januarja dopolnila 91 
let, Vincenc jih bo julija. Ne le veliko let, 
tudi zakonskega življenja je veliko za nji-
ma. Poročila sta se stara 25 let davnega 
leta 1918. Trdega sta okusila veliko, a tudi 
veselega. Zdaj pa.. . »Boljše bi bilo, če bi 
že prej šla. Človek se naveliča pri peči 
sedeti,« sta soglasna. Sami spomini sta ji-
ma, v delu in življenju preizkušenima, pre-
malo. 

Kruha Je bilo zadosti za vse 
Bogastva Pavlaka, kot jima vsi pravijo, 

nista poznala. Zemlje je bilo malo, otrok 
pet. Kruha pa je bilo ob trdem delu zadosti 
za vse. »Dobro je, ko sva se vedno razume-
la,« pove Neža, ki na kmetiji živi od nekdaj 
in je bila vedno tisti trden temelj, ob kate-
rem je raslo življenje, kamor se je z dolgih 
poti vračal Vincenc. 

»Dobra gospodarja sva bila,« je ponosen 
Vincenc in trpek je njegov glas. Sedaj go-
spodarijo drugi, mladi. Težko je to gledati 
izza peči. Njemu je še težje, ker je že predol-
go priklenjen na opazovanje. Noge ga ne 
nesejo. »Siromak, že v prvi vojski je bil 
ranjen v noge, svoje je dobil še v ta drugi,« 
se smili ženi, ki je starost dočakala bolj čila. 
Zdravje ji še kar služi, le omotica, ta jo muči. 
Zdravila ne zaležejo dosti. »Ja, kaj boš, to je 
starost.« 

Od Sibirije do Westfall|e 
Obe vojni sta bili za Pavlaka hudi. V prvi 

je bil Vincenc ranjen na ruski fronti, v Kar-
patih. Osem mesecev je ranjen preživel v 
ujetništvu v Sibiriji, dokler ni bil zamenjan. 
Ze od takrat je stoodstoten invalid. Hudo je 
bilo tudi na Klancu, a še huje med drugo 
vojno. Kar naprej so prihajali Nemci in iska-

li partizane, ranjence. »A pri nas jih niso 
našli,« je ponosen najstarejši član Zveze 
borcev na Dobrni. Znali so jih dobro skriti. 

Ljudem je treba pomagati. Več je to vre-
dno kot denar. Ne, denar Pa vlakoma nikoli 
ni bil najvažnejši. Ko je hodil Vincenc po 
svetu, ga je zaneslo v rudnike v Westfahji. 
»Dobro sem zaslužil, pa mi ni pasalo. Težko 
delo je bilo, na Dobrni pa je veliko lepše. Ni 
vse denar.« 

Veseljak Je bil Vincenc 
Muzikant, takšen ta pravi, je Vincenc. Vse 

je znal igrati, še vnukinjo je priučil harmoni-
ke in violine. Najraje pa je imel harmoniko. 
Ze leta 1926 je pri Lubasu iz Celovca kupil 
harmoniko. Takrat je igral v kvintetu. »Ve-
seljak sem bil. Zdaj je vsega konec.« Ne le 
veseljak in muzikant, ki je igral po ohcetih, 
veslicah, za pusta, tudi mešetar je bil. Tak-
šen za vse, najbolj pa ženitve. »O, koliko 

sem skup spravil ženinov in nevest! Vedno 
sem vedel, katera h kateremu paše. Prišli so 
k meni, pa jo kdo rekel: »Tisto bi rad.« Pa 
sem rekel: Ne, tiste ne boš dobil, ni za tebe. 
Ono drugo imej.« Poslušali so me. Nobene-
mu ni bilo žal.« Da bi se pa spomnil, koliko 
jih je tako skup spravil, ne, tega se pa ne 
more. Preveč jih je bilo: »Sem bil pač tak 
mešetar.« 

MILENA B. POKLIC 

Tu, za pečjo, je prostor za spomine, za pogovore, za preostanek življenja. Toliko je bilo 
vsega, da se je težko sprijazniti. Izbirati ni mogoče. Od tod opazujeta življenje, ki vrvi 
mimo njiju, le tu so še drobne radosti. Tudi obisk iz krajevne skupnosti sta tu pričakala. 
Bolj kot darila sta bila vesela spremembe v vsakdanjiku, tega, da se ju ljudje še 
spomnijo in najdejo pot na Klanec. 

Trdi, nerodni so postali prsti, težka je har-
monika. Ko bi le hotela zaigrati kot vča-
sih. Volja starega muzikanta še zmore pre-
magati telo, ki je zatajilo, še se oglasijo 
nežni, včasih tako poskočni zvoki, ki se 
jim nobena peta ni znala upreti. Ne, vsa 
dolga leta od tistega devetnajsto štirinaj-
stega, ko se je harmoniko naučil igrati, 
morajo tudi naravo premagati. 

fneženih Dobrovelj 
a ptičje petje 
9 na Dotsrovljah 

i prispela na Dobrovi je in izstopila iz njegove 
vztrajnih snežink je naletavalo kljub mrazu, 
debelo snežno odejo, izpod katere so se na 
Ivo kazale tamkajšnje kmetije, smreke pa so 
ite s snegom. Človeku se je zazdelo, kot da so 
c. Pa vendarle ni tako. Življenje je tod polno 
li, kako dobro so zorane poti po Dobrovljah. 
d kmetije do kmetije, ki so raztresene daleč 
ma borcev je lepo zorana in posuta s kame-

jk dan brez večjih težav prevaža otroke v šolo 

legel kot le kaj. V kuhinji jepotem zakuril 
in že čez nekaj minut je postalo prijetno 
toplo. To je bila čisto posebna toplota, 
kakršne v dolini skorajda ne poznamo 
več. 

Pozimi dvakrat na teden na 
Dobrovlje 

Pozimi si Stane Kotnik vzame najmanj 
dvakrat na teden čas ter se odpravi na 
Dobrovlje, nasuje hrano pticam in se po-
tem spet vrne v dolino. Ce se slučajno 
zgodi, da nima časa, pa se odpelje do Bra-
slovč in hrano odda vozniku šolskega av-
tobusa, ta pa poskrbi za to, da hrana pride 
na pravo mesto. Za ptice porabi na teden 
najmanj deset kilogramov sončnic, k te-
mu pa je treba prišteti še orehe za veveri-
ce, loj in nenazadnje seno za srne, za kate-
re je v bližini domačije postavil dve krmil-
nici. Opazujem ga, ko trosi sončnice v 
ptičje krmilnice. Ptice pred Stankom ne 
beže. Tudi srne ne. 

Oddolžiti se |e treba za 
jutranje petje 

Zanimivo je bilo slišati odgovor, od kod 
Stanku toliko ljubezni do ptic. Pravi, da 
ga s svojim petjem razveseljujejo spomla-
di zgodaj zjutraj in poleti. Ob tem pozabi 
na vsakdanje stvari. Človek mora znati 

prisluhniti naravi. V njej mora odkrivati 
lepote, sicer se izgubi v vsakdanji tekmi s 
časom in v reševanju kdo ve kakšnih po-
trebnih problemov ah pa problemov, ki si 
jih ljudje ustvarjamo sami. Življenje z na-
ravo prinaša trenutke najlepše sprostitve. 
Stankov pravi dom je pravzaprav na Do-
brovljah. V čudovitem svetu in med pri-
jaznimi ter dobrimi ljudmi, ki ga imajo 
radi. Sodeluje tudi pri vseh akcijah v tem 
predelu. Tudi ko gradijo ceste jim prisko-
či na pomoč. Skratka, povezan je s temi 
ljudmi. Rad gre tudi v dorri borcev, kjer 
klepeče z domačini in s katerimi popije 
liter ali dva. Skratka, Stanko Kotnik je 
njihov človek. To ni človek, ki ima tu le 
vikend, drugo pa ga ne zanima. 

Za ravnotežje zna skrbeti 
narava sama 

Gledam ga, kako zavija loj, da daje v 
mrežice in potem obeša na drevje. Pove 
mi, da nekateri ptic ne znajo krmiti in s 
tem narede več škode kot koristi. Loj ah 
meso ne smeta biti slana. Tega ptice ne 
prenesejo. Prav tako pticam ne smemo 
krmiti svežega kruha. To sta dve osnovni 
zakonitosti. Vprašam ga, če je lovec, pa 
mi pove, da na to še nikdar ni pomislil. 
To, kar nekateri trdijo, češ da lovci skrbe 
za ravnotežje v naravi, je po njegovem 
samp izgovor. Narava zna sama poskrbeti 
za ravnotežje. 

V dolini sneg nI tako bel 
Ugasne ogenj v domači kmečki peči in 

se odpraviva spet v dolino. Poslavljava se 
od domačije, kjer je bil Franc Rozman-
Stane izvoljen za komandanta Štajerske-
ga bataljona. Pozdravlja naju ptičje petje. 
Vračava se v dolino, kjer sneg ni tako bel 
in kjer človeka spet popadajo druge misli 
in skrbi. 

JANEZ VEDENIK 
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prehrambeni izdelki - delikatesa: pestra izbira sirov 
posoda, kuhinjske potrebščine, čistilna in pralna 

sredstva - papirna galanterija 

Ernest Tiran 

Po obedu je bila množica že precej 
bolj redka. Tu in tam si še videl meše-
tarje, ki so skakali od prodajavca do 
kupca in od kupca nazaj k prodajavcu, 
jima nekaj šepetali na uho, pa še enkrat 
šli tipat živinče pod podbradkom in 
čez križ in za vamp in vime, trgali šop 
bankovcev kupcu iz rok in mahali z 
njim prodajavcu pred nosom, se pre-
dušali jima s silo vlekli roke vkup, po-
kali po njih, se po stokrat odmaknili in 
spet vrnili, - kakor so pač pravili za to 
kupčijo. Včasih so nazadnje le prišli 
vkup in si udarili v roke, ali pa ni bilo 
nič in je gnal kmet živinče raje nazaj 
domov kot bi ga dal v brezcenje. 

Kaj tista obvezana babnica v koče-
majki stika vsepovsod? Cekar ima še 
vedno prazen! KovaČkov Tonček je 
stopil za njo, pa ga je menda opazila ali 
kaj, naenkrat je ni bilo nikjer več, ka-
kor da se je v zemljo vrdrla. 

V gostilni je šumelo kakor v panju. 
Pili so likof, stari znanci so se znašli in 
si vedeli povedati toliko vsega tega. 
Pogovor med prijatelji je kakor kruh. 

Razpoloženje je polagoma rastlo. Ka-

zalci na uro so se premikali naprej, 
neopazno, nezadržano. 

Tonček je že nameraval proti domu, 
nič čudnega, bil je že od zgodnjega ju-
tra na nogah. Četrt vina bi se mu zdajle 
prileglo. In zaslužil si ga je tudi. Samo 
da je dan srečno minil. Vse je bilo v 
redu. Stopil je v gostilno prav naspod-
njem koncu trga, se usedel k prvi mizi, 
kjer je bilo kaj prostora. Stari Fendrih 
iz Rifnika mu je ponudil piti. Tonček je 
nazdravil, dvignil kupico, jo nastavil k 
ustom in pri tem slučajno pogledal 
proti vratom. Spet tista ženska s praz-
nim cekarjem! Tu nekaj prav gotovo ni 
v redu! Prav tihotapila se je ven, opazil 
je njen pogled, nekaj mu ni ugajalo v 
njem. Odpilje pol kozarca, še dotočil in 
rekel: 

»Pridem hitro nazaj!« 

Pa ga ni bilo nikoli več. 

Stopil je za žensko, ta je hitela, bila že 
dvajset metrov pred njim. Ozirala seje 
in ga je seveda videla, pa je začela sto-
pati še hitreje. 

Tonček s svojo bolečo nogo ni mogel 

tako naglo, vendar jo je kar dobro pobi-
ral. - Vraga! Saj to sploh ni ženska! 

»Hej, ti! Stoj!« 

Ženska je bila zdaj že na travniku in 
se je spustila skoraj v tek. 

Tonček pa za njo! Bila je naenkrat 
prava dirka. Ženski se je opletalo krilo 
med noge in ni mogla več teči, - Ton-
ček je bil že tesno za njo! Dohitel jo je, 
ji potegnil ruto z glave in jo - spoznal! 

O vraga! Saj ti si pa - Guzaj! Zdaj te 
imam, ti tat prekleti!« 

Guzaj se je otresel napadavca in si-
knil med zobmi: 

»Nimaš me še! Pusti me pri miru, ti 
pravim, drugače ti bo žal!« 

Tonček ni bil strahopetec, in močan 
je bil tudi. Pograbil je Guzaja z eno 
roko spredaj, z drugo za ovratnik, ta 
trenutek pa je Guzaj segel v cekar po 
pištolo in ga ustrelil v prša! 

Nekdo iz hiše je slišal kričanje in 
strel in poklical ljudi. Naenkrat jih je 
bilo polno okrog ranjenca, Ženska se je 

pa v divjem begu pognala v hosto in 
izginila v goščavi. 

»Guzaj... Gu-zaj me je... V babo je 
bil preoblečen...« 

Samo to je še povedal in izdihnil v 
mlaki krvi. Krogla iz pištole mu je raz-
trgala pljuča in žile. 

Strašna novica se je kakor ogenj na-
glo razširila po trgu. Guzaj ne več samo 
tat, temveč tudi morivec! 

In odslej so matere strašile svoje 
otroke, če jih niso hoteli hitro ubogati: 

»Čakaj, bo Guzaj prišel po tebe, če ne 
boš priden!« 

• 

Tončkovo truplo so prinesli v mr-
tvašnico na Botričnici, kjer je čakalo 
na raztelesenje in sodnijski zapisnik. 

Šolarji so tisti dan po končanem pou-
ku namesto domov leteli k Botričnici. 
Marija Čretnik, pozneje poročena Kro-
flič, takrat dvanajst let stara, se mi je še 
čez dolga leta potožila, da se dalo čisto 
nič videti, ker je bilo toliko pajčevin na 
edinem oknu mrtvašnice. 

Tisti, ki imate te stvari čez, poskrbite 
vendar, da bodo okna na javnih po-
slopjih čista in snažna, naj otroci vidijo 
in si zapomnijo in vtisnejo v spomin, 
kam pripelje razbojništvo. 

Dr. Ipavic pa je moral za svoja drva 
dobiti nekje drugega Žagarja. In mu 
seveda še enkrat plačati, od uboge vdo-
ve vendar ni mogel terjati denarja na-
zaj. 



a pohodu 
ysako leto se mladi udeležuje-
pohoda borcev XIV. divizije 
štajerskem. Letos smo se tudi 

jg učenci iz naše šole udeležili 
,a pohoda. Razlog za to je bil 
gdvsem v tem, da smo želeli 
pznati vsaj delček naše heroj-
e zgodovine. Vsi polni moči 
^ se odpravili na, s krvjo parti-
p0v prepojeno, pot. Iz Šmarja 
j Jelšah smo se odpeljali proti 
.gorskim Se lam, kjer smo se 
Lfliirali v vode in čete. Od tam 
.0 nato odšli v Sedlarjevo, kjer 
pred štiridesetimi leti XIV. di-
pja prekoračila Sotlo. Tam 
po imeli krajšo proslavo, po 
glici pa smo se odpravili na se-
piiurni marš proti Šentvidu pri 
toiini. Med potjo smo se šalili, 
tji, pili čaj in tako premagovali 
pujenost, ki je zadnje ure že na-1 
ppila. Da na tej poti nisem oma-
u se moram zahvaliti pred-
am svoji zvesti palici, na kate-
, sem se v najtežnjh trenutkih 
Lral. Vsi utrujeni smo končno 
(prišli na cilj in takoj polegli. Po 
Uerji so prebivalci Šentvida 
Kpravili proslavo, posvečeno 
jlturnemu prazniku in XIV. di-
Oji. Po programu smo zaspali v 
>kdanji šoli, kjer so bile poste-
. in odeje. Drugi dan smo raz-
avljali puške, streljali, metali 
ombe, tekmovali v orientaciji in 
odobno. Naš vod je bil med naj-
jljšimi. Po kosilu smo imeli po-
tek in se odpravili na marš. V 
ranajstih urah smo prehodili 
ohor in Lisco ter z ogromnimi 
epori prišli v Henino, kjer smo 
jespali. Naslednji dan smo stali 
zboru s »težkimi« nogami. Nato 
mo odšli v Gračnico, kjer smo 
rapor predali drugi etapi, se po-
lonili spominu padlih borcev 
IV. divizije in odšli domov. Bi-
i je težko, saj smo prehodili več 
ot 100 kilometrov, toda lepo. 
si trije z naše šole bomo na ta 
jhod najbrž prišli tudi nasled-
a leta. 

TONČEK KREGAR, 8.b 
OS Edvard Kardelj 

ROGATEC 

ričakovanje 
omladl 
Komaj že čakam, da bo prišla 
>mlad. Trava bo ozelenela in 
"evje bo zacvetelo. Po pusti in 
rzli zimi bo pomlad vsakomur 
Seč, tudi če je ne mara. Lahko 
orno nabirali zvončke, žafrane 
i trobentice. Odšel bom k stari 
lami in lahko bom vodil ovčke 
i krave na pašo. Lahko bom 
takal in ležal na zeleni travi. Tu-
i topleje bo postalo. Pri telovad-
i bomo lahko igrali nogomet na 
Jišču. 
Ko se bo sneg popolnoma od-
iti, bomo organizirali očiščeval-
e akcije, da bo okolje lepo. Vsi 
i nestrpno čakamo konec zime. 

ALEN IVANKOVIC, 6.b 
OS Fran Roš 

CELJE 

určkova torba 
Naj se vam predstavim. Bila 

Jurčkova torba. Na kratko 
am bom opisala življenjsko pot. 
Vsa bleščeča sem bila v izložbi 
a polici, ko je prišel mimo Jur-

s svojo mamo. Komaj me je 
gledal, je že začel tečnariti: 
toama, to torbo hočem in nobe-
e druge.« Hitro sta odšla v trgo-
"»o in me kupila. Jurček me je 
aPolnil s šolskimi potrebščina-

Do zime je z mano lepo rav-
Ko pa je zapadel sneg, je po-

toil, da sem njegova najlepša 
>rba. Se momisliti ne srnem, ka-
0 ie delal z mano! Sedel je name 
l se peljal po hribu navzdol. Ka-
5,1 je snežilo, se je sam skrival 

dežnikom, name pa so lahko 
adale mrzle snežinke. Nič ču-
riega, da sem se prehladila. Ve-

ko sem zakašljala, sem se 
Jurček me je zmerjal: 

ti pa je? Kaj bo s tabo, saj 
isi več za nobeno rabo!« Zima je 
^asi minila in v deželo je prišla 
0t*ilad, a Jurčkovo ravnanje do 
Jerie se ni spremenilo. Med pot-
1 domov me je večkrat vrgel v 
^ n o grmovje, ali pa kar ob 
^ o , sam pa je veselo stekel po 
^točem travniku. Ob koncu 

šolskega leta, ko je dobil spriče-
valo, je ponosno izjavil: »Hočem 
novo torbo!« 

Obupano sem pomislila: »Kaj 
bo z mano?« 

A že sem začutila Jurčkovo ro-
ko, ki me je prijela in odnesla na 
podstrešje. Vrgel me je v temen 
kot. Sedaj ležim tukaj vsa prašna 
in ovita v pajčevino. Po meni se 
sprehajajo dolgonogi pajki. 

Želim si, da me Jurček ne bi 
nikoli kupil. Raje bi stala v izlož-
bi, ali pa bi bila last kakega dru-
gega učenca, ki bi bil name pono-
sen, ja2 pa bi mu zvesto služila 
kot najboljša in najlepša torba. 

ESTERA ŠTANTE, 3. a 
OS bratov Dobrotinšek 

VOJNIK 

Prt zdravniku 
Ko sem bila pri zdravniku, so 

me odpeljali na operacijo za 
prste in tumor. Ko sem bila z 
operacijo gotova, so me odpeljali 
v sobo. Ko sem bila v bolnišnici, 
sem lahko hodila k stari mami, 
ker je bila tudi ona v bolnišnici. 
Enkrat je prišla na obisk moja 
mama in mi prinesla knjigo. Ko 
je mama odšla, sem bila žalostna. 

Ko sem bila zdrava, me je 
zdravnica spustila domov. 

DRAGICA KOLAR, 2.r 
OS KOMPOLE 

Smučamo 
Nekega dne sem se z Mihelo 

smučala. Vprašala sem mamico, 
če lahko grem smučat na žičnico. 
Dovolila je in z Mihelo sva odhi-
teli k žičnici. Vprašali sva, če mo-
rava kaj plačati, a so odgovorili, 
da ne. Hitro sva poprijeli za drog 
in že sva se peljali. Ko pa sva bili 
že na sredi, sva se začeli smejati. 
Naenkrat sem padla, nato pa Mi-
hela na mene. Smejali sva se in 
malo, da se nisva metali po sne-
gu. Prispeli sva do vrha in se spu-
stili, Mihela nato jaz. Dolgo sva 
se smučali, a ko se je delal mrak, 
sem odšla domov. Doma me je 
bolelo vse, od žičnice. 

Bila sem pa zelo vesela, ker 
sem se vozila z žičnico. 

POLONA SKOFLEK, 3.r 
OŠ FRANKOLOVO 

Koline 
Koline so domači praznik. Na 

kolinah se zberejo vsi sorodniki. 
Običaj je, da jim gospodinja na-
toči šilček žganja, če pa koga le 
preveč zebe, mu natoči tudi dva 
ali tri. 

Ko se ogrejejo, gredo v hlev po 
svinjo. Najmlajši član ima nalo-
go, da odpre vrata hleva in spodi 
svinjo ven. Drugi se umaknejo, 
in ko pride na primerno mesto za 
klanje, jo primejo. Zgodi se tudi, 
da se spotaknejo eden ob druge-
ga in svinja uide. Preteče kar ne-
kaj časa, preden se svinja utrudi 
in počaka. Ko jo končno primejo, 
jo zakoljejo. V arnico dajo smolo, 
potem vročo vodo in nazadnje 
zaklano svinjo. Ko jo odrgnejo, jo 
vzamejo ven in jo dajo na poseb-
no mizo. Potem mesar svinjo raz-
kosa. Kmalu je malica. Otroci pa-
zijo na meso, da se ne bi prišel 
pogostit kakšen mucek ali psi-
ček. Po malici gredo pomočniki 
oprat čreva. Mesar obreže meso 
tam, kjer je preveč masti. Potem 
je kosilo. Na mizi je zelje, krom-
pir in jetra. Po kosilu pripravijo 
maso za krvavice in pečenice. 
Najprej naredijo krvavice in po-
tem pečenice. Ko je prva pečeni-
ca narejena, jo nesejo najblišje-
mu kmetu, ki ima tudi koline kot 
vzorec, kakšne pečenice naj na-
redi. 

Cas je za večerjo, vse je veselo. 
Domači poskrbijo tudi za muzi-
kanta, tako da se rajanje zavleče 
precej čez polnoč. 

Tako je na kolinah. Ce ne verja-
mete, poskusite! 

METKA JESENICNIK, 8. r 
OS 3. bataljona VDV 

VITANJE 

PtICJa hišica 
V šoli nam je tovarišica rekla, 

da bi lahko naredili ptičje hišice. 
Ko sem prišel domov, sem to po-
vedal atu. Takoj je šel iskat les. 
Ko ga je našel, ga je prinesel v 
hišo. Z njega je obrisal sneg. Raz-
žagai ga je na veliko kosov. Nato 
je začel te kose zbijati. Za to delo 
sva porabila celo popoldne. Ko je 
bila hišica gotova, je bila zelo le-
pa. Drugi dan sem jo odnesel v 
šolo. Zjutraj sem jo postavil v šo-
li pred smreko. Vanjo smo dali 

Ptice so lačne, narisala BRIGITA JEROV-
ŠEK, 2. r., STRANICE 

hrano. Takoj so prileteli ptički. 
Tudi drugi so prinesli ptičje hiši-
ce. Bilo je zelo veliko ptičkov. 

JANI BRECKO, 4.r 
OS Tončke Ceč 

Na Tlsle LESICNO 

Zjutraj smo se zbrali na želez-
niški postaji. Z vlakom smo se 
odpeljali do Litije. Pred spome-
nikom NOB je bil start. Potem 
smo začeli hoditi. Pot se je zelo 
vlekla. Ko smo prišli do nekih 
hiš, smo zvedeli, da je tam šele 
polovica poti. Tam smo pomali-
cali in hitro nadaljevali pot, ker 
nas je zeblo. Hodili smo nekaj 
časa in prišli do okrepčevalnice s 
čajem. Tam so nam povedali, da 
ni več daleč. Res smo hitro pri-
speli do Pustovega mlina. Tam 
smo dobili žige. Cilj je bil v Veli-
ki Kostrivnici. Pot se nam potem 
ni zdela tako dolga, ker smo se 
pogovarjali in zabavali. Ko smo 
prišli na cilj, smo dobili izkaznice 
in bronaste značke za prvi po-
hod. 

Pohod mi je bil zelo všeč, ker je 
bil moj prvi daljši zimski pohod. 

DEJAN PURNAT 
OŠ Primoža Trubarja 

LAŠKO 

T R G U J E M O 

VARČEVAT7 BI" MORMl 
VSI LJUDJE. 0 T P 0 C / 

VARČUJEMO TAKO,DA RAZ/NO 
NA OBLEKO. U6A$AN0 LUČI 
IN ZAPIRAMO VODOVODNE 
PIPE. HRANE NE SMEMO ME-
TATI V ShETl-

ZBIRAM ODPADNI PA-
PIR i 

MAJA R0JŠEK , l A 

PRVA OSNOVNA ŠOLA 

C E L J E 

Srečanje pobratenih šol 
Naša šola je vključena v kolo osmih pobratenih šol »Od 

Triglava do Djevdjelije«. Kolo sestavljajo iz vsake repu-
blike in iz vsake pokrajine po ena šola. Geslo sodelovanja 
je: »Večno naj trajata bratstvo in enotnost. Varujmo ju 
kakor zenico svojega očesa!« 

Letos, 14 januarja, je proslavila OS Branka Miljkoviča v 
Nišu dan šole, petdesetletnico rojstva srbskega pesnika, 
po katerem ima ime. 

Prejeli smo vabilo, da naj se udeležimo svečanosti. 
Izbrali so mene in predsednico pionirskega odreda. S se-
boj sem vzel diatoriično harmoniko. 

V petek zjutraj smo se z avtobusom odpeljali v Zagreb, 
od tam pa smo pot nadaljevali z vlakom. Potovali smo s 
predstavniki šole Maršal Tito iz Kumrovca. Pot je bila 
dolga. Med potjo sem igral na narmoniko. 

Ob pol devetih zvečer smo prispeli v Niš. Na postaji so 
nas pričakali učitelji iz Niša. Odpeljali so nas v šolo, kjer so 
nas čakali gostitelji. Mojemu gostitelju je bilo ime Goran. 
Odšla sva proti njegovemu domu. Stanuje v štirinadstrop-
nem bloku. Njegovi starši so me lepo sprejeli. Po dobri 
večerji sem takoj legel in trdno zaspal. 

Drugo jutro me je Goran zbudil. Napotila sva se proti 
šoli. Pred šolo je bilo zbranih veliko ljudi. Po pionirskem 
pozdravu in kratkem kulturnem programu so odkrili spo-
menik Branka Miljakoviča. 

Ob pol dvanajstih smo se zbrali v Narodnem pozorištu, 
kjer je bil lep in bogat kulturni program. Nastopile so 
srbske folklorne, skupine. Predstavile so se tudi republike 
in pokrajini. Slovenijo sem zastopal jaz. Zaigral sem ven-
ček narodnih pesmi in partizansko pesem Hej, brigade. 
Gledalci so me spremljali s ploskanjem. Ko sem končal, so 
mi navdušeno zaploskali. 

Po proslavi sem odšel h Goranovi babici. Ded naju je 
zvečer peljal domov. Pogovarjali smo se, gledali televizijo 
in zapel sem še nekaj slovenskih pesmi. 

Legel sem okrog desetih. Kmalu so me zbudili. Bil sem 
zaspan. Toda morali smo se posloviti. Slovo je bilo kratko 
in 'prisrčno. Z Goranom sva si izmenjala naslove. 

TONCI VRENKO, 7. r 
COS Marija Broz, BISTRICA OB SOTLI 

Pionirji fotografiralo 
Na naše uredništvo smo dobili nekaj vpra-

šanj v zvezi z akcijo za najboljšo fotografijo, ki 
teče na tej strani. Sprašujete, če lahko v njej 
sodelujejo tudi tisti, ki ne obiskujejo več 
osnovne šole, če lahko sodelujejo tudi posa-
mezniki, ki ne obiskujejo foto krožka na šoli 
itd. Na kratko odgovarjamo, da je akcija name-
njena izključno pionirjem, tudi posamezni-
kom. Za vse ostalo pa imamo na zadnji strani 
rezerviran prostor za fotografijo tedna, kjer 
izberemo res najboljše fotografije in jih tudi 
honoriramo več kot ostale. Izkoriščam torej 
priliko, da vse fotoamaterje in fotografe (ki 
niso več pionirji), povabim k sodelovanju v 
rubriko Fotografija za ta teden. 

Največ fotografij za nagradno akcijo Pionirji 

fotografirajo nam je doslej poslal Tem Ortl iz 
7.c razreda osnovne šole Primoža Trubarja v 
Laškem. Poleg serije fotografij o živalih se je 
lotil tudi nekaterih zahtevnejših oblik fotogra-
firanja, kot je na primer slikanje iz televizije, 
slikanje s samosprožilcem itd. Izbrali smo po-
snetek avtoportreta, ki ga je napravil s samo-
sprožilcem in bliskavico. Težko je napraviti tak 
posnetek samega sebe, še posebno v Tenije-
vem primeru, ko je napravil maksimalen izrez, 
takšen kot mora biti. Predvsem je težko na 
krajše razdelje pravilno izostriti. Pomagamo si 
s stativom, saj si le tako lahko približno nasta-
vimo fotoaparat za slikanje. Morda bi si moral 
Teni izbrati 16 drugačno ozadje in se nekoliko 
oddaljiti od sten, ki ob slikanju z bliskavico 
naredijo močne sence (glej steklenico). Teni 
dobi kupon Fotolika. 

Urednik fotografije 

Atka in prijatelji so naredili šest velikih snežakov. Toda 
samo dva sta narejena enako. Katera dva? 

Odgovor napiši na DOPISNICO in jo pošlji na NOVI 
TEDNIK, Trg V. kongresa 3 a, 63000 CELJE do torka, 6. 
marca. Lepa in praktična nagrada AERA že čaka v našem 
uredništvu. 

V prejšnji številki ste morali ugotoviti, da je Atka navi-
jala za smučarko MATEJO SVET. Nagrado pa bo dobila: 
Melita Pinter, Jelce 20, 63263 Gorica pri Slivnici. 



I. B zvezna liga. Se je Libeli ustavilo, ima premalo 
igralcev ali tisti, ki so, ne trenirajo? To so ključna 
vprašanja po zadnjih neuspehih celjskih košarkarjev. 
Po lanskem uspehu v II. zvezni ligi so imeli velike 
načrte. Celo javno je bilo govora o uvrstitvi v I. zvezno 
ligo. Zdaj, tik pred koncem, pa se namesto za vrh 
borijo proti izpadu. Na tujem ne zmagujejo več, izgub-
ljajo pa celo doma ali dosegajo tesne zmage. Tako je 
bilo tudi v 20. kolu, ko so s košem Tovornika dobese-
dno v zadnji sekundi ugnali zadnjeuvrščeno ekipo 
Prvi Partizan 89 : 87 (47 : 40). Na lestvici so sedmi, v 
prihodnjem kolu pa gostujejo na Rijeki proti Kvar-
nerju, ki je z dvema točkama več na 4. mestu. Eno je 
jasno: veliki načrti so se razblinili. Prihodnje leto pa bo 
treba okrepiti igralske vrste, da bodo ti sposobni nositi 
težavno breme skozi vso dolgo in utrujajoče sezono. 
Pa še nekaj: prihodnja sezona bo še težja od letošnje, 
saj se bo vrnila Olimpija. 2e zdaj obstoja bojazen, da v 
iskanju primata v slovenskem prostoru ne bosta obe 
ekipi izgubili preveč energije. Iskreno želimo, da do 
tega ne bi prišlo in da se letošnja dobro začeta sezona s 
slabim koncem, ki buri živce, ne bi več ponovila. 

H. zvezna liga ženske: nasprotno je s košarkaricami 
Rogaške, ki so po osvojitvi naslova republiškega na-
slova brez izkušenj zaigrale v višjem rangu in to 
nadvse ter proti vsem pričakovanjem uspešno. Tudi v 
tem koli so zmagale in to na gostovanju v Slavonskem 
Brodu, kjer so premagale Rade Končar 79 : 75 (32 : 30). 
Najboljši strelki sta bili Pešičeva 36 in Virantova 22. 
Uspešne so bile zlasti v končnici tekme. Na lestvici so 
odlične tretje s 16 točkami, v 15. kolu pa bodo v soboto, 
3. marca ob 18. uri v telovadnici v Šmarju igrale proti 
vodilni in še nepremagani ljubljanski Ježici. 

Republiška liga moški: Comet iz Slov. Konjic je po 
trinajstih zmagah doživel prvi poraz v Sežani proti 
Kraškemu zidarju 70 : 66. Kljub temu še vodi, v pri-
hodnjem kolu pa bo igral doma proti zadnjeuvršče-
nemu AET iz Tolmina. Kovinar je srečanje preložil, 
sicer pa bo igral z Litijo. 

Republiška liga ženske: dve ekipi, dva poraza in to 
oba na domačem igrišču. Comet proti Cimosu 64 : 66 
in Metka proti Pomurju 47 : 51. Metka je peta, Comet 
zadnji. 12. kolo: Kladivar - COMET in Mengeš -
METKA. 

TV 

Prvi nastop na apsolutnem prvenstvu in skupaj kar pet 
medalj Nataša (levo) in Saša Lavrič 

Foto: TONE TAVČAR 

Plavalcem Neptuna 9 medalj 
V bazenu Golovca je bilo absolutno republiško prven-

stvo v plavanju, kjer so lep uspeh dosegli tudi predstav-
niki Neptuna, saj so osvojili devet medalj. Saša Lavrič je 
bila najboljša, saj je v štirih nastopih osvojila dve srebrni in 
eno bronasto medaljo, enkrat pa je bila četrta. Sestra Nataša 
Lavrič je bila po enkrat druga in tretja, dve medalji pa je 
osvojila tudi Mateja Cvirn v delfinu na 100 in 200 metrov. 
Med plavalci je bil Matjaž Stopinšek tretji na 100 m prsno in 
četrti na 200 m prsno, Dejan Tešovič pa je osvojil tretje 
mesto na 200 m prsno in bil šesti na 1500 m kravi. Odlični so 
še bili Grega Jurak, Polona Kočevar, Tanja Drezgič in Aleš 
Jaraševič. 

JK 

Memorlal Janeza 
Kokaija 

Tudi letos so pri HDK Cinkarna pri-
pravili memoriaino tekmo v spomin 
na preminulega nekdanjega odličnega 
hokejista Janeza Kokaija. Srečali sta 
se pionirski ekipi Cinkarne in Trigla-
va iz Kranja. Zmagali so domačini 
10 : 0. Strelci Rojšek 6, Majhenič 2 ter 
Krobat in Unučec. 

Ob tem pa je treba zapisati, da bi prav 

memorialna srečanja morali pripravljati 
z več okusa in prizadevnosti, ne pa »z 
levo« roko. Tudi izgovor, da je članska 
ekipa prenehala trenirati, ni prepričljiv. 
Morda bi kazalo spregovoriti, kaj želimo 
z memorialnimi srečanji in se potem 
sprejetih pravil držati predvsem zaradi 
spoštovanja do tistih, ki se jih na takšen 
ali drugačen način spominjamo. »Jane-
zov memorial« je bil pred leti kvaliteten, 
zdaj pa vodeni. Ostaja občutek, da so 
tekmo pripravili, ker so jo morali. 

TV 

Lepi uspehi atletov 
Kladivarja 

V zadnjih dneh je bilo re-
publiško prvenstvo v krosu 
in dve dvoranski republiški 
prvenstvi, kjer so nekaj le-
pih uspehov dosegli celjski 
atleti ter tako dokazali, da 
se dobro pripravljajo na no-
vo sezono. 

Kros je bil v Ljubljani, 
ekipno pa je zmagal Kladi-
var, medtem ko so Velenjča-
ni osvojili četrto mesto. Med 
posamezniki so iz Celja sla-
vili Rozman med člani na 10 
km, Guzej med mlajšimi čla-
ni na 7 km, Krajnc med mlaj-
šimi mladinci na 3 km, Mi-
hovljanec med mlajšimi mla-
dinkami na 1,5 km in Kavčič 
med pionirkami na 1 km. Od 
Velenjčana je zmagal Suha-
dolnik med pionirji na 1,5 
km. 

V dvorani Kladivarja v Ce-
lju je nastopilo 140 atletov iz 
15 kolektivov. Ekipno so 
zmagali Celjani, Velenjčani 
pa so bili tretji. Med posa-
mezniki so osvojili šest zla-

tih medalj, od tega tri Sin 
nič (60 m, daljava, troske 
po eno pa Hren med st. m 
dinkami na 60 m ovire, C 
ljeva pri članicah v dalja 
in Potočar med st. mladij 
v troskoku. Medalje pa so 
osvojili Martinšek, Božiči) 
Kralj, Karesteš, Sorčan, j 
bič, Zupane, Kopitar, P0 
čar in Jesenek. 

Velenjčani so osvojili 
zlate medalje - Milnar pri t 
mladincih v troskoku, §t 
ner pri ml. mladincih v dal 
vo in Kranj c pri članih na 
m ovire. 

Atleti so nastopili tudi 
dvoranskem prvenstvu 
Ljubljani, kjer je pri člani] 
skoku s palico zma| 
Kranj c Kladivar Celje. 

Dva poraza v 
Mariboru 

V nadaljevanju reput 
ške lige v kegljanju sta n 
ška in ženska ekipa Celja 
gubili srečanje s Konstn 
torjem v Mariboru. Moi 
za kar 360 kegljev (nastoj 
so brez poškodovanega I 
čiča in bolnega Tomažii 
ženske pa za 114. Moški 
na četrtem, ženske na di 
gem mestu. V prihodnji 
kolu bodo moški nastopil 
Ljubljani proti Tekstil S 
vanu, ženske pa v Kamni 
V Mariboru sta bila naj bol 
Danilo Sivka 912 in Ves 
Krajnc 421 podrtih keglje 

Regionalna liga za 
ženske v kegljanju 

V ligi, ki se je pravkar začela, 
sodelujejo LIK Savinja, Aero, 
Obnova, Hmezad, Libela, Obrt-
nik Mozirje, Partizan Šentjur in 
Cinkarna. V 1. kolu je Aero pre-
magal Partizan Šentjur 
2317:2302. Aero: Zimšek 409, Pe-
tak 400, Podbrežnik 400, Špilar 
390, M. Šeško 359, Hudournik 
359, Partizan Šentjur: S.Robič 
410, M. Robič 405, Krofi 389, Bra-
čun 381, Vrečko 366 in Mrovlje 
351 podrtih kegljev. ZDENKA 

ZIMSEK 

Sahlstl Vrbja 
premagali Vinsko 
goro 

V prijateljskem dvoboju so 
šahisti Partizana Vrbje doma 
premagali šahiste Vinske gore 
18,5:17,5. Za Vrbje so nastopili 
Jože Grobelnik, Jože Štravs, Jo-
že Glušič, Andrej Pšenič, Nanč 
Skoberne in Rok Ferme. 

Naslednji hitropotezni turnir 
bodo pripravili v nedeljo, 4. mar-
ca za posameznike v počastitev 
Dneva žena. 

JOŽE GROBELNIK 

Memorlal Rudija 
Planinska v Ubojah 

Partizan Liboje je na smuči-
ščih v Libojah pripravil i. me-
moriaino tekmovanje v spomin 
na lani tragično preminulega 
domačina Rudija Planin&ka, ki 
je umrl med sodelovanjem na 
smučarskem teku v Logarski 
dolini. Na krožni progi dolgi 
2500 m se je pomerilo 24 tekmo-
valcev. Rezultati: veterani nad 
45 km 5 km Lenko Cilenšek Na-
ma Žalec, Alojz Zeme in Anton 
Uplaznik oba Partizan Liboje, 
veteranke 5 km Pavla Lebič 
W U Anica Cernejeva Celje, pio-
nirji 2,5 km Sergej Kalafatič Gri-
že, Andrej Zeme Partizan Liboje, 
Sebastjan Ramšak Celje, mladin-
ci 10 km Vinko Zupane Dobriša 
vas, Uroš Feldin in Bogdan Ze-
leznik Partizan Liboje, Darko 
Kuder Avto Celje, članice 5 km 
Marija Urankar Partizan Tabor 
in člani 10 km Jelko Krajnc Nivo 
Celje, Janko Potočnik Zabukovi-

ca, Franc Ramšak Ingrad Celje 
itd. V memorialni disciplini je 
zmagal Viki Urankar Partizan 
Tabor pred Vinkom Strmoletom 
Nivo Celje in Stanislavom Kova-
čem Ingrad Celje. Viki Urankar 
je prejel pokal v trajno last. 

TV 

Hokej v dvorani -
Gaberje druge 

Novost v Celju - hokej v dvo-
rani, namesto na ledu ali travi. 
Partizan Gaberje Celje je pripra-
vil prvo slovensko prvenstvo v 
hokeju v dvoranah. Nastopilo je 
pet ekip. Republiški prvak je po-
stala ekipa Pomurja iz Murske 
Sobote, drugo mesto pa so osvo-
jili igralci Partizana-Gaberje Ce-
lje. Tretja je bila Svoboda Ljub-
ljana, četrta Murska Sobota in 
peti Partizan IC Maribor. V pred-
tekmi sta se srečali za propagan-
do hokeja v dvorani Pomurje in 
Trešnjevka iz Zagreba, ki je zma-
gala 5:4. Predsedujoči v predsed-
stvu Partizana Gaberje Mirko 
Povalej je ob tem turnirju izrazil 
željo, da bi ta zvrst v prihodnje 
postala vsaj tako popularna kot 
mali nogomet. 

METOD TREBICNIK 

Strelci v Celju še 
eno kolo 

V 5. kolu so strelci občine Ce-
lje nastopili z zračno puško na 
strelišču v Štor ah. V 1. ligi je 
zmagala SD Celje, v 2. druga eki-
pa Kovinarja .Store in 3. druga 
ekipa Ingrada. Med posamezniki 
so bili najboljši po ligah Tone Ja-
ger, Franc Hočevar in Zel j ko Ar-
čan. Po vseh kolih ekipno vodijo 
v 1. ligi SD Celje pred SD Kovi-
nar, ,v 2. Kovinar Store II pred 
Frankolovim in 3. Ingrad II pred 
Cinkarno I, med posamezniki pa 
Branko Malec, Friderik Rezar in 
Martin Kukovič. 

33 strelcev Izpolnilo 
noimo 

Na strelišču v Štorah je bilo 
regijsko prvenstvo strelcev ob-
čin Laškega, Žalca in Celja, kjer 
se jih je 33 uvrstilo po izpolnje-
nih normah na republiško pr-
venstvo. Rezultati: pionirke Sa-
ška Lamut Skofja vas, pionirji 

Dejan Zerovnik Skofja vas, mla-
dinke Barbara Jager Celje, mla-
dinci Darko Paradiž Žalec, člani-
ce Alenka Jager Celje in člani 
Branko Malec Kovinar Store, 
drugi Franc Kotnik Žalec, tretji 
Tone Jager, četrti Ervin Seršen, 
oba Celje, šesti Damjan Pader 
Rečica pri Laškem itd. 

TONE JAGER 

Zaključeno strelsko 
tekmovanje v laški 
občini 

V Rečici pri Laškem je nasto-
pilo 10 ekip s 120 strelci. Rezulta-
ti ekipno 1. SD Dušan Poženel 
Rečica pri Laškem I, 2. SD Pivo-
varna Laško, 3. SD Tone Bostič 
Zidani most I, 4. SD Celjska četa 
Breze I, 5. SD Dušan Poženel Re-
čica II, 6. SD Papirnica Radeče, 
7. SD Stane Rozman Laško, 8. 
SD Celjska četa Breze II, 9. SD 
Tone Bostič Zidani most II, 10. 
SD Gvido Pavlič Sedraž. Posa-
mezniki: 1. Damijan Pader, 2. 
Vinko Lavrinc oba Rečica, 3. Ro-
man Matek, 4. Tone Kožar oba 
Pivovarna, 5. Andrej Ceglec La-
ško, 6. Helena Lavrinc, 7. Aleksej 
Peklar oba Rečica, 8. Saša Videč 
Breze, 9. Marina Pokleka Pivo-
varna, 10. Dušan Gričar Zidani 
most itd. 

VINKO LAVRINC 

Hokejisti Grofije 
zmagali v Maribora 

Hokejisti Grofije, ki sicer le-
tos prvič nastopajo v občinski 
sindikalni ligi, so se v Mariboru 
pomerili v prijateljski tekmi z 
domačim Stavbarjem in zaradi 
boljše igre v prvi tretini ob kon-
cu slavili 10:6. (5:1, 2:2, 3:3). Ce-
ljanom je uspelo ugnati nasprot-
nika z močjo v prvi tretini ter 
kasneje zaradi pomanjkanja kon-
dicije z znanjem obdržati ravno-
težje, kar jim je ob koncu prine-
slo zadovoljiv rezultat. Takšna 
srečanja naj bi postala tradicio-
nalna. 

Sindikalno smučanje 
na Gozdnlku 

Nastopilo je 216 smučarjev 
občine Žalec. Zmagovalci: člani-
ce Marija Urankar Savinjski ma-
gazin, člani Silvester Jošt Skup-
ščina občine Žalec, ml. člani Mi-

ran Adrinek TT Prebold in vete-
rani Vili Vidali Nama Žalec. 

Vodi Hmezad 
V medobčinski kegljaški mo-

ški ligi nastopa 10 ekip, po 3. 
kolu pa vodi Hmezad Žalec. 

2alec in SmrkolJ 
Na strelišču v Žalcu so izvedli 

9. kolo občinske lige z zračno 
puško, kjer so bili ponovno naj-
boljši predstavniki Žalca: Zani-
mivo je, da je njihova druga eki-
pa pripravila presenečenje in 
zmagala pred prvo, Preboldom I, 
Grižami, Libojami itd. Med posa-
mezniki so bili najboljši Justin 
Smrkolj, Rudi in Franc Kotnik, 
Alojz Klovar vsi Žalec, Poldi Va-
lant Liboje, Milan Štorman Pre-
bold itd. 

Nastop mladih 
šahlstov 

V Celju je bilo regijsko prven-
stvo najboljših mladih šahi-
stov. Rezultati: st. pionirji OS 
Ivan Kovačič Efenka Celje, OS 
Žalec in OS Mozirje, st. pionirke 
Šmarje, Šoštanj in OŠ I. celjske 
čete Celje, ml. pionirji Šmarje, 
Polzela in Mozirje ter ml. pionir-
ke Titovo Velenje, Šmarje in Ža-
lec. 

Zmagala štucl In 
Crepan 

Na februarskem turnirju za 
najboljšega šahista v celjskem 
šahovskem klubu sta si prvo 
mesto razdelila Štucl Celje in 
Crepan Žalec, sledijo pa Perti-
nač, Bervar, Brinovec, Zalokar 
itd. Po dveh turnirjih vodi Štucl 
(12) pred Črepanom (11), Pertina-
čem (9), Bervarjem, Streicher-
jem, Jazbecom, Brinovcem, Za-
lokarjem in J. Pešcem. 

JK 

Bo prvak Jazbec? 
Danes- bodo odigrali zadnja 

tri kola sindikalnega prvenstva 
Celja v šahu. Po 6. kolu vodi 
Mladen Jazbec 5,5 točke, sledijo 
Stanko Ošep 5, Janez Pešec 4,5 
ter Arandžel Stankovič, Jože Pe-
ternel, Smail Kurtič, Tine Kovač 
in Edi Krauthaker, vsi 4 točke. 

Težki rokometni teden 
Rokomet aši Aera so v Bjelovarju proti Partizanu v < 

viru I. zvezne lige doživeli katastrofo, kot je že dolgo 
pomnijo. Premagani so bili s kar 19 goli razlike, rezul 
37 :18 za Partizan. 

Včeraj (sreda) so igrali ob 18. uri v Rdeči dvorani v Ti 
vem Velenju četrtfinale pokala SR Slovenije s Šoštanjem 
je član II. zvezne lige, v nedeljo, 4. marca pa se bodo ob 19 
srečali v hali Golovec za prvenstvene točke s Proleterjen 
Zrenjanina. Nastopili bodo verjetno vsi razen poškodc 
nega vratarja Lesjaka, ponovno pa bo branil Tomič, ki 
prestal kazen prepovedi igranja. Po besedah sekretarja 21 
Aero Celje, Vlada Privška, drugih posebnosti v klubu ni 

Pet naslovov umetnostnim 
drsalcem 

V organizaciji HDK Cinkarna Celje, sekcija za un 
nostno drsanje, je bilo v Celju na drsališču v Mestu 
parku republiško prvenstvo za vse kategorije v umetni 
nem drsanju. Velik uspeh so dosegli Celjani, ki so eki] 
zmagali in osvojili pokal ing. Stanka Bloudka. Osvojili 
tudi pet prvih mest: Metka Hladin pri članicah, Matej F 
gerl pri članih, Klavdija Perlič med pionirkami A, Šf 
Pere v skupini B in Al j a Beccari v skupini C. Lepo sc 
uveljavili tudi Mateja Grenko, Mateja Aubreht, Lea Vo 
šek, Jerneja Pere, Nataša Meznarič, Petra Prodan, Bart 
Grenko, Jernej Lakner, Petra Kuralt, Mojca Brezigar, K 
Bukovnik, Mateja Planine, Nataša Jevšenak, Polona 0 
line in Pavel Kuralt. Najboljši bodo nastopili na državi 
prvenstvu. 

SAHOVSKA NAGRADNA IGRA 50 
Šahovski glasnik izhaja vsak mesec v Zagrebu, vod 
pa ga znani velemojster in pisec znanih šahovski!' 
knjig. Kdo? 

BRUNO PARMA 
DRA2EN MAR0VIC 

SVET0ZAR GUG0RIČ 
Pravilno Izpolnjene kupone pričakujemo v našef 
uredništvu najkasneje do 10. marca. Tokrat i< 
četrtič, kar Je naša Igra, nagrajuje METKA Celje! 



kazen za 
jOSilStVO 
Celjsko višje sodišče je 

dišalo kazen 24-letnemu 
^ojzu Gorišku iz Lokov-

pri Rimskih Toplicah 
p posilstvo, ki ga je sto-
$ lani, 28. maja. 

Gorišek je ta dan zbil z 
popeda občanko, ki se je 
jgljala domov. Ko je pad-
s na tla, mu je poskušala 
rtbegniti, Gorišek je bil 
[jtrejši. Ko je klicala na 
pomoč, ji je z roko zama-
y usta in ji grozil, da jo 
to zaklal. Ko mu je hotela 
je enkrat pobegniti, se je 
[[egel nanjo, jo slekel in 
Lsilil. Prvostopenjsko 
sodišče je Goriška obso-
iilo na dve leti zapora, 
[er je bil že pred tem kaz-
novan zaradi podobnih 
[aznivih dejanj, v času, 
:o je storil to posilstvo, 
o je bil na pogojnem od-
)UStU. 
Pritožila sta se javni to-

ilec in zagovornik obto-
tenca, Višje sodišče je 
jritrdilo mnenju javnega 
ožilca in Alojzu Gorišku 
dišalo kazen na 2 leti in 6 
nesecev zapora. Višjo ka-
en je utemeljilo s tem, da 
e bil Gorišek že pred tern 
caznovan za podobna 
cazniva dejanja: storil je 
!e dve posilstvi in en po-
skus posilstva. 

SS 

Lani so bile seste bolj varne 
K temu prispeval tudi razredčen! promet 

Statistike kažejo, da je bi-
lo lani na cestah na Celj-
skem manj prometnih ne-
sreč in da se je prometna 
varnost v primerjavi % le-
tom poprej precej izboljša-
la. Vendar pa hi morali upo-
števati še dejstvo, da se je 
zaradi omejitev in višjih 
cen bencina za četrtino 
zmanjšal promet na cestah. 
Ce gledamo s te plati, pro-
metne statistike niso več ta-
ko ugodne, so poudarili na 
tiskovni konferenci na celj-
ski UNZ. 

Na celjskem območju se je 
lani pripetilo 730 nesreč (130 
manj kot leto pred tem); v 
teh nesrečah se je poškodo-

valo 975 oseb, 55 pa jih je 
umrlo (22 manj kot leto pred 
tem). Med vzroki za nesreče 
je na prvem mestu še vedno 
neprimerna hitrost, na dru-
gem izsiljevanje prednosti in 
na visokem tretjem mestu al-
kohol. Največ nesreč se je 
pripetilo na cestah Celje-La-
ško-Rimske toplice in Celje-
-Rogatec, med mesti pa je 
bilo na cestah najbolj nevar-
no v Celju in v Titovem Vele-
nju. 

Tudi miličniki so lani ne-
koliko drugače zastavili delo 
na cestah. Medtem, ko so 
prejšnja leta statistike ome-
njale veliko število kaznova-
nih voznikov in drugih ude-

ležencev v prometu, so lani 
sklenili, da bodo poskušali 
vplivati na voznike najprej z 
opozorili in šele kasneje s 
kaznimi. Tako so lani izrekli 
več kot 25.000 opozoril in 
izrekli le nekaj več kot 14.000 
mandatnih kazni oziroma 
skoraj enkrat manj kot leto 
poprej. K sodnikom za pre-
krške je moralo 10.337 vozni-
kov (približno 2300 manj kot 
leto poprej), odvzeti so mora-
li 1470 dovoljenj, nič manj 
popustljivi pa niso bili do 
voznikov, ki so vinjeni sedli 
za volan in zaradi tega so 
odvzeli 2444 vozniških dovo-
ljenj. 

S. S. 

Blago Je navidezno krožilo 
Osumljenega za graisež priprli v Sežani 

Kože, vredne nekaj več 
kot 7 milijonov dinarjev so 
nekaj časa (samo navidez-
no) krožile med delovnimi 
organizacijami, dokler niso 
»izginile«. Začetek te verige 
je pri Koteks Tobusu, tozd 
Kontrade oziroma pri 36-
letnemu Francu Vrečku iz 
Zreč, ki je bil pri tej delovni 

organizaciji zaposlen kot tr-
govski potnik zadolžen za 
prodaje in vodja priročnega 
skladišča v Z reč ali. 

Gre za takoimenovani krimi-
nal »belega ovratnika«, ki je 
naši družbi zelo nevaren, pa tu-
di težko ga je odkriti. V žepe 
zasebnikov prehajajo velike 
vsote družbenega premoženja, 

zato so na celjski UNZ sklenili, 
da bodo to vrsto gospodarske-
ga kriminala še posebej trdo-
vratno preganjali in dosegli so 
že nekaj vzpodbudnih rezulta-
tov. 

Franc Vrečko je kože najprej 
prodal konjiški delovni organi-
zaciji Dravinjski dom, blago pa 
se je potem pojavilo (spet sa-
mo navidezno) še pri Obuči v 
Beogradu in Viku v Varaždi-
nu. V vseh primerih je bilo bla-
go plačano, čeprav ni dospelo 
v te delovne organizacije. Mi-
mogrede pa so prekršili še do-
ločila o maržah in zaračunavali 
7 odstotne, čeprav so predpisa-
ne 10 odstotne marže. Kljub te-
mu so se kože podražile za 1,35 
milijona dinarjev. 

Zadeva se je zakomplicirala, 
ko je Viko prodal kože nazaj 
Koteks Tobusu, tam pa jih ni-
so hoteli plačati, ker niso do-
spele v njihova skladišča. Tako 
je trenutno oškodovan Viko iz 
Varaždina, kože pa so izginile. 

Izginiti je hotel tudi Franc 
Vrečko, vendar so ga 15. fe-
bruarja prijeli v Sežani in tudi 
priprli. Za zapahi sta se znašla 
tudi 42-letni Alojz Rošer iz 
Zreč, vodja poslovalnice Us-
njateks pri Dravinjskem domu 
in Kamilo Tomašič, referent 
nabave pri Viku. 

Kriminalisti še vedno iščejo 
kože, Franc Vrečko je osum-
ljen grabeža, Tomašič in Rošer 
pa kaznivega dejanja pomoči 
pri grabežu v zvezi s pone-
verbo. s g 

Poslovali so kar po domače 
Na celjskem sodišču se je 
Dnčalo tridnevno sojenje 
8-letnemu Mateju Budiši iz 
entjurja, bivšemu referentu 
k gradbene in urbanistične 
ideve v šentjurski občini, 
bdišče mu je za nepravilno-
ti, ki jih je storil pri a/ojem 
elu, izreklo enotno \ a z e n 
:to dni zapora, pogojno na 
ve leti. 
Tožilec je Budiši očital, da 
i izdal več gradbenih dovo-
:nj, ne da bi prej izpeljali 
»kacijski postopek. Nekate-
i občane naj bi tudi neopra-
ičeno oprostil plačila za 
premembo namembnosti 
smljišča in v nekaj prime-
h, ko občani niso imeli po-
febne dokumentacije za 
radbeno dovolenje, prepro-
to napisal, da taka doku-
mentacija obstaja. 

Budiša je na obravnavi za-
trjeval, da je za vse odločbe 
vedel tUjdi njegov predpo-
stavljeni in da je pravzaprav 
on odločal. Sicer pa se je 
med obravnavo izkazalo, da 
so na tem oddelku v šentjur-
ski občini dejansko poslova-
li bolj po domače. 

Po izpovedi prič in obto-
ženca je tožilec še med 
obravnavo nekoliko spreme-
nil obtožnico. Tako je sodi-
šče Budiši izreklo kazen 9 
mesecev zapora, ker je v de-
vetih primerih prestopil me-
je svojih pravic in nezakoni-
to izdal lokacijska ali grad-
bena dovoljenja. Glede na-
daljevanega kaznivega deja-
nja oprostitve plačil je toži-
lec v celoti umaknil obtožbo, 
za dva primera ponareditve 
uradnih listin pa mu je sodi-

šče izreklo kazen 5 mesecev 
zapora. Na podlagi Zakona o 
kazenskem postopku je po-
tem sodišče izreklo Budiši 
enotno kazen leto dni zapo-
ra, pogojno na dve leti. 

Sodbo je utemeljilo s tem, 
da so po letu 1974, torej po 
potresu na Kozjanskem, de-
jansko vsi na tem oddelku v 
šentjurski občini poslovali 
bolj po domače. To Budiše 
sicer ne opravičuje, vendar 
pa je bila javnost razburjena 
tudi zaradi nepravilnega de-
la njegovih sodelavcev, ki pa 
se jim ni bilo potrebno zago-
varjati pred sodniki. Budiša 
je delal tudi brez pooblastila 
(pismenega), čeprav je vedel, 
da ne sme. To pa je vedel 
tudi načelnik tega oddelka. 

S.Š. 

Poskus umora 
in sprava 

Višje sodišče je potrdi-
lo kazen 32-letnemu Mi-
livoju Dakiču iz Celja - 4 
leta zapora za poskus 
umora svoje žene. 

Milivoj Dakič je 16. av-
gusta leta 1982 prišel v tr-
govino Tina v Lilekovi 
ulici v Celju in tam trikrat 
zabodel svojo ženo, ki so 
ji kirurgi le s takojšnjo 
operacijo rešili življenje. 

Zaradi pritožbe na pr-
vostopenjsko sodbo je 
višje sodišče razveljavilo 
sojenje. Po ponovni 
obravnavi pa je senat 
izrekel Dakiču kazen 4 le-
ta zapora. Sodišče je pri 
tem upoštevalo, da je bil 
Dakič takrat, ko je zabo-
del ženo, vinjen in se je 
težko obvladoval. Kasne-
je je tudi obžaloval to de-
janje, se pobotal z ženo in 
sedaj živita skupaj. 

Na sodbo se je pritožil 
Dakičev zagovornik, ven-
dar pa je višje sodišče me-
fiilo, da ni razlogov za 
t a n j š a n j e kazni, ker je 
bil Dakič že prej kazno-
van pred sodiščem, ker je 
§rdo ravnal s svojimi 
otroki. S. Š. 

Višje kazni za razgrajače 
Višje sodišče v Celju je zvi-

šalo kazni Francu Plavčaku 
na 7 mesecev zapora, Francu 
Venturju na 6 mesecev zapo-
ra, Maksu Soviču in Martinu 
Beku pa na 3 mesece zapora. 
Vsi štirje so iz Rogatca in oko-
lice, obsojeni pa so bili za kaz-
nivo dejanje preprečitev ura-
dnega dejanja uradni osebi in 
za pomoč pri takem dejanju. 

Dogodek je pravzaprav že 
precej odmaknjen. Pred nekaj 
manj kot petimi leti sta prišla 
miličnika Andrej Volavšek in 
Drago Klukej delati red v re-
stavracijo »Pošta« v Rogatcu, 
ker so nekateri gostje razgraja-
li. Hotela sta odpeljati Franca 
Plavčaka, toda ta se jima je 
uprl in pobegnil. Pri tem so 
mu pomagali njegovi pivski to-
variši Franc Ventur, Maks So-
vič, Martin Bek, Vincenc Ze-
rak in Marjan Berghaus. Ven-
tur je celo poskušal razorožiti 
enega izmed miličnikov. 

Prvostopenjsko sodišče v 
Šmarju pri Jelšah je potem ob-
sodilo Franca Plavčaka in 
Franca Venturja na 3 mesece 
zapora, Maksa Soviča in Marti-
na Beka pa na 1 mesec zapora. 
Pri vseh štirih je sodišče upo-
števalo, da so bili že prej kaz-
novani, medtem ko so Vincen-

cu Zeraku in Marjanu Berg-
hausu izrekli pogojni obsodbi. 

Pritožil se je javni tožilec in 
zagovornica Franca Venturja 
in Maksa Soviča. Višje sodišče 
je menilo, da je upravičena pri-
tožba javnega tožilca in da so 
sodniki v Šmarju pri Jelšah si-

cer pravilno upoštevali oteže-
valne okoliščine, le premajhno 
težo so jim dcili. Zato so Plav-
čaku zvišali kazen na 7 mese-
cev zapora, Venturju na 6 me-
secev zapora, Soviču in Beku 
pa na tri mesece zapora. 

SS 

Goljuf za zapahi 
Višje sodišče v Celju je potrdilo enotno kazen Ninu 

Tomiču-Veselinu: 4 leta zapora za izdajanje nekritih če-
kov. 

Tomič si je kar nekaj let z izdajanjem nekritih čekov 
izboljševal svoj življenjski standard, potem pa so po vrsti 
začeli prihajati pozivi na obravnave pred sodišči. Najprej ga 
je za izdajanje nekritih čekov z goljufivim namenom obso-
dilo sodišče v Slovenskih Konjicah, nato sodišče v Mariboru 
in nazadnje še celjsko sodišče, ki mu je vse kazni združilo v 
enotno - 4 leta zapora. 

Višje sodišče je sodbo le toliko popravilo, da se Tomiču 
všteje v kazen čas, ki ga je prebil v priporu. 

SS 
Gostilniški žepar 

Miličniki so v zadnjih dveh mesecih zabeležili več žep-
nih tatvin v celjskih gostiščih. 

V dveh primerih so tatovi odnesli tudi bolj debeli denar-
nici - nekaj več kot 40.000 dinarjev in približno 30.000 dinar-
jev. Delo pa so jim v vseh primerih precej olajšale žrtve 
same, ki so obesile plašče na obešalnike v gostilnah in v 
žepih pustile denarnice. Miličniki žeparja še iščejo. 

SŠ 

Odpoved $mmmHimm 
razmerja 

Stanovanjsko razmerje med občanom, ki je pridobil 
stanovanjsko pravico na stanovanju v družbeni last-
nini in stanodajalcem, skupnostjo stanovalcev in sta-
novanjsko skupnostjo, nastane z dnem, ko ta občan 
prevzame stanovanje, Stanovanja v družbeni lastnini 
pa se dodeljujejo z odločbo o dodelitvi stanovanja, ki 
jo izda pooblaščeni organ stanodajalca v skladu s sa-
moupravnim splošnim aktom o dodelitvi stanovanja. 

V tem sestavku bo govor o odpovedi stanovanjskega 
razmerja imetnikom stanovanjske pravice, ki stanova-
nje dobijo od organizacije združenega dela kot stano-
dajalca. Delavci namreč ob prenehanju delovnega raz-
merja vse premalo mislijo na to, da je tudi stanovanje, 
ki so ga dobili, pomembna družbena dobrina, pa če-
prav je morda res, da so delovno razmerje odpovedali v 
eni organizaciji združenega dela zato, ker naj bi nji-
hove naloge oziroma dela bile prenizko vrednotene in 
odhajajo v drugo organizacijo združenega dela, kjer so 
njihove naloge več vrednotene, a v tej organizaciji 
združenega dela v doglednem času ne bodo mogli 
dobiti stanovanja. 

Po Zakonu o stanovanjskih razmerjih lahko organi-
zacija združenega dela odpove stanovanjsko razmerje 
delavcu - imetniku stanovanjske pravice na stanova-
nju, katerega stanodajalec je ta delovna organizacija 
zlasti v primeru, če je delavec odpovedal delovno raz-
merje po lastni izjavi (razen v primeru upokojitve) in 
po njegovi krivdi. Organizacija združenega dela lahko 
odpove takemu delavcu stanovanjsko razmerje le v 
treh mesecih po pravnomočni odločitvi o prenehanju 
delovnega razmerja. Zakon pa izrecno določa, da ni 
mogoče odpovedati stanovanjskega razmerja tistemu 
delavcu, ki je ob pravnomočni odločitvi o prenehanju 
delovnega razmerja že dopolnil skupno 10 let delovne 
dobe. V samoupravnem splošnem aktu pa lahko orga-
nizacija združenega dela določi še dodaten pogoj. Ta je 
v tem, da mora imeti delavec od teh dopolnjenih skup-
nih 10 let delovne dobe, najmanj 5 let delovne dobe pri 
stanodajalcu oziroma pri organizaciji združenega dela, 
ki odpoveduje stanovanjsko razmerje. Pri sodišču 
združenega dela ugotavljamo, da mnoge organizacije 
združenega dela tega kriterija še niso vgradile v sa-
moupravne splošne akte. Ta kriterij pa je upoštevan 
samo, če je vsebovan v samoupravnem splošnem aktu. 
Delavci pri tem lahko določijo tudi krajši rok od 5 let 
delovne dobe. Če tedaj ničesar ne določijo, potem velja 
samo zakoniti rok dopolnjenih 10 let skupne delovne 
dobe. Nekatere organizacije združenega dela pa so pri 
dopolnitvi sledile še staremu zakonitemu določilu, ki 
je imelo določbo »5 let neprekinjeno pri stanodajalcu«. 
To določilo pa je sedaj v nasprotju z novim Zakonom o 
stanovanjskih razmerjih, ki je začel veljati 12. 11.1982. 
Ta zakon namreč določa le »najmanj 5 let delovne 
dobe« in pri tem ni podana zahteva, da mora biti ta 5-
letna doba neprekinjena. Zmotno je tudi določilo v 
samoupravnih splošnih aktih, ki določa, da se na pri-
mer najmanj 5 let delovne dobe pri organizaciji združe-
nega dela šteje šele od takrat, ko je delavcu bilo dode-
ljeno stanovanje. 

Vse povedano velja upoštevati in to zlasti v organiza-
cijah združenega dela, ko npr. brezbrižno sledijo pred-
logu delavca in sklenejo dogovor o sporazumnem pre-
nehanju delovnega razmerja. V tem primeru pač ni 
mogoče govoriti, da je delovno razmerje delavcu pre-
nehalo po lastni izjavi. Drugo pa je, če delavec poda 
pismeno izjavo, da prekinja delovno razmerje in za-
prosi za predhodno razrešitev in tej razrešitvi organiza-
cija združenega dela ugodi. Tu se delavci brez uspeha 
sklicujejo na to, da je šlo za sporazumno predčasno 
razrešitev opravljanja del in nalog. Seveda pa so ta 
zakonita, pa tudi samoupravna določila o odpovedi 
stanovanjskega razmerja kot posledica prenehanja de-
lovnega razmerja, zlasti obvezna za vse delavce in se na 
sodišču zaman sklicujejo na to, da niso vedeli za ta 
zakonita oziroma samoupravna določila. 

EDVARD CENTRIH 

• Ana K. verjetno ni bila 
zadovoljna z uslugami fri-
zerskega salona ob Tehar-
ski cesti v Celju, maščevati 
pa se jim je hotela tako, da 
je frizerje obstreljevala s 
praznimi steklenicami. 
Prišli so miličniki in jo opo-
zorili, da to ni prav. Po od-
hodu miličnikov je Ana res 
prenehala z obstreljeva-
njem, vendar pa se je lotila 
vrat salona. Pri drugem po-
sredovanju je morala Ana z 
miličniki, frizerji ob Tehar-
ski cesti pa so imeli potem 
mir. 

® V Žični je varnostnik 
zasačil dva delavca, ki sta 
pobegnila čez tovarniško 
ograjo. Sprožil je predpisa-
ni postopek in oba zatožil 
njunemu izmeno vod j i. Var-

nostnik je ta dan odšel z 
dela prej kot ostali, izmeno-
vodja pa je dal obema de-
lavcema, ki sta prej skakala 
čez ograjo, dovolilnico za 
izhod. Se precej jezna sta jo 
takoj mahnila za varnostni-
kom, do obračuna pa ni 
prišlo, ker je varnostnik 
zbežal in še pravočasno za-
prosil miličnike za inter-
vencijo. 

O Abduhavdin C. je raz-
grajal v restavraciji Kladi-
var, Miličniki so ga opozori-
li in Abduhavdin je zapu-
stil gostilniške prostore. 
Vendar pa mu še ni bilo do 
tega, da bi mirno odšel do-
mov. Takoj po odhodu mi-
ličnikov se je spet zakadil v 
točilnico in začel razbijati. 
Ob drugi intervenciji milič-
niki niso bili tako prizanes-
ljivi in Abduhavdin je mo-
ral na prisilno trezner.je. 

S. S. 





fvodo 
Kljub že večkratnim napovedim, da se bodo v 

liju le lotili urejanja Šmartinskega jezera, zaen-
rat s tem še ni nič. 
Morda so tu, zaradi tega, ker je veliko vode, še 

eliko bolj previdni. 
pri nas že tako prevečjstvari rado pade v vodo. 

Nosilci 
Te dni spet več govorimo o 

»nosilcih najodgovornejših 
funkcij«! 

Tudi v upanju, da te odgovor-
ne funkcije koga izmed nosilcev 
ne bi zanesle! 

Spominčki 
Pravijo, da je dobro, če si z 

potovanja prineseš kakšen spo-
minček. 

Celjski rokometaši so se tega 
med »izletom« v Bjelovar dobro 
držali - domov so si prinesli kar 
37 sporninčkov. 

S tem so še povečali zbirko 
spominov na potovanje po prvi 
rokometni ligi. 

Irez zamrznitve 
Ogrevanje se je podražilo -

iravijo namreč, da cena ogreva-
ija ne podleže zamrznitvi cen. 
Upamo lahko le, da se cene 

privu ne bodo tako dvigale in 
»orno lahko še toliko ogrevali, da 
ne bodo namesto cen zamrznje-
ni stanovalci. 

^ J r 

Nov semafor 
Na Mariborski cesti v Celju že 

nekaj časa deluje še en semafor. 
Nekateri vozniki pravijo, da 

mo dobili še eno napravo za 
rejanje prometa, ki bo najbolje 
elovala, če ne bo delala! -

Vprašanje tedna 
Pešci morajo odslej, kadar ho-

dijo izven naselij, nositi kre-
sničko. 

Kaj pa naj nosijo kupci, da se 
zavarujejo pred visokimi ce-
nami?! 

Do konca 
Košarkarji celjske Libele so v 

zadnji prvenstveni tekmi dokaza-
li, kaj vse se lahko zgodi še tudi v 
zadnjih trenutkih. Zmago so si 
zagotovili prav v zadnjih sekun-
dah. 

Morda bi se pomembni uspehi 
pokazali tudi v delovnih organi-
zacijah, če bi deiali prav do kon-
ca delovnega časa! 

Varnost 
Slišali smo, da je žalska samoupravna stanovanj-

ska skupnost kljub zamrznitvi želela skleniti, da se 
stanarine v občini povišajo - s plačevanjem te povi-
šane stanarine pa sicer počakati na odmrznitev. 

Na srečo sindikatu taka »hitra varnost« le ni bila 
všeč. 

Ona njemu zvečer v postelji: 
Dragi, da se nisi mogoče zmotit in si dal med 

kopanjem v vodo namesto sode za kopanje -
mehčalec?! 

• 

»LESNINA«, proizvodno in 
trgovsko podjetje z lesom, 
lesnimi izdelki, pohištvom in 
gradbenim materialom, n. sol. o. 
Ljubljana, Parmova 53 
komisija za delovna razmerja 
TOZD NT PRODAJNA MREŽA Ljubljana, n. sub. o. 
Ljubljana, Parmova 53 
objavlja 
prosto delo oziroma naloge 

PRODAJALCA III. 
za potrebe trgovine »Lesnine« v Celju, Leveč - po-
hištvo 
Pogoji: - srednja poklicna izobrazba trgovske smeri 
Delo oz. naloge prodajalca III. združujemo za nedo-
ločen čas s polnim delovnim časom in zahtevamo 2 
mesečno poskusno delo. 
Kandidati naj oddajo svoje ponudbe z dokazili o 
izpolnjevanju pogojev objave na naslov: 
»LESNINA« LJUBLJANA, Kadrovsko splošni sektor, 
61000 Ljubljana, Parmova 53 v 8 dneh od dneva 
objave. 
O izbiri bomo kandidate obvestili v 30 dneh po kon-
čanem zbiranju prijav. 

SOZD HMEZAD ŽALEC 
KZ Savinjska dolina Žalec 

Na podlagi sklepa zadružnega sveta TZO Trnava 

razpisujemo dela in naloge 

individualnega poslovodnega 
organa - upravnika TZO Trnava. 

Poleg splošnih pogojev morajo kandidati izpolnjeva-
ti še naslednje: 
- da so državljani SFRJ in izpolnjujejo pogoje, dolo-
čene z zakoni, samoupravnimi sporazumi in družbe-
nimi dogovori, 
- da imajo visoko ali višjo strokovno izobrazbo 
agronomske, ekonomske, pravne ali organizacijske 
smeri oziroma temu ustrezno delovno zmožnost, 
- da imajo 3 oziroma 5 let delovnih izkušenj na 
enakih ali podobnih delih in nalogah, 
- da imajo sposobnost vodenja in organiziranja, 
- da so politično aktivni 
Kandidati naj pošljejo pisne prijave z dokazili o iz-
polnjevanju pogojev razpisa v roku 15 dni od dneva 
objave razpisa na naslov: 
Hmezad - KZ Savinjska dolina Žalec, Žalskega tabo-
ra 1, 63310 Žalec. 

Kandidati bodo o izbiri obveščeni v zakonitem roku. 

Potep po pacifiškem paradižu siane 2llnlk (12) 

Dežela dveh ljudstev 
Moje popotovanje po deželah južne-

ga Tihega oceana se je nadaljevalo v 
Novi Zelandiji, natančneje Aotearoi -
deželi dolgega belega oblaka. 

Naj pričnem mojo pripoved z zani-
mivostjo, da na Novi Zelandiji živita 
dve, med seboj popolnom različni 
ljudstvi. Različni po svojem izvoru, 
kulturi in barvi. Eni so rjavopolti Mao-
ri in drugi beli angleški priseljenci. 

Nova Zelandija je poseben biser 
Južnega morja. Zeleni pašniki, smre-
kovi in borovi gozdovi, zasneženi gor-
ski vršaci in bistre reke ter jezera, je 
prva slika te dežele. S svojimi naravni-
mi lepotami očara vsakega njenega 
obiskovalca. V zimskem času pljuska-
jo ob njeno razvejano obalo hladni pa-
cifiški toki, poleti pa privabljajo pešče-
ne plaže množice kopalcev in jadral-
cev. Jadrnica pomeni za Novozeland-
ca približno toliko kot kolo za Kitajca. 

Na skrajnem severu dežele so našli 
novo domovino tudi naši dalmatinski 
izseljenci. Podobna klima, morje, ri-
be . . . zraven pa še trta, ki so jo prinesli 
iz rodnih krajev, vse to daje vtis, kot da 
so resnično doma. Ni redkost, da v teh 
krajih naletiš na domače zveneč napis 
Vinjara. Novozelandski Dalmatinci so 
danes glavni pridelovalci vina v tej de-
želi. 

Dvakrat odkrita 
To oddaljeno zemljo je leta 1642 od-

kril holandski pomorščak Tasman. Za-
radi bojevitih domačinov, mu ni uspe-
lo prodreti globlje v deželo in slabe 
novice, ki jih je prinesel na staro celi-
no, so bile vzrok, da sta bila na novo 

odkrita otoka »neodkrita« še nadaljnih 
sto let. Obdržalo pa se je ime po ho-
landski pokrajini Nieuw Zeeland, ki 
so ga Angleži kasneje spremenili v da-
našnje New Zeland. 

Uradno jo je odkril šele kapitan 
Cook na enem od svojih raziskovalnih 
potovanj. Domačinom so se zdeli Coo-
kovi mornarji zelo nenavadni, ker so v 
svojih čolnih s hrbtom obrnjeni veslali 
proti obali. Maori so mislili, da imajo 
belci oči na hrbtni strani glave in so jih 
zaradi tega imeli za duhove. 

Kot prvi beli priseljenci so na otok 
prispeli angleški kaznjenci, ki so s čol-
nom pobegnili iz Avstralije. 

Za njimi so se na Novo Zelandijo 
pričeli priseljevati tudi drugi. Z usta-
novitvijo Novozelandske družbe, ki ji 
je predsedoval Anglež Wakefield, je bi-
la osnovana prva kolonija britanskih 
naseljencev na kraju, kjer je danes 
glavno mesto Wellington. 

Danes je lahko ta dežela oziroma 
njeno prebivalstvo vzor sožitja med 
dvema popolnoma različnima ljud-
stvoma. Zgodovina sicer ni bila vedno 
najbolj rožnata, predvsem zaradi oze-
meljskih apetitov belih priseljencev. 
Število Maorov je nekaj časa nenehno 
upadalo, danes pa je spet doseglo šte-
vilo 230.000. 

»Kriva« je bila hobotnica 
Življenje prvobitnih prebivalcev 

Nove Zelandije in njihov izvor je zavit 
v tančico najrazličnejših legend. Dej-
stvo je, da so se tja preselili z enega od 
pacifiških otokov, verjetno z zdajšnje-
ga Tihitija. O vzroku preselitve pripo-
veduje legenda: 

Ribič Kupe iz Havvaikija (tahitijsko 
otočje) je nekega dne ribaril in na vabo 
ulovil velikansko hobotnico. Ko jo je 
zasledoval, ga je ta pripeljala do novo-
zelandskega otočja. Ves navdušen se 
je ribič Kupe vrnil domov in pripove-
doval o svojem velikem odkritju. Mao-
ri so se nato z velikimi čolni odpravili 
na pot in se naselili v novi domovini. 

To naj bi se zgodilo okrog leta 1300. 
Ni pa znano, če je bilo otočje naseljeno 
že prej. Ce je bilo, potem so maorski 
priseljenci domorodce vsekakor iztre-
bili. 

Maori včasih In danes 
Maori so živeli v plemenskih skup-

nostih »Iwi« v katero so se združevale 
družinske plemenske skupnosti »ha-
pu«. To so bile popolnoma neodvisne 
skupine, ki so imele svoj izvor še v 
stari domovini. Ko so se priselili na 
Novo Zelandijo so začeli gojiti sladki 
krompir, preživljali pa so se tudi z lo-
vom perjadi in rib. 

Vasi so imeli postavljene ločeno po 
družinskih skupnostih, vse te skupine 
pa so bile podrejene in zveste skupne-
mu plemenu. 

Iz tistega časa je ohranjen tudi izraz 
»tohungo«, ki je označeval razred re-
zbarjev. Maori so z rezbarijami krasili 
svoja bivališča in izdelovali razne lese-
ne kipce mitološkega značaja. Rezbar-
ji so imeli poseben status v njihovi 
skupnosti. 

Poznavalci maorskega načina življe-
nja, se radi ustavljajo ob njihovi ljudo-
žerski preteklosti. Menda so imeli na-
vado žrtve zapirati v kletke in jih pita-
ti, dokler se niso primerno po redile. 





prehod iz zasebnega v 
Jružheni sektor je temelj 
ispešnega poslovanja 
^tanovltell splošnega steklarstva POZD Leskošek nI svoje odločitve nikoli 
nžaloval 
presenetljiv razvoj, pa naj gre za obseg in 
pkovost del, za ustvarjen dohodek ali smo-
jiie naložbe v boljše delovne pogoje, so tisto, 
aradi česar ustanovitelj Splošnega steklar-
j a iz Celja Albert Leskošek pravi: »Če bi se 
^ enkrat odločal kot zasebni obrtnik, bi spet 
„!prl POZD.« 

lela Je več kot 
lovolj 
Obrtniški način dela in pri-

hajanja potrebam naročni-
ov omogočajo Splošnemu 
eklarstvu že osmo leto 
ispešno poslovanje. Osnov-
ia dejavnost triindvajsetih 
elavcev je vgradnja vseh 
irst industrijskega stekla, iz-
elava izolacijskega stekla, 
redelava ogledal in uokvir-
inje slik. Vse to so čiste 
isluge, zato tudi naročil 
ljub stagnaciji gradbenih 
el ne manjka - samo lani so 
ia primer imeli 12.000 delov-
ih nalog. Med njimi jih je 
lilo tudi veliko za nov si-
tem dodatnega vgrajevanja 
dacijskega stekla. Iz ob-
toječega klasičnega okna 
arede z dodatno letvo in 
:olacijskim steklom tri sloj-
o toplotno in zvočno izola-
ijo. Lani so na Obrtnem sej-

mu v Celju dobili bronasto 
plaketo, kar je vzpodbudilo 
vrsto naročil ne le iz okolice 
Celja, temveč vse od Ljublja-
ne do Maribora. 

Poslovno leto 1983 so za-
ključili uspešno. Resda so 
bili indeksi zaradi stagnacije 
gradbenih del pod 100, a so 
kljub temu ustvarili za skla-
de 3 milijone dinarjev. Manj-
ši obseg dela kot prej pa jim 
omogoča ne le bolj sprošče-
no, temveč tudi bolj kako-
vostno delo. 

Za leto 1984 načrtujejo 30 
milijonov dinarjev prihodka, 
imajo pa že tri četrtine vseh 
del dogovorjenih. Za pre-
ostalo tretjino ni bojazni, da 
ne bi bilo dela. Več kot toli-
ko dela niti ne želijo, saj bi 
potem bilo potrebnih več de-
lavcev in več administracije. 
Sedaj štirje delavci zmorejo 
vsa administrativna dela. 

Obrtniški način se 
obnese 

Pogodbena organizacija 
združenega dela Leskošek se 
ponaša z lepimi uspehi. Ze 
navzven so vidni urejeni de-
lovni prostori. Ob ustanovi-
tvi leta 1978 so imeli skro-
mne prostore, brez sanitarij, 
brez tople vode, brez garde-
rob, brez pisarniških prosto-
rov - ravno toliko, da so od 
inšpekcijskih služb dobili 
soglasje za pričetek dela. V 
tem času pa so zgradili in 
uredili delavnice, sodobne 
sanitarije, opremili vse pro-
store s centralnim ogreva-
njem, prekrili dvorišče in ta-
ko pridobili okoli 500 kva-
dratnih metrov dodatnih po-
vršin in odkupili delovno ha-
lo v Arclinu, katere tloris je 
200 kvadratnih metrov. Na-
njo so vezani tudi veliki na-
črti - v njej nameravajo bru-
siti kristalno steklo, ki je na-
menjeno predvsem za izvoz. 

Takšen razvoj je po mne-
nju mojstra (najbolje sliši na 
to ime) Leskoška zasluga 
prehoda iz zasebnega v druž-
beni sektor. S tem so postali 
enakopravni drugim organi-
zacijam združenega dela. Re-
promateriale lahko kupujejo 
neposredno pri proizvajal-

cih, dohodek delijo enako 
kot povsod v družbenem 
sektorju. Zaradi tega ostaja 
višek akumulacije na skla-
dih, medtem ko ga mora pri-
vatnik deliti z upravo za 
družbene prihodke. Z razli-
ko pa je mogoče narediti ve-
liko. 

Kljub temu pa je sam na-
čin dela ostal obrtniški. Moj-
ster vsak dan razporedi de-
lavce. Po opravljenem delu 
mora vsak napisati, poročilo 
o njem. Stranka, za katero so 
delali, poročilo podpiše in 
pripiše morebitne pripombe. 
Tudi na ta način so dobili že 
veliko priznanj in pohval za 
dobro opravljeno delo. Brez 
dvoma igra tu pomembno 
vlogo tudi avtoriteta ustano-
vitelja, saj njegova odgovor-
nost sega vse od napisanega 
delovnega naloga do izvrše-
nega dela oziroma plačanega 
računa ali reklamacije. Rav-
no to pa je tista odgovornost, 
ki je ni pripravljen prevzeti 
vsakdo. 

Urejeni pogoji dela 
Zanimanja za steklobrusil-

ce in steklorezalce je zadnja 
leta bolj malo. Pri Leskošku 
so imeli zadnje učence leta 
1970, usmerjeno izobraževa-
nje pa je po njihovem mne-
nju povsem - neprimerno za 
tisto, kar potrebujejo. Da-
našnji učenci se v šoli ne 
nauče ničesar konkretnega o 
steklarskem poklicu - čisto 
nekaj drugega je, če učenec 
zraste z delavnico. Zaradi te-
ga sprejemajo delavce z ne-
dokončano osnovno šolo, jih 
priučijo in skušajo zagotovi-
ti, da na centru strokovnih 
šol opravijo kvalifikacijo. 
Znanje teh delavcev je nepri-
merno boljše, kot učencev iz 
šol usmerjenega izobraževa-
nja. Delu ustrezni so tudi 
osebni dohodki, sicer na 
osnovi kataloga del in opra-
vil. Osebni dohodek kvalifi-
ciranega steklarja ni slab -
27.000 dinarjev. 

Sicer pa je za delavce tudi 
drugače preskrbljeno. Poleg 
regresa za letni dopust in za 
prehrano med delom, so lani 
izboljšali tudi možnosti za le-
tovanje. Kupili so prikolico, 
tako da ima vsak član mož-

nost dovolj ugodnega oddi-
ha na morju. 

Zgledna pogodbena 
organizacija 

Ne le zaradi svojih izdel-
kov, za katere se želi pohvale 
na celjskem obrtnem sejmu, 
ki jih razstavljajo v Miin-
chnu in na Dunaju, tudi zara-
di uspehov, ki so jih dosegli 
kot pogodbena organizacija 
združenega dela so v Sploš-
nem steklarstvu znani. Lani 
jih je na primer televizijska 
ekipa iz iVankfurta predsta-
vila gledalcem kot najboljšo 
pogodbeno organizacijo v 
Jugoslaviji, odziv, zlasti med 
zdomci, pa je bil nanjo velik. 
Res pa je, da se večina tistih, 
ki se za takšno organizacijo 
zanima, ustraši odgovorno-
sti. Kljub temu pa je Albert 
Leskošek že pomagal pri 
ustanavljanju treh pogodbe-
nih organizacij. 

S cenami uravnavajo 
naročila 

Cene materialov, ki jih 
uporabljajo v steklarstvu, so 
visoke. Težave imajo zadnje 
čase s tesnilnimi masami, 
stekla pa je prvič v zadnjih 
štiridesetih letih več kot do-

volj, vendar ne najbolj kako-
vostnega. Cene stekla se 
kljub temu presenetljivo vi-
soke. Seveda potem tudi ce-
ne uslug ne morejo biti niz-
ke. Pri Leskošku se ravnajo 
po načelu ponudbe in pov-
praševanja. Ugotavljajo, da 
le na ta način lahko uravna-
vajo količino naročil. Kljub 
sorazmerno visokim cenam, 
so njihove cene še vedno za 
dvajset odstotkov nižje kot 
drugje. Ugotavljajo, da bi 
lahko bile celo še nižje, a po-
tem bi bilo naročil preveč, 
preveč pa bi bilo tudi očit-
kov o nelojalni konkurenci. 

Uspešno v 
kooperacijah 

Pogodbena organizacija 
Leskošek že vrsto let sodelu-
je z Ingradom, prav tako pa 
tudi s TOKO Domžale, z In-
dustrijo usnja Vrhnika in 
Galantom Ljubljana. Tudi 
pri tem sodelovanju je bil 
očiten razmah po tem, ko so 
iz zasebne postali pogodbe-
na organizacija združenega 
dela. Preko sodelovanja 
ustvarjajo precejšen del po-
srednega izvoza. Od tega se-
veda nimajo deviz, zato so 
razmišljanja o neposrednem 
izvozu še toliko bolj pri-
sotna. 

Božo Hrup pri brušenju stekla. 

tojster Albert Leskošek se ne ustraši nobenega dela. Tudi rezanje stekla je potrebno. 

dobrih okvirjih so znani daleč naokoli - posnetek iz okvirnice z Ivanko Vidmajer in 
**°poldom Zormanom. Marija Leskošek v trgovini, ki je prava paša za oči. 







Srečna zakonca Jelenko v krogu svoje družine 

Zlato v srebrnih laseh 
Vselej je praznično, kadar 

slavimo okrogle obletnice ali 
jubileje. Ce je ta dogodek na-
menjen praznovanju zlate 
poroke, je praznik toliko 
večji in lepši. Za slavljenca, 
za njuno družino in tudi za 
kraj, kjer si zakonca še en-
krat izmenjata prstana. 

V Slovenskih Konjicah so 

na občini do zlatoporočen-
cev še posebej pozorni in pri-
pravijo jim slovesnost, ki po-
tem vsem še dolgo ostane v 
spominu. Tako bo ostal zlat 
spomin na 11. februar tudi 
Tereziji in Alojzu Jelenko z 
Loške gore 32 nad Zrečami, 
pa družini Valentina in Juli-
jane Ravnjak iz Koroške va-

si izpod Pohorja, ki ju je sku-
paj z zlatoporočencema 
Slapnikovima iz Slovenskih 
Konjic še enkrat poročil 
Florjan Jančič in jim v ime-
nu občine izročil darila in 
priznanje ob jubileju. 

Čestitamo! 
MP 

Priznanje za zvestobo tudi za Ravnjakova 

Obadji piki 
- Celjski Zavod za kulturne prireditve 
se bo s Pustijado približal številnim ne-
posrednim proizvajalcem. To mu s kon-
certi in razstavami vedno ne uspeva. 

- Pustijado bi morale organizirati sa-
moupravne interesne skupnosti, da bi 
njihove programe delegati sprejemali s 
ploskanjem in smehom. 

- Številne celjske delovne organizacije 
bodo sodelovale na Pustijadi zato ker ču-
tijo resen pristop k akciji in ker vedo 
kako dolgo bo ta »hec« tudi trajal. 

- Pokrovitelj Pustijade bo SOZD 
MERX. Sosednji SOZD pa je že pred 
kratkim prevzel pokroviteljstvo nad pra• 
šičijado. 

- Karneval bo v Celju. Pokop Pusta pa 
bo naslednji dan v krajevni skupnosti 
Pod gradom. V primestnih krajevnih 
skupnostih so itak že navajeni, da pri. 
dejo na vrsto ko je v mestu že vsega ko-
nec. 

OBAD 
a 

Največji 
sendvič 

Največji sendvič na svetu 
so pripravili v Ženevi. Dolg 
je bil kar 186 metrov, za nje-
govo izdelavo pa so porabili 
900 kilogramov kruha in 230 
kilogramov salam. 

Ce je vsak gost dobil deci-
meter sendviča, so lahko po-
stregli 1.860 ljudem, če pa je 
bila ena porcija težka 100 
gramov, je bilo sendviča do-
volj za 1.200 ljudi. Vendar so 
to le predpostavke, saj je bilo 
med jedci verjetno veliko ta-
kih, ki so si privoščili vsaj 
dvojno porcijo. 

Mehiški konj 
V zahodnonemškem me-

stu Ferdenu imajo muzej po-
svečen konju in vsemu, kar 
je povezano z njegovo zgodo-
vino in udinjanjem ljudem. 

Mehiški konj je lesen, v na-
ravni velikosti, izdelan je bil 
pred 100 leti in je služil kot 
model za izdelavo in poskuš-
njo sedel. Kupili so ga na 
dražbi in prenesli v nemški 
muzej, kjer velja za veliko za-
nimivost, največ pozornosti 
pa mu namenjajo otroci. 

Zakaj ime Dečkova cesta? 
Danes predstavlja cesta iz 

Gaberja do Ljubljanske ce-
ste najboljšo obvozno mož-
nost za uporabnike cest, ki 
se tako izognejo mestnemu 
središču. Še v stari Jugosla-
viji je veljala ta cesta kot 
manj uporabna. Kako je na-
stala in zakaj, pa sedanji ro-
dovi ne vedo in zato je mor-
da prav, da Celjani poznajo 
preteklost te obvoznice. 

V stari Avstriji je bilo me-
sto Celje obdano z mitnica-
mi, kjer so pridno pobirali 
dajatve od kmetov in drugih 
potujočih, ki se zaradi pro-
metne ureditve mestu niso 
mogli izogrtiti, če so potovali 
iz Savinjske v smeri Mari-
bor, Laško in Šentjur. Seve-
da je to pomenilo predvsem 
za slovenskega kmeta, ki ni 
bil premožen, veliko nevšeč-
nost. 

Tako je bilo tudi takrat, ko 
je prišel mladi pravnik dr. 

Ivan Dečko iz Maribora v Ce-
lje, kjer je najprej delal pri 
odvetniku dr. Sernecu, poz-
neje pa se je osamosvojil in 
postal eden izmed vodij na-
rodnostnega boja v mestu ob 
Savinji. Naši kmetje so se dr. 
Dečku smilili in jel je razmiš-
ljati o obvoznici, ki bi pove-
zala Savinjsko vpadnico mi-
mo mesta z ostalimi cestnimi 
povezavami. Okoličani so se 
kar bali skozi mesto, ker so 
jih tam policaji za vsako ma-
lenkost kaznovali in kot se 
navaja, celo zaplenili konje. 
Tako je bilo na dlani, da je 
izhod v gradnji cestne ob-
voznice, ki bi Savinjsko doli-
no preko Lave povezala z 
Gaberjami. Seveda so nasta-
le težave, ker je načrtovana 
cesta potekala tudi preko 
zemljišč mestne občine in je 
zato bilo veliko nasprotovanj 
mestnega sveta. Mestni očet-
je so bili proti tudi zaradi 
manjših dohodkov mitnic. 

Tako je moral dr. Ivan De( 
ko preko okrajnega zastop 
doseči uresničitev načrta. 

14. maja 1901 so opravlj 
obhod, vendar so Nemci n 
varili naprej, zato je mori 
dr. Dečko izposlovati dovJ 
ljenje za gradnjo ceste pri ni 
mestništvu (višja upravn 
oblast). Inženirji iz Ljubljan 
so hitro pričeli z merjenja 
in gradnja je hitro napredi 
vala, saj so kmetje množiči 
vozili leš in opravljali tu 
druga dela. Cesta je bila 
kratkem mesecu usposoblj 
na. Seveda je treba vedeti, ( 
je šlo le za vožnjo z vpreži 
mi vozili. 

Narodni nasprotniki so c 
sto z nemalo hudobnega pi 
zvoka poimenovali »Dečk 
strasse«, danes pa nosi in 
po svojem graditelju dr. Iv 
nu Dečku. Predstavlja j 
eno najpomembnejših ce 
skih obbvoznic. 

A. VIDECNI 

Marsikdo bi najbrž lahko dokazal občinskemu or-
ganu, upravnemu seveda, da bi bilo lažje preseliti 
slona kot pa »prebivalce« Ljubljanske 20. Že zdavnaj 
je bilo v tem primeru vse dorečeno vendar pa je vse 
skupaj ostalo le pri besedah. Dosti bolj dosledni so 
prebivalci oziroma »stanovalci« sami. Ko se eden 
izseli, zasedeta njegovo luknjo najmanj dva druga. 

Joco Žnidaršič - Poslednji furmani 


